
شهردار قم:

تعیین پهنه ای بافت تاریخی درقم مشکل ساز شده است

برادر ارجمند جناب آقای
 دکتر احمد امیرآبادی فراهانی

برادر ارجمند جناب آقای دکتر علیرضا زاکانی
برادر ارجمند جناب 

حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری
نمایندگان محترم مردم شریف استان قم در مجلس 

شورای اسلامی
آغاز فعالیت یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی به 
عنوان یکی از قوای سه گانه و ارکان اصلی و اثرگذار نظام 
از  جدیدی  فصل  نوید  ایران،  اسلامی  جمهوری  مقدس 
پیشرفت و اعتلای نظام و کشور عزیزمان را می دهد که بر 
پایه تعامل و همدلی و هم افزایی در بین تمامی منتخبان 

ملت شریف ایران در حال شکل گیری است.
آغاز فعالیت یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی را 
به شما نمایندگان مردم شریف ، ولایت مدار و همیشه در 
صحنه استان قم و دیگر نمایندگان ملت شریف در سراسر 

کشور تبریک می گویم.
امید آن می رود تا با نصب العین قراردادن منویات مقام 
معظم رهبری به ویژه در بیانیه گام دوم انقلاب شاهد پیشبرد 
تحقق  و  اسلامی  جمهوری  مقدس  نظام  کلان  اهداف 
نمایندگان محترم  و سربلندی شما  و سرافرازی  آرمان ها 

مجلس شورای اسلامی و عزمی جزم برای رفع محرومیت ها 
باشیم.

مجموعه مدیریت شهری و شهرداری قم نیز وظیفه خود 
می داند تا در کنار شما وکلاء ملت در ام القرای جهان اسلام 
با تمام توان و ظرفیت همکاری و تعامل را در دستور کار 
قرار داده و در راستای ارتقاء سطح کمی و کیفی زندگی 
از هیچ  آبادانی شهر مقدس قم  و  و پیشرفت  شهروندان 

تلاش و کوششی دریغ نکند.
سیدمرتضی سقائیان نژاد- شهردار قم

معاون وزیر بهداشت:

عادی شدن کرونا خطرناک تر از 
خود ویروس است
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قالیباف در نخستین نطق پیش از دستور:

مجلس یازدهم بنای 
تقابل و مچگیری ندارد
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 معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: مردم به سمت عادی شدن کرونا رفته اند و بزرگ ترین 
ترس ما عادی شدن کرونا است که بسیار خطرناک از خود 
ویروس محسوب می شود.  علیرضا رییسی روز یکشنبه در 
نشست خبری ویدیو کنفرانس که از وزارت بهداشت برگزار 

شد در پاسخ به سوال خبرنگار سلامت ایرنا درباره عادی شدن 
شرایط کرونا برای مردم افزود: ۸۲ درصد در کشور تا سه هفته 
پیش پروتکل ها را رعایت می کردند و بدترین شهر، تهران بود. 
کمترین استانی که پروتکل ها را رعایت می کردند در جنوب 

نیز، استان خوزستان بود. وی ادامه داد: اگر

رییس مجلس شورای اسلامی گفت:مجلس یازدهم نه بنای 
تقابل و مچگیری دارد و نه در پیگیری منافع و حقوق مردم 
مسامحه می کند. مجلس یازدهم تلاش می کند موانع قانونی 

دولت در مسیر خدمت رسانی به مردم را حذف و اصلاح کند. 
اما در عین حال اجازه نخواهد داد دولت در اجرا و پیاده سازی 

قوانینی که حل کننده مسایل مردم است سهل انگاری کند.
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رشد 109 درصدی
 درآمد کمیته امداد قم 

 مدیر حراست و بازرسی مسجد مقدس جمکران گفت: با افزایش دوربین های مدار 
بسته و تجهیز اتاق جدید مانیتورینگ، این مکان فراهم شده تا به صورت شبانه روزی 
بر نقاط مختلف مسجد نظارت داشته باشیم و وضعیت را لحظه به لحظه پایش کنیم 
تا زائران در فضایی امن و با آرامش به انجام اعمال عبادی بپردازند. ابوالقاسم شربتی 
با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران نیز همچون سایر اماکن زیارتی برابر ابلاغیه 
شورای امنیت کشور باید مورد حفاظت قرار گیرد، اظهار کرد: بر این اساس از سال ۹۶ 
بازرسی  های بدنی در ورودی های این مسجد مقدس آغاز و گیت های بازرسی نیز در

 مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم از اخذ تعهد از دستفروشان 
روزبازارها برای بازگشایی با رعایت پروتکل های بهداشتی خبر داد.  احمدرضا شفیعی 
با اشاره به پروتکل های بهداشتی و محدودیت هایی که طی ماه های اخیر برای فعالیت 
مشاغل مختلف ایجاد شده است، اظهار کرد: در خصوص مشاغل شهری تمام مدیریت 
شهری عزم خود را به کار گرفت تا با مدیریت و ایجاد محدودیت ضمن رعایت پروتکل ها 
هم خدمات لازم به مردم ارائه شود هم سلامت آنها حفظ شود.  مدیرکل پیشگیری و 

رفع تخلفات شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه با بازگشایی برخی مشاغل پیگیری

مدیر حراست و بازرسی مسجد مقدس جمکران خبر داد:

افزایش دوربین های مداربسته و تجهیز اتاق مانیتورینگ 
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم خبرداد:

اخذ تعهد از دستفروشان روزبازارها برای بازگشایی 
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مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

اولین تخلف هیات رئیسه مجلس یازدهم

 رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با بیان اینکه 
تا پایان سال ۱۱ موزه افتتاح می شود، گفت: ۹ موزه در هفته دفاع 
مقدس و۲ موزه دیگر نیز تا پایان سال به تعداد موزه های کشور 
مراسم  در  یکشنبه  روز  کارگر«  »بهمن  سردار  می شود.   افزوده 
افتتاح پژوهشکده دفاع مقدس هوایی و موزه هوانوردی و دفاع 
مقدس، با بیان اینکه تثبیت کننده نظام مقدس جمهوری اسلامی 
بود، گفت: اگر دفاع مقدس نبود، ممکن بود انقلاب با چالش های 

فراوانی مواجه شود. رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع

تکثر  و  تفاوت  گفت:  تهران  شهر  اسلامی  شورای  رئیس   
نباید مانع تعامل و  یا حزبی،  در سلایق و دیدگاه های سیاسی 
همگرایی در جهت حل مشکلات مردم شود.   محسن هاشمی 
روز یکشنبه در دویست و شانزدهمین جلسه شورای اسلامی 
شهر تهران، با اشاره به آغاز فعالیت مجلس یازدهم، گفت: برای 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در این دوره، بویژه نمایندگان 
تهران آرزوی موفقیت داریم. وی گفت: مجلس شورای اسلامی و 

شورای شهر، دو رکن مردم نهاد نظام جمهوری اسلامی هستند

سردار کارگر: 

۱۱ موزه دفاع مقدس تا پایان سال 
افتتاح می شود

محسن هاشمی : 

تفاوت سلیقه حزبی نباید مانع حل 
مشکلات مردم شود
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سال گذشته 1800 خانوار درقم تحت پوشش قرارگرفتند



دوشنبه -دوازدهم خرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25045

 
 رییس جمهوری بر حق انتخاب مردم در استفاده آگاهانه و نحوه مدیریت سهام 

عدالت تاکید کرد و گفت: شرایط لازم در این زمینه باید فراهم شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، جلسه هماهنگی اقتصادی 
دولت روز یکشنبه به ریاست حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رییس 
جمهوری تشکیل و در این جلسه نظام بانکی کشور مکلف شد شرایط لازم را برای 

اعطای اعتبار به دارندگان سهام عدالت بر مبنای پشتوانه سهام آنان فراهم کند.
در این جلسه پس از گزارش »فرهاد دژپسند«  وزیر امور اقتصادی و دارایی از میزان 
پیشرفت اقدامات مربوط به آزاد سازی سهام عدالت، رییس جمهوری بر حق انتخاب 
مردم در استفاده آگاهانه و نحوه مدیریت سهام عدالت تاکید کرد و گفت شرایط لازم 

در این زمینه باید فراهم شود.
معدن  صنعت،  وزارت  سرپرست  خیابانی  مدرس  حسین  جلسه  این  درادامه 
وتجارت نیز از وضعیت صنعت خودروسازی و نقش مهم آن در ایجاد اشتغال گزارش 
داد که براساس آن روند تولید خودرو در نیمه دوم سال گذشته و دو ماهه اول امسال 

افزایشی بوده است
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت همچنین از تاثیر اقدامات این وزارتخانه در 
مدیریت قیمت در بازار خودرو و مقابله با رانت جویی گزارش داد و رئیس جمهور نیز 
دراین زمینه علاوه بر لزوم تقویت و رشد تولید خودرو در داخل کشور بر ارتقا فناوری 
و کیفیت تولید داخل و همچنین شفاف سازی و واقعی کردن نرخ خودرو تاکید کرد.
لزوم هماهنگ کردن سیاست تولید و فروش خودرو با ملاحظات زیست محیطی 

از طریق جایگزین کردن خودروهای جدید به جای خودروهای فرسوده از دیگر 
موضوعات مطرح شده در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت بود. 

وزیر بهداشت: 

هدایت داهیانه رهبری و کمک مؤمنانه 
مردم حماسه آفرین شد

 وزیر بهداشت گفت: با حمایت های رهبری و وفاق ملی در درون و بیرون دولت، در 
موقعیت مناسب تری از مهار بیماری کرونا در اکثر استان های کشور قرار گرفته ایم. 

سعید نمکی شنبه شب در دیدار با تولیت آستان قدس رضوی در تالار ولایت حرم 
مطهر رضوی از همراهی، نگاه بسیط و با بصیرت وی در رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی در دوران شیوع بیماری کرونا قدردانی کرد.
وی در خصوص بازگشایی شبانه روزی آستان های مقدس افزود: تلاش ما بر این قرار 
گرفته بود که درهای آستان مقدس رضوی به روی مشتاقان گشوده شود لذا ضمن 
حضور در شهر مشهد و تشکیل جلسه ستاد استانی کرونا، تصمیم بر فعالیت شبانه روزی 

صحن های حرم مطهر حضرت امام رضا )ع( گرفته شد.
وزیر بهداشت با تاکید بر رعایت کامل مسائل بهداشتی در اوقات زیارت ادامه داد: 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک توسط زائران حرم مطهر رضوی، به 
خصوص زواری که از کانون های ابتلا به کرونا به شهر مشهد و حرم مطهر رضوی سفر 
می کنند، ضرورت دارد. وی گفت: در بحران کرونا، یکی از بزرگترین موهبت ها، وجود 
رهبر معظم انقلاب بود، حماسه ای که به امر معظم له درخصوص رزمایش مواسات 
و همدلی در اوج تحریم ها و فشارهای اقتصادی توسط مردم شریف ایران خلق شد، 
نمود روشن آن است. دکتر نمکی افزود: ایران با وجود همه محدودیت ها، ضمن مهار 
ویروس کرونا، صادرکننده امکانات پزشکی و درمانی مرتبط با این بیماری شده است که 
موجب تعجب مسوولان بهداشتی سایر کشورها و به لطف خداوند متعال ارتقای منزلت 
جمهوری اسلامی شده است. وی ادامه داد: با وجود همه دستاوردهای کسب شده در 
مهار ویروس کرونا، دقت در رعایت همه ملزومات بهداشتی در زمان زیارت از سوی همه 
مردم، آستان قدس رضوی و مسوولان استانی برای جلوگیری از لطمات بیشتر بیماری 

در موج دوم آن ضروری است.
توفیق در مدیریت کرونا برگ زرینی در کارآمدی نظام است

تولیت آستان قدس رضوی نیز در این دیدار با قدردانی از تلاش های شبانه روزی کادر 
درمانی کشور گفت: توفیقات به دست آمده در مدیریت ویروس کرونا در کشور برگ 
زرین دیگری در کارآمدی نظام جمهوری اسلامی است. حجت الاسلام و المسلمین 
احمد مروی افزود: تمام تلاش های دشمنان معطوف به ناکارآمد جلوه دادن نظام 
مقدس جمهوری اسلامی است، تحریم ها، فشارهای اقتصادی و محدودیت های ایجاد 
شده برای کشور، نقشه دشمنان برای کاهش قدرت مانور و ناکارآمد جلوه دادن نظام 
اسلامی است. وی توفیقات حاصل شده در کنترل بیماری کرونا را نتیجه لطف الهی 
و تلاش و همت مسوولان به ویژه در وزارت بهداشت و درمان دانست و نقش تعیین 
کننده حمایت های رهبری معظم انقلاب در حصول این توفیقات را مورد اشاره قرار داد و 
گفت: بی تردید در این عرصه اگر حمایت مقام معظم رهبری نبود، موفقیت های کنونی 
حاصل نمی شد. تولیت آستان قدس رضوی افزود: رهبر معظم انقلاب تمام مسوولان 

را به همکاری با ستاد کرونا سفارش و خود بیش از همه با این ستاد همکاری کردند.
 

اکبر ترکان :

مجلس نباید در عزل و نصب ها دخالت کند
مشاور سابق رئیس جمهور گفت: مجلس دهم، به صورت بی سابقه ای در امور اجرایی 

مداخله می کرد که این رویه در مجلس یازدهم باید متوقف شود.
اکبر ترکان در رابطه با ارزیابی خود از آغاز به کار مجلس یازدهم، اظهار داشت: به 
عقیده بنده، شاید اولویت مجلس یازدهم باید این باشد که آسیب هایی که در مجلس 

دهم به شخصیت مجلس وارد شده است را بزداید.
وی عنوان کرد: طبق گفته شورای نگهبان در مجلس دهم، ۹۰ نفر از نمایندگان 
غیر از آنهایی که رد صلاحیت سیاسی شدند گرفتاری های مالی، اقتصادی و اخلاقی 
داشتند. تعدادی از این افراد نیز رفتند و کار خود را جور کردند و برگشتند. باید دید آیا این 
افراد فقط ۹۰ نفر بودند یا تنها ۹۰ نفر از آنها مدارکشان به دست شورای نگهبان رسیده 
است؟ شاید باز هم باشند. مشاور سابق رئیس جمهور افزود: من معتقدم که مجلس 
یازدهم در تصویب اعتبارنامه ها باید از شورای نگهبان بخواهد مدارک را در اختیارشان 
قرار دهد تا اعتبارنامه کسانی که اشکالات مالی و اخلاقی داشتند مورد تصویب قرار 

نگیرد و نمایندگان مجلس متهم به دلالی و کاسبی نشوند.
از عمر دولت  مانده  باقی  آخر  یکسال  برای قدم دوم، در  ترکان خاطرنشان کرد: 
نمایندگان مجلس باید کمک کنند دولت کارها و پروژه های خود را جمع کند زیرا معمولًا 
دولت ها در سال آخر باید کوشش کنند پروژه هایی که می تواند به بهره برداری برسد 
را تمام کنند و این بسیار اهمیت دارد که در این بخش به دولت کمک کنند. امیدوار 

هستیم این اتفاق بیافتد و دولت و مجلس در این زمینه بتوانند یار هم باشند.
انتظار داریم قالیباف با ظرفیت تر عمل کند 

وی ضمن انتقاد از عملکرد مجلس دهم، اضافه کرد: مجلس دهم شورای اسلامی، 
به صورت بی سابقه ای در امور اجرایی مداخله کرد در حالی که هیچ زمان این اندازه 
مداخله سابقه نداشته است که نمایندگان بگویند این فرماندار یا بخشدار و رئیس اداره 
فلان در شهرستان ما را تغییر بدهید. چرا؟ زیرا می خواستند باند خودشان سر کار باشد. 
این مداخله در طول این چهل سال اخیر بی سابقه بوده است. مداخله مجلس دهم 
در دولت یازدهم و دوازدهم بسیار زیاد بوده است که باید از آن جلوگیری شود. مشاور 
سابق رئیس جمهور با تاکید بر اینکه مجلس نباید در عزل و نصب ها دخالت کند، گفت: 
این اقدامات به مجلس آسیب می زند. مجلس یازدهم باید کارهای بد مجلس دهم را از 
خودش دور کند. همین حرف ها باعث آلودگی ها می شود و این رفتارها کار را از مسیر 
انتخاب محمدباقر  به  پایان در واکنش  درست منحرف می کند. ترکان همچنین در 
قالیباف به عنوان رئیس مجلس یازدهم تصریح کرد: روز گذشته کلیپی از آقای قالیباف 
دیدم که نشان می داد ایشان ظرف کوچکی دارد، یعنی فوری پس از رای آوردن گفت، 
»این دولتِ خسته نشسته فرسوده« و شروع کرد به فحش دادن به دولت. انتظار من از 
ایشان این است که ظرفش بزرگ تر باشد و رفتارهایی که نشان دهنده ادامه رقابت است را 

آغاز نکند. ایشان کاملًا باید بزرگ منش رفتار کرده و انتظار داریم با ظرفیت تر عمل کند.
 

فرمانده ارتش تاکید کرد: 

زیباسازی منازل سازمانی و زدودن
 کهنگی از پادگانها

فرمانده کل ارتش با اشاره به زیباسازی منازل سازمانی و زدودن کهنگی از چهره منازل 
و پادگانها نیز تاکید کرد: موضوع زیباسازی از دستورات فرماندهی معظم کل قوا است و 

باید در اولویت برنامه ها قرارگیرد.
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در 
جمع فرماندهان قرارگاه عملیاتی لشکر ۲۳ تکاور نزاجا، گفت: همه باید حداکثر توان 
خود را به کار بگیریم تا عدالت را رعایت کرده و از خداوند متعال توفیق اجرای عدالت 
مسألت کنیم. وی در ادامه به ارتقای توان و آمادگی رزمی و معنوی و بصیرت اشاره کرد و 
افزود: ارتقای توان رزمی هم از نظر کیفیت و هم کمیت و متناسب با ماموریت و تهدیدات 
در دستور کار دائمی ما است. ارتقای آمادگی رزمی به این معنی که آنچه را که داریم 
به بهترین شکل نگهداری و آماده کنیم و به بهترین شکل به کار بگیریم، این وظیفه 
همه رده های فرماندهی است. فرمانده کل ارتش ادامه داد: همچنین تعالی معنوی 
و بصیرتی دو بال قدرتمند برای اوج گیری و تشخیص صحیح مسیر و هدف است که 
همه آحاد کارکنان و خانواده های آنها مشمول این فرمان هستند و سکاندار این موضوع 

سازمان عقیدتی سیاسی ارتش با کمک سلسه مراتب فرماندهی است.
 

غضنفرآبادی:

 چرا برخورد جدی با محتکران انجام نمی شود
نماینده مردم بم و ریگان در مجلس شورای اسلامی خطاب به رئیس جمهور گفت: 

چرا برخورد جدی با محتکران، گرانفروشان و سودجویان صورت نمی گیرد. 
حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی در جلسه علنی دیروزمجلس شورای اسلامی 
در تذکری شفاهی خطاب به رئیس جمهور، گفت: افزایش قیمت کالاهای اساسی، 
مردم به خصوص قشر ضعیف را تحت فشار قرار داده است. چرا نظارت و برخورد جدی 
با محتکران گرانفروش و سودجو انجام نمی شود؟ نماینده مردم بم و ریگان در مجلس 
خطاب به وزیر کشور گفت: استان کرمان در آتش ضعف مدیریت می سوزد، چرا اقدام 

نمی کنید. مسائل مردم و انقلاب نباید دستمایه جناح گرایی و باندبازی شود.
وی در پایان تذکر خود با بیان اینکه »با مدیریت ضعیف و بی تفاوت نمی توان مشکلات 
مردم را حل کرد« از وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست که مشکل کارخانه های 

خودروسازی شهر بم را پیگیری کند.

پساکرونا و ضرورت 
چندجانبه گرایی

شیوع ویروس کرونا، به پدیده ای در جهان دامن زد که 
پیامدهای پیچیده آن هنوز برای بشر ناشناخته است، 

بااین حال، برای همه ما آن اندازه نشانگر تغییر بوده است که پس از چند ماه جدال 
مرگبار با این ویروس، تاریخ بشر را به دو بخش قبل و پس از ویروس کرونا تقسیم کرده ایم. 
اگرچه این ویروس عامل بروز تغییر در نظم جهانی نیست، ولی می تواند شتاب دهنده 
ی تغییراتی باشد که پیش از این پیشران های آن را رصد کرده ایم. اگر قبل از این بحران، 
فقط دولت ها، سازمان های بین الملل و اصحاب اندیشه درجستجوی راه حل هایی 
برای گذر ایمن از دوران گذار بودند، با بروز این همه گیری، »بشر« در برابر پرسش های 
بنیادینی قرار گرفت که فلسفه و ماهیت زندگی او را به چالش کشیدند. پس از این، بیش 
از هر زمانی ملت ها هستند که درگیر امور سیاست گذاری و اندیشیدن به آینده ای بهتر 
برای نسل های آتی و بقای نوع بشر و تبیین قوانینی سازگار با این اهداف خواهند بود.

با نشانه کرونا، بی شک بشر دریافت که زیست او به سیاره ای بدون  مرز، محتاج 
توجهی جدی و نیازمند چندجانبه گرایی وابسته است. »قرنطینه« نشان داد اگرچه بشر 
بیش از پیش به کمک ابزارهایی همچون هوش مصنوعی، محدودیت های جغرافیایی را 
درهم می شکند، اما همزمان به جریان مداومی از وابستگی ها نیز اجازه بروز می دهد که 
گذار بحرانی از کشوری به کشور دیگر را ممکن می سازند. »نکات بهداشتی« نشان داد 
اگرچه بشر با پیشرفت در پزشکی و داروسازی حیات طولانی تری درمقایسه  با پیشینیان 
دارد، اما محیط  زیست که از چشم و دست های او شروع می شود می تواند همزمان 
خانه امن و هم قربانگاه او باشد. »فاصله گذاری اجتماعی« نشان داد هریک از ما حق 
حیات و استقلال دارد، اما برای حفظ این حقوق نیازمند اعلام همبستگی و رعایت 
چندجانبه گرایی است.  ویروس کرونا لحظه آشکار شدن حقیقتی ژرف برای اروپا بود. 
لحظه ای بحرانی که اروپا دریافت بقای خود را فقط ازخلال چندجانبه گرایی می یابد 
و از دست رفتن اتحادیه اروپا به معنای ناتوانی درمقابل کوچکترین بحران هاست. 
کشورهایی که تا دیروز رویکردهای اروپاگرا را قبول نداشتند و مردمی که از ناکارآمدی 
اتحادیه اروپا به تنگ آمده بودند، پذیرفتند که اگرچه این قطار مدت هاست بر ریل خود 
حرکت نکرده، اما هنوز قادر است آن ها را در جریان بحران ها حفظ کند. قانون گذاری ها 
و سازوکارهای اخیر در اتحادیه اروپا می تواند سرآغازی برای چندجانبه گراتر شدن 
قوانین و سازوکارهای این نهاد به نفع مردمی باشد که تحت این قوانین زندگی می کنند.
کمک های  ازخلال  جهان  سراسر  برای  را  چندجانبه گرایی  حقیقت  کرونا  بحران 
بسیاری  و  بین المللی  گمرکات  و  حقوق  جهانی،  بهداشت  سازمان  بین المللی، 
و سازوکارهایی  از همه، سازمان ها  بیش  آشکار کرد.  صحنه های حیرت انگیز دیگر 
که ناکارآمدی اثبات شده آن ها از مدت ها پیش به دغدغه عمومی تبدیل شده بود، 
در این فضا به اصلاحاتی کوتاه مدت دست زدند. سازمان های بین المللی که علت 
وجودی آن ها و درنتیجه بقای آن ها به چندجانبه گرایی وابسته است، ازجمله سازمان 
ملل متحد نرمش و انعطافی شگفت از خود نشان دادند. رویارو با بحران هایی مشابه با 
کرونا، روشن است نظم و قوانین بین المللی کنونی در پاره ای موارد فرسوده و ناکارامد 
است، اما راه حل آن یک جانبه گرایی و تصمیم گیری هیچ کشوری برای همه نیست. 
امروز نیز مانند گذشته و همچنین آینده پسا کرونا، چندجانبه گرایی تنها راهی است که 
اطمینان می بخشد همه در مدیریت امور جهانی مشارکت دارند. چندجانبه گرایی تنها 
ابزاری است که مشروعیت و مردم سالاری را تضمین می کند، به ویژه آن زمان که باید 
تصمیم گیری هایی خطیر مانند تغییر قوانین و هنجارهای جهانی انجام شود. آمریکا 
خود یکی از بنیان گذاران نظم چندجانبه گرای بین الملل بوده است و امروز چون آن را 
مغایر با منافع خود می یابد سعی در تخطی از قوانین دارد. البته تردیدی نیست بسیاری 
از کشورها در نظام بین الملل با این قوانین که به نفع نظم پس از جنگ سرد بوده اند 
توافق نداشته و ملزم به قبول آن شده اند. »مسئولیت بین المللی« طرح این پرسش است 
که اگر سازمان ملل متحد و سازمان های ذی ربط آن و دیگر نهادهای چندجانبه گرا مانند 
اتحادیه اروپا پذیرفته اند که قوانین بین المللی منسوخ و آن اندازه بی ارزش هستند که 
آمریکا می تواند آن ها را نقض کند، عدالت در تعیین چه تکلیفی برای دیگر کشورهاست؟ 
ایران و بسیاری دیگر از کشورها نیز قوانینی ازجمله عضویت دائم شورای امنیت سازمان 
ملل را که مانع حضور مشروع کشورها یا نمایندگانشان در تصمیم گیری های بین المللی 
است، منسوخ و ناکارامد می دانند. بنابراین، مقامات سازمان ملل متحد برای انجام 
مسئولیت بین المللی خود به شکلی عادلانه چه درنظر دارند؟ آیا می پذیرند قوانین 
جدیدی بر دنیا خارج از سیطره آمریکا و یک جانبه گرایی هایش حاکم شود یا مایلند فقط 
نظاره گر خاموش بی عدالتی های کنونی و نگرانی از آینده قوانین بین المللی و جهان 
باشند، به ویژه با توجه به این که احتمال دارد به  رغم بی اعتباری وجهه آمریکا طی بحران 

کرونا و گزافه گویی های ترامپ، او باز هم انتخاب شود.

در حاشیه قرآن خواندن 
نمایندگان مجلس

آقای حسین جلالی نماینده مردم محترم رفسنجان 
است  داده  اسامی،پیشنهاد  شورای  مجلس  در 
نمایندگان مجلس هر روز دوصفحه قرآن بخوانند. این 

پیشنهاد علاوه بر اینکه در فضای مجازی مورد حمله قرار گرفته توسط برخی چهره 
های سیاسی نیز تخطئه شده است.

عجالتا با تمسخرهایی که در فضای مجازی صورت گرفته کاری ندارم، اما از موضع 
برادر عزیزم جناب آقای سلیمی نمین شگفت زده شدم. ایشان گفته است:

"آقای جلالی می تواند برود در خانه خود قرآن بخواند، اما در مجلس که آمد نباید 
به این امر تظاهر کند. باید در مجلس طرح بدهد و ذهن مبارکش را به کار بگیرد. این 
تظاهر کردن ها به هیچ وجه برای ملت راهگشا نخواهد بود و فقط عوام فریبی صرف 
است. مگر پیشنهاد دادن به ختم قرآن گرفتن چه چیزی که است که ایشان آن را مطرح 
کرده اند؟ این فکر ممکن است به ذهن هرکسی برسد. در اینکه آقایان حتما باید قرآن 
بخوانند و اولین چیزی که از آن یاد می گیرند عدم تظاهر است،  شکی نیست؛ اما  به 
نظر من یکی از مسائل جدی امروز همین امر است که نباید اجازه دهیم تفکر احمدی 
نژادی که در بین بعضی نیروها با وجود اینکه حتی احمدی نژادی نیستند اما رسوبات 

آن تظاهر که عوام فریبی را سهل می کند در آنها وجود دارد؛  رسوخ کند. "
1- با آقای سلیمی نمین در باره جریان فکری که نماینده رفسنجان به آن نزدیک است 
همنظرم. متاسفانه این جریان فکری که نام"انحرافی" بر آن نهاده شده خسارت های 
فراوانی بر پیکر نهضت و انقلاب اسلامی وارد کرده. این آفت تنها به بعد از پیروزی انقلاب 
معطوف نیست بلکه پیش از آن نیز فتوای سکوت و حتی همراهی با نظام طاغوت را می داد. 
همچنین با آقای سلیمی در مورد خطرات شخص آقای احمدی نژاد و جریان او که امثال 
آقای حسین جلالی در فزایندگی آسیبهایش، مانند کاتالیزور عمل کرده اند همراه هستم. 
۲- اما به گمانم آقای سلیمی نمین در مورد پیشنهاد قرآن خواندن نمایندگان توسط آقای 
جلالی، ناگهان به رجال الغیب تبدیل شده و کار این نماینده را "تظاهر" خوانده است. واقعا 
نیت خوانی آقای سلیمی بر اساس کدام مبنا صورت گرفته؟ بر فرض که پیشنهاد نماینده 
رفسنجان برای قرائت قرآن، منجر به یک حرکت تظاهرگونه شود. آیا تظاهر به خواندن 
قرآن ذاتا عملی قبیح است؟ این همه صداوسیما در ماه رمضان و غیر آن جلسات تلاوت 
قرآن را نمایش می دهد و محافل پرشمار قرآنی،سالهاست که در کشور پا گرفته. آیا همه 
آنها را می توان رجم به تظاهر کرد؟ ۳- حتما آقای سلیمی عزیز،دست کم در ماه رمضان 
اخیر، روزانه یک جزء قرآن تلاوت کرده اند. حتی با خواندن ترجمه دو صفحه و نیز تدبر 
جزئی، بعید است بیش از 1۰ دقیقه وقت بگیرد. آیا یک مسلمان برای 1۰دقیقه خواندن 
کلام خدا باید مورد تمسخر قرار بگیرد؟ 4- حتما نماینده رفسنجان در بیان پیشنهادش 
بدسلیقگی کرده و می توانست با روشی هنرمندانه تر، آن را بازگو کند تا تبعاتش کاهش 
یابد. 5- تصور می کنم آقای سلیمی نمین هم قبول دارند که بسیاری از گرفتاری های 
جامعه ما، دور شدن از تعالیم قرآن است و  اگر کارگزاران سیاسی،اقتصادی،اجتماعی و 
فرهنگی به قرآن تمسک می جستند، بسیاری از انتقاداتی که شخص ایشان به همه 
چپی ها و راستی ها دارد،مرتفع می شد. 6- یکی از دلایل پیشنهاد آقای حسین جلالی 
را باید در نیاز مبرم مجلس یازدهمی ها جستجو کرد. شاید او بر اساس خودشناسی و نیز 
جریان شناسی مجلس فعلی به این نتیجه رسیده است که بازگشت به قرآن می تواندآفت 
های بشدت محتمل را ولو با رفتاری سمبلیک، گوشزد کند. 7- و دست آخر اینکه حتما 
آقای سلیمی با این نکته مخالفتی ندارند که روزی دوصفحه قرآن خواندن برای ریاست 
مجلس یازدهم که آقای سلیمی از مدافعان بی چون و چرای اوست، ضرر ندارد. چه بسا 
دفاع مطلق آقای سلیمی از رئیس محترم مجلس، این گمان را برای او به همراه آورد که 
هیچ نقصانی در گذشته اش وجود ندارد و در آینده نیز از هر خطایی مصون خواهد ماند. 
هرکس دیگری هم جای رئیس محترم مجلس باشد چنین ظنی برایش پیدا می شود.وقتی 
آقای سلیمی بخاطر یک شنیده و شائبه ،بسیاری از چهره های کشور را به چوبه اعدام 
سیاست می سپارد، و در 15سال گذشته تمام قد به دفاع از یک شخص خاص می پردازد و 
در ساحل دریای متلاطم شائبه ها و پرسشها و ناشفافیت های او به آرامی می نشیند ، چرا 
برای آدم این ظن پدیدار نشود که در سایه سار عصمت سیاسی قرار دارد؟ پس اجازه بدهید 

دوصفحه قرآن در برنامه او هم باشد. ضرر که ندارد. دارد؟

در جلسه ستاد اقتصادی دولت با حضور رییس جمهوری تاکید شد؛
حق انتخاب مردم در استفاده از نحوه مدیریت سهام عدالت 

اخبار

محمد مهاجری*

عابد اکبری*

شمار  روزها  همین  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
این  در  گفت:  می شود،  اعلام  آبان ۹۸  کشته های 
حادثه حدود 4۰ تا 45 نفر شهید اعلام شدند که کاملًا 
بی گناه بودند و با سلاح ها و روش هایی کشته شدند 

که اصلا نیروهای نظامی و امنیتی ما ندارند. 
»عبدالرضا رحمانی فضلی« شنبه شب گذشته در 
برنامه زنده تلویزیونی با تشریح عملکرد وزارت کشور در 
حوزه های مختلف اظهارداشت :در حوادث آبان اینها 
به دنبال طرح سوری سازی کشور بودند؛ دنبال این 
بودند که اوضاع امنیت داخلی ما به هم بریزد، علایم 
آمریکایی،  رسانه های  تمام  آبان  در  که  بود  این  آن 
رسانه های مخالف ایران، معاندین، سلطنت طلب ها، 
داعش و تکفیری ها همه یکپارچه در هجمه علیه 
دادند،  می  انجام  توانستند  هرچه  عمومی  افکار 
آموزشهای مسلحانه می دادند، علامت می دادند که 

که کجاها بروید و چه کارهایی انجام دهید.  
گویند  می  که  مواردی  از  یکی  گفت:  کشور  وزیر 
این است که رحمانی فضلی به عنوان رئیس شورای 
امنیت اینترنت را در آن شب ها قطع کرد، بله حتما 
قطع می کنم چرا قطع نکنم! وقتی از بستر اینترنت 
آموزش می دهند و فرماندهی میدان می کنند، هرکه 
مسئولیت حفظ امنیت مردم را بر عهده دارد، حتما 
این کار را می کند. چرا که امنیت عمومی مردم مهم 
است.  اینها چرا ناراحت هستند؟ زیرا می خواستند 

قبل  چندماه  از  اینها  بیندازند.  راه  داخلی  جنگ 
آموزش های نظامی خود را آغاز کرده بودند، نیروهای 
مرتبط به خود در داخل را آموزش می دادند، افراد 
جدید را بسیج کرده بودند حتی ورود سلاح قاچاق در 
مرزها افزایش یافته بود. همه اینها تحت رصد و کنترل 
بود اما خودشان در تحلیلها هم گفتند که واقعه بنزین 

فرصتی برای شعله ور شدن این ماجرا بود.
وی اضافه کرد: من قبلا هم گفتم که بنزین را شب 
جمعه انجام دادیم تمام شد، این بعد از شب شنبه 
اتفاق افتاد و به صورت محدود بود در ابتدا، حتی روز 
شنبه هم مشکلی در خیلی از جاها نداشتیم. پس گره 
نزنیم مسائل را به هم دیگر. اگر آن موضوع دلیل می 
شد، بعد بستر وسیعی میداشت و باید بسیار عظیم 
تر این حادثه می شد. هرچند در این حادثه بیش از 
1۰۰ شهرستان درگیر بودند، اما در هیچ مصوبه ای 
اعم از شورای امنیت، شوراهای تامین استانها نداریم 

که تیراندازی بشود به طرف افراد.  
رحمانی فضلی گفت: با وجود رفتار این روزهای 
رئیس جمهور آمریکا که می گوید اگر کسی نزدیک 
کشنده  سلاح های  و  شرور  سگ های  با  شود  اینها 
ما روبرو می شود، در کشور ما هیچ چنین دستوری 
نیست. همه مصوبات شورای امنیت و شوراهای تامین 
موجود است که همیشه به خویشتنداری و مراعات 
کردیم  دعوت  آمیز  مسالمت  روش های  و  کنترل  و 

اما وقتی به یک پادگان، پاسگاه یا مقر حیاتی حمله 
می کنند یا مسلحانه سنگربندی می کنند، چنین 

مشکلاتی اتفاق می افتد.
رییس شورای امنیت کشور درباره کشته شدگان 
حوادث آبان اظهارکرد: گرچه آمار فوتی ها را از ۸ هزار 
و 1۰ هزار نفر تا ۲ هزار نفر گفتند اما همین روزها 
اعلام خواهد شد که عددها اصلا این نیست. البته 
حتی یک نفر هم فوت کند، ناراحت کننده است. در 
این حادثه غم بار، حدود 4۰ تا 45 نفر برابر بررسی 
ها، شهید اعلام شدند، اینها کاملًا بی گناه بودند و با 
سلاح ها و روش هایی کشته شدند که اصلا نیروهای 
نظامی و امنیتی ما ندارند. همه اینها در گزارشات 
پزشکی قانونی موجود هست و دلیل تاخیر در اعلام 
آمار هم این بود که  دلایل، مکان و ساعت مرگ هر فرد 

دقیقاً معلوم شود.  
وی ادامه داد: اگر شب شما در خانه باشید و بدانید 
که افرادی سمت خانه شما می آیند و می خواهند 
خانه شما را آتش بزنند، شما اولین توقعتان چیست؟ 
اینکه دولت و نیروهای امنیتی و انتظامی از شما دفاع 
کنند. اینها می خواستند کشور به هم بریزد، ناامنی و 
شورش بشود، سوریه سازی کنند. اینها می خواستند 
که جنگ داخلی و اختلافات راه بیندازند که هیچ 
اتفاق نیفتاد و  کشور توانست امنیت خود را  کدام 

حفظ کنند و اکنون هم در شرایط مطلوب هستیم.  

وزیر کشور: 

شمار کشته های آبان ۹۸ همین روزها اعلام می شود

 رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با بیان اینکه تا پایان سال 11 
موزه افتتاح می شود، گفت: ۹ موزه در هفته دفاع مقدس و۲ موزه دیگر نیز تا پایان سال 

به تعداد موزه های کشور افزوده می شود. 
سردار »بهمن کارگر« روز یکشنبه در مراسم افتتاح پژوهشکده دفاع مقدس هوایی 
و موزه هوانوردی و دفاع مقدس، با بیان اینکه تثبیت کننده نظام مقدس جمهوری 
اسلامی بود، گفت: اگر دفاع مقدس نبود، ممکن بود انقلاب با چالش های فراوانی 
مواجه شود. رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با بیان اینکه ما از 
دستاوردهای دفاع مقدس می توانیم سالیان سال استفاده کنیم، افزود: در دفاع 
مقدس پیروز اصلی میدان، مردم ایران بودند و نیروهای مسلح به نمایندگی از مردم 

ایران در این دفاع جانانه شرکت کردند و موفق شدند.
سردار کارگر گفت: پیش بینی های زیادی برای برگزاری برنامه های مختلف در ایام 
آزادسازی خرمشهر انجام شده بود که با توجه به شیوع ویروس کرونا بیشتر برنامه ها در 

فضای مجازی برگزار شد و از این فضا بیشتر استفاده به عمل آمد.
وی با بیان اینکه نیروی هوایی نقش بسزایی در دفاع مقدس داشت، گفت: این نیرو 
از روزهای ابتدایی جنگ تحمیلی برای دفاع از کشور در عملیات های مختلف مهیا 

شده بود و موفقیت های بسیاری را کسب کرد.
کارگر افزود: با توجه به محدودیت هایی که در دوران دفاع مقدس وجود داشت، 
شاهد بودیم که نیروی هوایی همیشه موجب دلگرمی و تقویت روحیه رزمندگان 

بود. در شرایط جنگ تحمیلی پدافند هوایی نیز در کنار نیروی هوایی پیروزی های 
چشم گیری را رقم زدند و در بسیاری از عملیات ها از جمله کربلای5 و والفجر5 
حضوری جانانه داشتند. رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت: 
نیروی هوایی، نیرویی مقدم در جنگ تحمیلی در میان نیروهای مسلح بود و از ابتدای 

جنگ تحمیلی همیشه در کنار مردم بود.
آمادگی داریم تاریخ شفاهی نیروی هوایی را مستند کنیم

سردارکارگر از نیروی هوایی به عنوان نیرویی پیشگام در انقلاب اسلامی یاد کرد، 
تاکید کرد: ما آمادگی آن را داریم تا در موضوعات مختلف از نقش نیروهای هوایی در 
دفاع مقدس یاد کنیم. می توان با حضور پیشکسوتان و بزرگان نیروی هوایی ارتش، 

تاریخ شفاهی این نیرو را به صورت مستند گردآوری کرد.
رییس بنیادحفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس تصریح کرد: ما همگی در بنیاد 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس آمادگی آن را داریم که نقش نیروهای هوایی 
را در دفاع مقدس در موزه های جنگ تحمیلی تبیین کنیم. 14 موزه دفاع مقدس 

آمادگی خدمت رسانی به این موضوع را دارند.
کارگر ادامه داد: ۹ موزه دیگر در هفته دفاع مقدس امسال افتتاح می شود و تا پایان 

سال نیز دو موزه دیگر به آمار موزه های کشور افزوده می شود.
وی گفت: بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس آمادگی دارد تا نقش نیروی 

هوایی را در ۲6 موزه نشان دهد.

سردار کارگر: 

۱۱ موزه دفاع مقدس تا پایان سال افتتاح می شود

 رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: تفاوت و تکثر 
در سلایق و دیدگاه های سیاسی یا حزبی، نباید مانع 

تعامل و همگرایی در جهت حل مشکلات مردم شود. 
محسن هاشمی روز یکشنبه در دویست و شانزدهمین 
آغاز  به  اشاره  با  تهران،  شهر  اسلامی  شورای  جلسه 
فعالیت مجلس یازدهم، گفت: برای نمایندگان مجلس 
بویژه نمایندگان تهران  این دوره،  شورای اسلامی در 

آرزوی موفقیت داریم.
وی گفت: مجلس شورای اسلامی و شورای شهر، 
هستند  اسلامی  جمهوری  نظام  نهاد  مردم  رکن  دو 
که در صورت تعامل و همکاری سازنده، می توانند در 
تحقق مطالبات عمومی و تامین رضایت شهروندان، 
از  برخورداری  هاشمی،  کنند.  ایفا  را  مهمی  نقش 
تجربه مدیریت شهر تهران در ریاست مجلس یازدهم، 
را  بود(  تهران  شهردار  سال  قالیباف 14  )محمدباقر 

فرصت مناسبی دانست که معضلات شهر، بویژه در 
حوزه های مرتبط با دستگاه های ملی، مانند تامین 
بودجه برای توسعه سیستم وحمل ونقل عمومی تامین 
درآمد پایدار برای شهرداری ها از محل عوارض ارزش 
واگذاری وظایف  به  مربوطه  قوانین  تصویب  و  افزوده 
کارنامه  در  و  انجام  و  بررسی  شهری  مدیریت  قانونی 
مجلس یازدهم ثبت شود. به گفته وی، اگر اعتقاد و بنا 
بر خدمت به مردم وحل مشکلات جامعه در این شرایط 
سخت باشد، تفاوت و تکثر در سلایق و دیدگاه های 
سیاسی یا حزبی، نباید مانع تعامل وهمگرایی در جهت 
حل مشکلات مردم شود.  رییس شورای اسلامی شهر 
تهران ابراز امیدواری کرد که همکاری موثر و مستمر 
شورای شهر و مجلس در سال پایانی شورای پنجم و 
سال نخست مجلس یازدهم، الگوی اصالت ومحوریت 

برای خدمت به مردم را برجا بگذارد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: 
واجرایی  اداری  فعالیت های  بازگشت  دیگر  موضوع 
با  مبارزه  ملی  ستاد  تصمیم  با  هفته  این  از  کشور 
واکسن  کشف  زمان  اینکه  به  توجه  با  که  کروناست 
وپایان پاندمی روشن نیست، اکثر کشورهای درگیر با 
این معضل از جمله کشورمان، تصمیم به فعال کردن 
دوباره بخشهای اجرایی دارند. هاکشی ادامه داد: در 
حوزه مدیریت شهری نیز طبیعتا این انتظار وجود دارد 
که با حفظ پروتکل های بهداشتی و ایمنی، فعالیت های 
اجرایی به صورت عادی پیگیری شود و در سال پایانی 
مسئولیت مدیریت شهری، شاهد رونق در فعالیت های 
عمرانی وتوسعه ای شهر  بخصوص در حوزه توسعه 
سال  سه  طول  در  که  عمومی  ونقل  حمل  سیستم 
گذشته دچار رکود شده است انتظار تحرک بیشتری از 

شهرداری وجود دارد، باشیم.

محسن هاشمی : 

تفاوت سلیقه حزبی نباید مانع حل مشکلات مردم شود

 نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند در مجلس با بیان اینکه به دور از زنده باد و مرده 
بادهای بی حاصل باید به مردم خدمت کنیم، اظهار کرد: اگر مجلس به وظیفه ذاتی 

خود عمل کند قطعا درصد قابل توجهی از مشکلات حل خواهد شد. 
حبیب الله دهمرده روز یکشنبه در جلسه علنی مجلس در نطق میان دستور خود 
در تذکری به وزارت امور خارجه اظهار داشت: در رابطه با شیطان بزرگ، فرانسه و 
انگلستان که با مردمان خود به روش های قرون وسطایی برخورد می کنند به وظیفه 

ذاتی خود عمل کنید، چرا این همه انفعال؟
نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند نیمروز و هامون در مجلس با بیان اینکه مردم 
از این مجلس ولایی انتظار دارند که به مشکلات انباشته شده آنها رسیدگی شود، 
افزود: ضرورت دارد که با روش های علمی و با تعامل و همدلی و به دور از زنده باد 
و مرده بادهای بی حاصل از این فرصت الهی در مسیر خدمت بی منت به مردم که 

بهترین عبادت است استفاده کنیم.
دهمرده با تاکید بر اینکه گرانی امان مردم را بریده است، بیان داشت: قیمت 
سر به فلک کشیده خودرو، اجاره مسکن را در نظر بگیرید به نظر می رسد برخی از 

مسئولان برای ناامید کردن مردم به نظام برنامه دارند.
وی با بیان اینکه باید مسئولان و وزیران در صحن مجلس حضور پیدا کنند و ضمن 
ارائه گزارش از عملکرد خود، جوابگوی مردم باشند، خاطرنشان کرد: بپذیریم که 
اگر مجلس به وظیفه ذاتی خود عمل کنند قطعا درصد قابل توجهی از مشکلات 

حل خواهد شد.
این نماینده مجلس یازدهم عنوان کرد: مسائل فرهنگی، پیر شدن جمعیت، 
خانواده و سبک زندگی، حاشیه نشینی، مناطق محروم، تبعیض، اشرافی گری و 

توزیع ناعادلانه منابع، را از چالش های جدی امروز کشور دانست.

دهمرده نماینده زابل:

به دور از زنده باد و مرده بادهای بی حاصل به مردم خدمت کنیم
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خواص هندوانه در طب سنتی و مدرنچطور از شر وسواس خلاص شویم؟

یک متخصص گوارش و کبد؛

۳۰ درصد جامعه کبد چرب دارند

رئیس انجمن گوارش و کبد استان فارس گفت: بسیاری از عملکردهای 
دستگاه  بر  علاوه  و  می شود  کنترل  میکروبیوتاها  توسط  بدن  فیزیولوژی 

گوارش، می توانند بر عملکرد مغز و سیستم عصبی مرکزی تاثیر بگذارند.
تاثیر  درباره  گوارش،  سلامت  هفته  مناسبت  به  هاشمی،  علیرضا 
اظهار  مغزی،  بیماری های  از  برخی  ایجاد  بر  روده  طبیعی  میکروب های 
داشت: میکروارگانیسم هایی که به صورت هم زیست در دستگاه گوارش 
نامگذاری  انسان زندگی می کنند میکروبیوتای رودهای  و عمدتاً در روده 
شده اند که عمدتاً تعداد آنها به ده ها تریلیون می رسد و هزار نوع باکتری را 

شامل می شود.
وی افزود: بسیاری از عملکردهای فیزیولوژی بدن توسط میکروبیوتاها 
کنترل می شود و علاوه بر دستگاه گوارش این میکروارگانیسم ها می توانند 

بر عملکرد مغز و سیستم عصبی مرکزی اثر بگذارد.
رئیس انجمن گوارش و کبد استان فارس ادامه داد: میکروبیوتای روده ای 
علاوه بر اینکه در دستگاه گوارش تاثیر می گذارد عامل تأثیرگذاری بر تغییر 
رفتار، خلق و خوی افراد نیز است و حتی از پیشرفت بیماری های عصبی مانند 
ام اس، اوتیسم، آلزایمر و پارکینسون پیشگیری می کند به صورتی که از طریق 
سیستم عصبی روده ای و تحریک سیستم ایمنی سبب تولید مواد واسطه ای 

می شود.
وی خاطرنشان کرد: تغذیه نامناسب، استفاده بی رویه از آنتی بیوتیک ها، 
استرس، اضطراب و افسردگی موجب به هم خوردگی میکروبایوتای روده ای 

می شود که عاملی مهم در تشدید بیماری های عصبی خواهد شد.
رئیس انجمن گوارش و کبد استان فارس در ادامه با اشاره به اینکه یکی 
از بیشترین دلایل مراجعات مردم به پزشکان به دلیل مشکلات گوارشی از 
جمله سوء هاضمه و رفلاکس اسیدی معده به مری است، گفت: یبوست، 
اسهال حاد، مشکلات کبدی از جمله هپاتیت بی و سی و هپاتیت خود ایمن 
از دیگر مشکلات شایع گوارشی در کشور محسوب  همچنین کبدچرب 

می شود.
هاشمی خاطرنشان کرد: حدود ۲5 تا ۳۰ درصد افراد جامعه مبتلا به کبد 
چرب هستند، در حالی که این بیماری کاملًا قابل پیشگیری است و با اصلاح 
سبک زندگی، تغذیه مناسب و فعالیت بدنی می توان تا حدود زیادی از ابتلا 

به آن جلوگیری کرد.

کسالت و بی حوصلگی احساسی است که همه افراد گه گاه دچار آن می شوند. 
شدت و تعداد روزهای بی حوصلگی در برخی افراد کمتر و در برخی بیشتر است اما 
آیا تا به  حال فکر کرده اید که چرا گاهی بی دلیل بی حوصله می شوید؟ آیا راهی برای 

رفع بی حوصلگی خود پیدا کرده اید؟
گاهی در خانه نشسته اید و حوصله انجام هیچ کاری را ندارید؛ حتی حاضر 
نیستید به پیاده روی بروید یا با یکی از دوستان خود تماس بگیرید تا از دل تنگی و 
بی حوصلگی دربیایید. بعضی وقت ها آن قدر بی حوصله می شوید که دوست دارید 

کل روز را بخوابید. 
معمولًا افراد در زمان تنهایی، اندوه، عصبانیت، نگرانی، خواب ناکافی، استرس 
و... دچار بی حوصلگی می شوند اما گاهی همه  چیز بر وفق مراد است و شما 

نمی دانید چرا بی حوصله هستید!
دلیل بی حوصلگی های بی علت چیست؟!

حقیقت این است که انسان هیچ گاه بدون دلیل دچار کسالت و بی حوصلگی 
نمی شود. برخی مواقع شما می دانید به دلیل تنهایی، غم و اندوه، استرس، 
رویداد بد و... بی حوصله شده اید اما یک زمانی احساس می کنید بدون دلیل کسل 
شده اید درحالی که کسالت و بی حوصلگی گاهی ناشی از دلایل ریز و جزئی است 

که شاید شما متوجه آنها نباشید؛ این عوامل عبارت اند از:
۱. یکنواختی ذهن

بعضی وقت ها بی حوصلگی ناشی از خستگی ذهن است که در اثر تکرار و عدم 
علاقه به انجام وظایف ایجاد می شود؛ مثلًا کسانی که برای کارشان به تمرکز دائمی 
نیاز دارند، زندانیان و کسانی که در فرودگاه انتظار می کشند، بی حوصلگی را تجربه 

می کنند.
۲. عدم علاقه و هیجان در انجام کارها

تا به  حال شده کاری را انجام دهید و در طی آن نه خستگی را احساس کنید و نه 
گذر زمان را و بعد از انجام کار احساس خوب رضایت و سرخوشی داشته باشید؟! 
این دقیقاً به خاطر علاقه و دلبستگی شما نسبت به انجام آن کار است که حداکثر 
انرژی تان را صرف آن می کنید. از طرف دیگر انجام کارهای خیلی ساده معمولًا 
کسل کننده و در مقابل کارهای بسیار سخت هیجان انگیز هستند؛ بنابراین فقدان 

علاقه و شور و هیجان در انجام کارها می تواند باعث بی حوصلگی در شما شود.
3. نبود تنوع در زندگی

معمولًا افرادی که نیاز زیادی به تازگی، تنوع و هیجان دارند بیشتر در معرض 
بی حوصلگی و کسالت قرار می گیرند. افراد برون گرا جزو آن دسته افرادی هستند 
که نیاز به تحریک بیرونی دارند؛ به همین دلیل آنها بسیار مستعد بی حوصلگی 

هستند و تنوع طلبی و ریسک پذیری راهی برای درمان کسالت در این افراد است.
4. پوشیدن لباس نامناسب 

لباس های تنگ و تیره می تواند تأثیر به سزایی در خلق وخوی شما داشته باشد. 
لباس های رنگ تیره و چسبان گاهی شما را کلافه می کند و باعث می شود احساس 
کسالت و ناراحتی کنید؛ بنابراین اگر بی حوصله شدید یک نگاهی به خودتان 

بیندازید شاید علتش لباستان باشد!
5. گوش دادن به اخبار بد

قرار گرفتن در معرض پیام های منفی در اخبار، تلویزیون یا شبکه های اجتماعی 
می تواند تا حد زیادی بر روحیه شما تأثیر بگذارد و سطح شادی شما را کاهش دهد. 
سعی کنید تا حد امکان از گوش دادن به اخبار منفی خودداری کرده و یا سریع 

ذهن خود را به جای دیگری متمرکز کنید.
۶. سایر عوامل

تیروئید، اختلال دوقطبی، اختلال اضطرابی، سندروم پیش از قاعدگی، عادات 
غذایی نادرست )خوردن فست فود و سیب زمینی سرخ  شده(، چیدمان تکراری 

خانه و... از دیگر عواملی است که می تواند باعث بی حوصلگی شما شود.
چگونه بی حوصلگی هایمان را درمان کنیم؟

خیلی از افراد هنگام کسالت و بی حوصلگی علاقه به انجام هیچ کاری ندارند و 
این مسئله باعث می شود تا غلبه و رفع بی حوصلگی کمی دشوار شود اما خواستن، 
توانستن است. روش های درمان بی حوصلگی تا حدودی شبیه افسردگی است 
منتها بی حوصلگی برخلاف افسردگی ممکن است با یک  چیز کوچکی که حالتان 

را خوب می کند از بین برود اما درمان افسردگی نیاز به مداومت دارد.
روش های بسیاری وجود دارد که می توانید از حالت کسلی خارج شوید؛ فقط 

باید اراده کنید و از بین پیشنهادات زیر کارهای موردعلاقه خود را انجام دهید:
۱- کتاب بخوانید

این یک روش عالی برای غلبه بر بی حوصلگی است. کتاب هایی را انتخاب کنید 
که از خواندن آنها لذت می برید اما  

بی حوصلگی  رفع  برای  مناسبی  کتاب های  غالباً  علمی-تخیلی  کتاب های 
رمان های  یا  و  تاریخی  داستان های  سراغ  به  می توانید  عوض  در  نیستند. 

موردعلاقه تان بروید.
۲- نقاشی یا رنگ آمیزی کنید

یا رنگ آمیزی  تحقیقات نشان می دهد که خط خطی کردن کاغذ، نقاشی و 
باعث تحریک مرکز هیپوکامپ مغز و آزاد شدن هورمون دوپامین می شود. هورمون 
دوپامین به هورمون شادی و نشاط معروف است. به همین خاطر کارشناسان 
توصیه می کنند درصورت احساس ناراحتی، استرس، عصبانیت و یا بی حوصلگی، 
نقاشی یا رنگ آمیزی کنید؛ این کار علاوه بر کاهش استرس، خون رسانی به مغز را 

افزایش داده و ذهن را به تکاپو می اندازد.
3- شروع به نوشتن کنید

نوشتن به منحرف کردن ذهن کمک کرده و باعث می شود شما به جای فکر کردن 
به بی حوصلگی، روی آنچه می نویسید تمرکز کنید. نیازی نیست نویسنده توانمند 
و باتجربه ای باشید زیرا نوشتن خلاقانه برای رفع بی حوصلگی حتی ممکن است 
کسالت شما را تشدید کند؛ بنابراین برای رفع بی حوصلگی می توانید شروع به 
نوشتن خاطرات خوش زندگی تان کنید و یا نوشته خود را با جملاتی مانند »من 

خیلی بی حوصله ام« شروع کرده و کسالت خود را شرح دهید.
4- ورزش کنید

وقتی بی حوصله هستید کاری که می تواند حالتان را بدتر کند، بی تحرکی و 
نشستن در خانه است. فعال نگه داشتن بدن به فعال نگه داشتن ذهن کمک کرده 
و باعث تسکین بی حوصلگی می شود. برای فعال بودن نیازی به انجام فعالیت های 
سنگین مانند بسکتبال و فوتبال نیست؛ شما می توانید با پیاده روی در پارک یا 

خیابان ذهن و فکر خود را فعال کرده و از بی حوصلگی خلاص شوید.
5- فیلم و عکس های قدیمی نگاه کنید

تماشای عکس ها و فیلم های دوران کودکی یا نوجوانی تان می تواند یک روش 
عالی برای رفع بی حوصلگی باشد. اگر فیلم و عکس قدیمی در دسترس ندارید، 
می توانید با یک دوست قدیمی تلفنی صحبت کنید و یا با او قرار ملاقات بگذارید.

۶- به فروشگاه بروید
تحقیقات نشان داده است که به خرید رفتن حتی اگر چیزی نخرید، می تواند 
باعث خوشحالی شود. بنابراین اگر پول کافی برای خرید ندارید، مهم نیست؛ 
می توانید با قدم زدن در پاساژها و یا فروشگاه های زنجیره ای برای خودتان حال 

خوب بخرید!
7- فیلم ببینید

و  شده  همسو  فیلم  داستان  با  شما  می شود  باعث  سریال  و  فیلم  تماشای 
بی حوصلگی خود را فراموش کنید اما دیدن هر فیلمی در هنگام بی حوصلگی 
توصیه نمی شود زیرا برخی فیلم ها باعث می شود علاوه بر بی حوصلگی دچار غم و 
اندوه زیادی شوید؛ بنابراین در انتخاب فیلم دقت کنید. دیدن فیلم هایی که شمارا 
به هق هق می اندازند یا از زندگی ناامیدتان می کند، بی هیچ وجه توصیه نمی شود؛ 
یا  بریزید  به آرامی اشک  رمانتیک که سبب می شوند شما  فیلم های  در عوض 
فیلم های کمدی که شما را به خنده می اندازد باعث آزاد شدن هورمون دوپامین و 

اندورفین می شوند و حالتان را خوب می کنند.
۸- موسیقی گوش کنید

مطالعات نشان داده اند که موسیقی می تواند روحیه شمارا تقویت کرده و شما را 
سرحال کند. موسیقی جریان خون را بهبود بخشیده و سطح هورمون های مرتبط 
با استرس مانند کورتیزول را کاهش می دهد. همچنین موسیقی سیستم های 
عصبی شیمیایی و ساختارهای مغزی مرتبط با خلق وخو، تنظیم احساسات، توجه 
و حافظه را به روش هایی که باعث ایجاد تغییرات مفید می شود، فعال می کند. در 
انتخاب موسیقی فرقی چندانی بین شاد و غمگین، ایرانی و خارجی وجود ندارد، 

هر آهنگی که حالتان را خوب می کند، همان را انتخاب کنید.

روش های موثر برای درمان کسالت؛

دلایل علمی بی حوصلگی را بشناسید

سلامت 



دوشنبه -دوازدهم خرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 45045

 معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: مردم به سمت 
عادی شدن کرونا رفته اند و بزرگ ترین ترس ما عادی شدن کرونا است که بسیار 

خطرناک از خود ویروس محسوب می شود. 
علیرضا رییسی روز یکشنبه در نشست خبری ویدیو کنفرانس که از وزارت 
بهداشت برگزار شد در پاسخ به سوال خبرنگار سلامت ایرنا درباره عادی شدن 
شرایط کرونا برای مردم افزود: ۸۲ درصد در کشور تا سه هفته پیش پروتکل ها را 
رعایت می کردند و بدترین شهر، تهران بود. کمترین استانی که پروتکل ها را رعایت 

می کردند در جنوب نیز، استان خوزستان بود.
وی ادامه داد: اگر می خواهیم از مترو استفاده کنیم، در صورتی که فرد ماسک 
نداشته باشد حتما در خطر است. بنابراین باید حساب شده پیش برویم. ولی دنیا 
هم به سمت بازگشایی رفته است. در کره جنوبی که خیلی خوب عمل کرده نیز 
چند روز قبل به سمت بستن دوباره مدرسه ها رفت. یعنی مدرسه ها را بسته بودند 
و دچار مشکل شدند و دوباره مدارس بسته شد. در انگلستان هم به این نتیجه 
رسیدند که طرح غربالگری را شروع کنند. در سوئد، هیچ کدام از این مدل ها اجرا 
نشد و از ابتدا همه مکان ها باز بود، اما توصیه شد که افراد در معرض خطر و مسن 
در جمع ها حاضر نشوند. به ازای هر میلیون نفر، بعد از انگلستان، سوئد در رتبه 
دوم به ازای هر یک میلیون نفر جمعیت قرار گرفته است. با وجود بازگشایی ها در 
کشور، آمارها نشان می دهد که مرگ و میر افزایش پیدا نکرده، اما موارد مثبت 

سرپایی رو به افزایش است.
تشدید نظارت بر اجرای پروتکل ها

اجرای  بر  نظارت  درباره  ایرنا  سلامت  خبرنگار  دیگر  سوال  به  پاسخ  در  وی 
هستیم.  پروتکل ها  اجرای  بر  نظارت  تشدید  دنبال  به  کرد:  اظهار  پروتکل ها 
اصنافی که بازگشایی شده اند، کیو آر کد دارند که باید پشت شیشه نصب شود 
و افراد می توانند با اسکن کردن این کد، به چهار سوال پاسخ داده و در نظارت 

به ما کمک کنند.
نقش وزارت بهداشت در ستاد ملی مقابله با کرونا

معاون بهداشت وزیر بهداشت در پاسخ به سوال خبرنگار سلامت ایرنا درباره 
نقش وزارت بهداشت در ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: قبل از این که موضوعی 
در ستاد مطرح شود، بحث های کارشناسی در وزارت بهداشت انجام می شود و 
سپس کمیته ای در وزارت کشور هست که اکثر سازمان ها در آن حضور دارند و از 
جنبه های مختلف به موضوع رسیدگی شده و پیشنهادها در ستاد ملی مورد بحث 
قرار می گیرد. قبل از ستاد ملی، رییس کمیته ها در جلسه ای با رییس جمهوری 

مباحث را رسیدگی می کنند.
از  نباید فقط  را  وی ادامه داد: کرونا فقط بحث سلامت ندارد. این بیماری 
جنبه سلامت جسمی نگاه کرد. حتما از نظر اقتصادی و سیاسی و اجتماعی و 
سایر عوارض نیز قابل بررسی است. در کشوری مثل آمریکا، 114 میلیارد دلار 
برای این بیماری اعتبار گذاشته شده است. در انگلستان حدود ۲۲۰ میلیارد 
پوند هزینه شده است. ما در کشوری زندگی می کنیم که تحت شرایط ظالمانه 
تحریم ها هستیم و فشارهای زیادی به کشور وارد شده است و حتی در گرفتن 
برخی تجهیزات مشکل داریم و با تکیه بر کادر درمان و تولید داخلی توانستیم 
مدیریت آبرومندی داشته باشیم. رییسی افزود: اگر از زاویه دید سلامت نگاه 
کنیم، می گوییم همه چیز باید تعطیل باشد. ولی این موضوع را تا چه زمانی 
می توان ادامه داد که حمایت اقتصادی از افراد انجام شود. گاهی مجبوریم در 
کنار این که کسب و کارها را باز کنیم، پروتکل های بهداشتی را هم رعایت کنیم. 
در کنار سلامت باید بحث فرهنگ و دین و مذهب و عبادت را هم لحاظ کنیم. این 
ویروس قرار نیست فعلا با ما خداحافظی کند و فعلا همراه ما هست. در نتیجه 

همه چیز را با هم باید در نظر بگیریم.
وی اظهار کرد: اختلاف نظرهایی در ستاد ملی مقابله با کرونا وجود دارد، چون 
همه مباحث از جنبه های مختلف بررسی می شود. نقش وزارت بهداشت در ستاد 
ملی مقابله با کرونا بسیار کلیدی است. ولی این که آیا همه حرف های وزارت 

بهداشت اجرا می شود، این طور نیست.
شایعه های جدید درباره کرونا

رییسی در پاسخ به سوالی درباره شایعه های مطرح شده در فضای مجازی 
مبنی بر سوق پیدا کردن رفتار ویروس کرونا به سمت مشکلات عروقی اظهار کرد: 
ویروس کرونا رفتار و علائم ناشناخته ای دارد. این که ویروس کرونا دیگر درگیری 
تنفسی ایجاد نمی کند، این طور نیست. تنگی نفس و نارسایی ریه به وسیله 
این ویروس ایجاد می شود. اگر به صورت دقیق بگوییم، ایندوتلیوم لایه پوششی 
درون عروق است که ویروس باعث التهاب این لایه می شود. درگیری عروق باعث 
سکته مغزی و حتی قلبی می شود. وقتی عروق درگیر شود، این اتفاق می افتد. 
عکس هایی از اطفال یا کودکان منتشر می شد که شبیه کاوازکی بود. به طور کلی، 
بدن ما چون از عروق تشکیل شده و درون همه سرخرگ ها و مویرگ ها ایندوتلیوم 

وجود دارد، می تواند درگیر شود.
رییسی ادامه داد: در این متن گفته شده که سازمان جهانی بهداشت اعلام 
کرده که از بیماران نمونه برداری نشود که این صحیح نیست. چون درگیری عروق 
وجود دارد و خون لخته می شود، این لخته ها درون رگ می ماند و خون نمی رسد و 

سکته اتفاق می افتد. به همین دلیل یکی از درمان های توصیه شده، استفاده از 
ضد انعقاد است که انجام می شود.

تست های سرپایی کرونا افزایش یافته است
معاون وزیر بهداشت درباره افزایش تعداد مبتلایان گفت: قدرت بیماری زایی 
این ویروس کم نشده و در حال گردش است. در کشور ما، تست های سرپایی 
به شدت افزایش یافته و حدود ۲۰۰ هزار تست در این مدت انجام شده است. 
کسانی که علائم بسیار خفیف داشتند هم در مراحل اولیه شناخته شده اند. از 
هر صد نفر، حدود 1۰ تا 1۲ نفر مثبت می شوند که نیازی به بستری بیمارستانی 
ندارند و می توانند در منزل خود قرنطینه شده و با درمان های سرپایی کاملا 

بهبودی پیدا کنند.
وی ادامه داد: پیدا کردن این افراد یک دستاورد مثبت است. زیرا این افراد 
قرنطینه شده و تردد پیدا نمی کنند و زنجیره انتقال با سایر افراد هم قطع می شود. 
بیماری  با کسانی که  اگر  اما  باشند،  نداشته  افراد ممکن است علائمی  این 
زمینه ای دارند مراوده داشته باشند، آنها را بیمار می کنند. تعداد بیماران سرپایی 

پیدا شده بیشتر است. البته موارد بستری در استانی مثل خوزستان زیاد است.
پاداش به مراقبان سلامت و بهورزان

رییسی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار سلامت ایرنا درباره پاداش به مراقبان 
سلامت و بهورزان بیان کرد: پاداش معنوی و ایثار سر جای خود، اما معتقدیم که 
باید پاداش مالی هم بدهیم. تعداد کارکنان ما بسیار زیاد و منابع مالی ما بسیار 
کم است. کل پولی که در مورد کرونا تاکنون به دست وزارت بهداشت رسیده، ۳۰ 
درصد از یک میلیارد یورو بوده که با اذن مقام معظم رهبری در نظر گرفته شده 
است. برنامه وزارت بهداشت این است که تا جای امکان در این شرایط از همکاران 

حوزه بهداشت تقدیر مالی هم انجام بدهیم.
استفاده از ماسک در فضاهای سربسته

معاون بهداشت وزیر بهداشت بیان کرد: برخی هموطنان نکات بهداشتی را 
بسیار خوب رعایت می کنند، اما از طرفی شاهدیم که در برخی شهرها و استان ها 
و محله ها، فاصله گذاری ها رعایت نمی شود که بسیار خطرناک است. این تصور 
که با گرم شدن هوا، ویروس کرونا از بین می رود یا ضعیف می شود، اشتباه است. 
مناطق گرمسیر در کشور ما و حتی جهان گرفتار این ویروس شده اند. رتبه دوم و 
سوم در جهان، پس از آمریکا مربوط به برزیل و روسیه است که کشورهای گرم و 

سردی هستند. بنابراین گرمی یا سردی هوا تاثیری روی این ویروس ندارد.
وی ادامه داد: باید بپذیریم که هرکسی از منزل بیرون می رود، باید ماسک داشته 
باشد. این اجبار زمانی وجود دارد که فرد می خواهد در تجمعات شرکت کند. 

یعنی اگر کسی در فضای سربسته حضور دارد، باید از ماسک استفاده کند.
رییسی گفت: به هیچ وجه نیاز نیست افراد از ماسک N۹5 یا سه لایه استفاده 
کنند و حتی اگر از یک پارچه ساده استفاده شود تا از انتقال ویروس جلوگیری 
کند، کافی است. بنابراین باید همه مردم تشویق شوند تا در منازل خود و با 
روش های ساده، ماسک درست کنند. حتی یک تکه پارچه هم برای گرفتن جلوی 

دهان و بینی کافی است. تاکید ما استفاده از ماسک در تجمعات است.
وی افزود: مساجد و پاساژها و فضاهای کسب و کار بازگشایی شده و رعایت 
نکات بهداشتی بیشتر از قبل نیاز است. استفاده از ماسک در مترو، تاکسی، 

پاساژها و مساجد الزامی است تا خطر انتقال ویروس کرونا کم شود.
ویروس کرونا ضعیف نشده است

معاون وزیر بهداشت اظهار کرد: ویروس کرونا ضعیف نشده و از بین نرفته و با 
همان قدرت به کار خود ادامه می دهد. اگر اطمینانی در مورد مدیریت بیماری 
حاصل شده، به خاطر رعایت مردم است و اگر این نکات بهداشتی رعایت نشود، 
ویروس حتی در استان هایی که کنترل شده نیز بر می گردد. مردم تاکنون بسیار 
خوب همکاری کرده اند و اگر نسبت به برخی کشورها پیشرو هستیم، به خاطر 

همکاری مردم است.
نظارت و بازرسی بر مراکز عرضه قلیان

رییسی گفت: تعداد مراکز عرضه قلیان در کشور قبل از شیوع کرونا، 1۹ هزار 
و 61۸ مرکز بود. واحدهای صنفی که خودشان عرضه قلیان را قطع کردند، 4۰ 
درصد بودند. ۲۲ هزار و 6۹1 بازرسی در این زمینه انجام و حدود ۸ هزار و 5۲۸ 

مرکز پلمب شد.
بازاریابی شرکت های دخانیات

کرد:  بیان  سیگار  فروش  برای  دخانیات  شرکت های  ترفندهای  درباره  وی 
شرکت های دخانیات بازاریابی های زیادی انجام می دهند و به ویژه جوانان را هدف 
گرفته اند. در فروشگاه های بزرگ جاهایی که جوانان علاقه بیشتری دارند، کنارش 
بسته سیگار گذاشته می شود. در کنار مدارس، سیگار به صورت نخی فروخته 

می شود. فروش نخی سیگار ضرر زیادی به افراد می زند.
مصرف و هزینه سالانه سیگار در کشور

رییسی اظهار کرد: حدود 55 میلیارد نخ مصرف سالانه سیگار در کشور است. 
حدود 1۸ هزار میلیارد تومان در کشور فقط دود می شود و از طرفی حدود ۳۰ 
هزار میلیارد تومان هزینه سلامت دارد. وی ادامه داد: هزینه از کار افتادگی و سایر 

هزینه های اقتصادی هم در این زمینه وجود دارد.
کدام استان ها بیشترین مصرف کننده سیگار را دارند؟

معاون وزیر بهداشت گفت: حدود 1۰ درصد افراد بالای 1۸ سال در کشور به 
صورت روزانه سیگار مصرف می کنند. 14 درصد کلا مصرف کننده هستند. در 
روستاها حدود 15.4 درصد و در شهرها حدود 1۳.6 درصد مصرف کننده داریم. 
بالاترین شیوع مصرف سیگار مربوط به استان های مرکزی، آذربایجان غربی، 
قزوین و البرز است. وی افزود: بالاترین مصرف دخانیات که عمدتا قلیان است در 
استان های جنوبی وجود دارد. بوشهر، هرمزگان، سیستان و بلوچستان و فارس 
رتبه اول مصرف قلیان را در کشور دارند. در گروه سنی 45 تا 55 سال بالاترین 

مصرف کننده های سیگار را داریم.
مهم ترین عامل کاهش مصرف دخانیات، مالیات است

رییسی بیان کرد: مهم ترین عامل که می تواند باعث کاهش مصرف سیگار شود، 
مالیات است. در جهان ثابت شده که هرچقدر مالیات افزایش پیدا کند، مصرف 
کاهش خواهد یافت. در ترکیه مالیات یک مرتبه به 7۰ درصد افزایش یافت و 

مصرف کاهش پیدا کرد.
وی افزود: البته قرار نیست مالیات فقط روی سیگارهای خارجی افزایش پیدا 

کند. زیرا تولید داخلی زیادی در زمینه سیگار داریم.

محور قم-جعفریه مسیر شریانی و پرحادثه؛

ورودی تاریخی شهر قم بازسازی می شود 
ورودی قم از سمت جعفریه یکی از مهم ترین و پرترددترین مکان های ورود به شهر و 
به عنوان ورودی تاریخی قم شناخته می شود که چند سالی است درگیر مسائل عمرانی 

بوده و پایان سال ۹۹ به نظر آخرین زمان بهره برداری از این پروژه است. 
برای هر شهری وضعیت ورودی ها نشان دهنده میزان پذیرندگی شهر و نمادی برای 

خوشامدگویی به میهمانانی است که به هر بهانه وارد شهر قم می شوند.
ورودی های قم در گذشته هم از عناصر مهم شهری محسوب شده و مورد توجه 
طراحان شهری و تصمیم گیران پروژه های عمرانی بوده اند، به طوری  که در زمان صفویه 
و قاجار شهر قم از هر طرف ورودی های مشرف به گنبد مطلا داشته و نقاط مرتفعی که 

در ورودی ها قرار می گرفتند، تپه سلام نام داشتند.
حتی وقتی در زمان قاجار راه شوسه قم- تهران به عنوان یکی از بزرگ ترین پروژه های 
عمرانی آن روزگار اجرا شد، داشتن یک مسیر مستقیم به حرم مطهر و گنبدنما بودن 
مسیر از مسافتی دور مورد توجه مهندسان قرار گرفت. امروزه ورودی های شهر قم اما 
کمتر مورد توجه قرار می گیرد و بسیاری از ما شاید فراموش کرده ایم که کیفیت این 
ورودی ها چه اثری بر لذت بصری زائرانی که از راه های دور و نزدیک به قم سفر می کنند 
دارد. در این میان ورودی جعفریه به علت قدمتی که داشته و وجود روایت های تاریخی 
درباره ورود حضرت معصومه)س( برای نخستین بار از این محدوده به شهر بیشتر مورد 

توجه است. این ورودی اما وضعیت به سامانی در سال های گذشته نداشت.
ورود جدی شهرداری برای ارتقای کیفی ورودی جعفریه به قم

محور جعفریه که یکی از مهم ترین محورهای شریانی قم و مسیری برای دسترسی 
غرب کشور به شهر قم است، یکی از محورهای حادثه خیز محسوب می شود و سیما 
و منظر ورودی آن  هم در گذشته چندان مورد توجه نبود تا اینکه شهرداری قم تصمیم 
گرفت به این امر جدی وارد شده و قدم های محکمی برای ساماندهی این محور 

بردارد.
آن طور که معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم چندی پیش گفت، شهرداری 
قم ساماندهی 6 ورودی شهر را در دستور کار خود دارد و هدف از این کار ارتقای کیفی، 
تمام ورودی های شهر قم از نظر سیمای شهری، معماری و شهرسازی، اقتصادی شهری 

و ساماندهی ترافیکی است.
 غلامرضا جانقربان افزود: طرح ارتقای کیفی ورودی جعفریه به قم در سال ۹4 آغاز 
و این طرح علاوه بر محور ساماندهی ۲۰۰ هکتار از راضی مجاور آن در حال عملیاتی 

شدن است.
در این میان شهرداری منطقه مدتی است که از نظر سیما و منظر و محوطه سازی 
فضای سبز کار را در ورودی جعفریه مدتی بوده که آغاز کرده اما معضل فقط این نیست 

و این ورودی به ساماندهی ترافیکی هم نیاز داشت.
لزوم اجرای تقاطع غیرهمسطح

در این میان اجرای پروژه تقاطع محور جعفریه با کمربندی امام علی)ع( از مهم ترین 
قطعات این پازل است که توسط شهرداری قم پیگیری می شود. عباس حلوایی زاده 
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم نیز در گفت وگویی با اشاره به تلاش شهرداری قم 
برای ساماندهی به وضعیت ورودی شهر قم از سمت جعفریه اظهار داشت: ورودی شهر 
قم از سمت جعفریه وضعیت نامناسبی داست و تنها با یک خط عبور رفت  و برگشت 

تأمین می شد.
 وی افزود: در دو سه سال گذشته شهرداری سعی کرد یک مقدار رمپ و لوپ داخلی 
شهر در این ورودی را تکمیل کند که این کار انجام شد اما به این دلیل که رمپ و لوپ های 

بالادست شکل نگرفته بود، نیاز بود که شهرداری وارد این موضوع شود.
معاون فنی  و عمرانی شهرداری قم اضافه کرد: محدودیتی که در آن منطقه داشتیم 

این بود که تونل مترو از این محدوده عبور می کند و طراحی این کار را خاص می کرد.
وی با اشاره به وجود سه فاز اجرایی در این پروژه ادامه داد: یک بخش تأمین کنارگذر از 

سمت میدان 7۲ به سمت تقاطع شهید کلانتری که این پروژه کاملًا انجام  شده است.
حلوایی زاده ادامه داد: در مرحله اخذ مجوز ترافیکی هستیم تا محور رفت امام علی)ع( 
در این قسمت مسدود شده و عملیات شمع گذاری و تابلیه زیرگذر در این قسمت انجام 

شود.
اجرای فاز به فاز دلیل تأخیر در بهره برداری

وی با اشاره به اینکه فاز سوم این پروژه تکمیل مسیر برگشت است افزود: اعتبار این 
پروژه حدود ۹ میلیارد تومان است که با تعدیل و اضافه بها شاید 1۲ میلیارد تومان هزینه 

برای شهرداری داشته باشد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: دلیل طولانی شدن پروژه این است که 
باید فاز به فاز انجام شود. بیشترین حجم ترافیک کمربندی در این محدوده است و 

نمی توانیم وقفه در عبور و مرور ایجاد کنیم.
اگر بدانیم ورودی های هر شهر چه تأثیری بر فضاسازی از آن شهر در ذهن مخاطبان 
دارند، قطعاً به این نکته خواهیم رسید که ساماندهی ورودی ها به جز اثرات ترافیکی و 

معماری بر اقتصاد شهری هم می تواند تأثیرات فراوانی داشته باشد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

طرح جامع »۹ در ۹۹ « اجرا می شود 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از اجرای طرح جامع ۹ در ۹۹ در راستای 

برنامه های سازمان منابع طبیعی کشور خبر داد.
سیدمحمدتقی سجادی  اظهار کرد: »طرح جامع ۹ در ۹۹« برنامه سازمان منابع 
طبیعی کشور در سال 1۳۹۹ برای مدیریت استان ها است که محورهای کلیدی حفظ، 

توسعه و بهره برداری از منابع طبیعی در این ۹ محور قرار دارد.
وی اذعان کرد: از جمله محورهای » طرح جامع ۹ در ۹۹« شامل کاداستر اراضی 
ملی با اولویت عرصه های جنگلی و سواحل، تعیین تکلیف مدیریت پارک های جنگلی 
در قالب طرح های مصوب، تشخیص و تعیین حدود و آگهی ذخیره گاه های جنگلی، 
دریافت حقوق دولتی و تقویت منابع اعتباری و توسعه و تقویت صندوق های منابع 

طبیعی با استفاده از ظرفیت های قانونی می شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم بیان کرد: ارتقا پوشش حفاظتی و تأکید 
بر بلوک بندی مناطق بحرانی و بهره گیری از همیاران طبیعت، مدیریت و بهره برداری 
از مراتع در قالب طرح های مصوب مرتع داری با تکیه بر تولید گیاهان دارویی و توسعه 
دولت الکترونیک با استفاده از فناوری های روز و سامانه های هوشمند از دیگر محورهای 

» طرح جامع ۹ در ۹۹« است.
وی افزود: توسعه زراعت چوب و ساماندهی بهره برداری محصولات فرعی جنگلی و 
مرتعی نیز از دیگر محورهای » طرح جامع ۹ در ۹۹« است که این محور در قم مطرح 
نیست چرا که در قم آنقدر فقر فضای سبز  و پوشش گیاهی وجود دارد که اگر آب در 

اختیار باشد برای توسعه پوشش گیاهی و پارک مورد استفاده قرار می گیرد.
 

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

حضور زنان روستایی در فعالیت های 
کشاورزی گسترش می یابد 

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: با اجرای 
طرح های متنوع آموزشی و ترویجی، حضور زنان روستایی قم در فعالیت های کشاورزی 

گسترش می یابد. 
محمدرضا حاجی رضا ، بیان کرد: در همین رابطه سال گذشته طرح آموزش و ترویج 
تغذیه سالم در میان زنان روستایی استان با هدف ارتقا سطح سلامت و اقتصاد خانواده 

در قم برگزار شد و این روند همچنان ادامه دارد.
وی افزود: احیای نقش زنان به عنوان تامین کننده سلامت اعضای خانواده، افزایش 
به اقتصاد  انگیزه فعالیت بیشتر در میان زنان روستایی و کمک  و  روحیه مشارکت 
خانواده های روستایی از جمله مهمترین اهداف طرح  های آموزشی و ترویجی در میان 

زنان روستایی استان است.
وی ادامه داد: زنان روستایی نقش مهمی در تامین امنیت غذایی اعضای خانواده 
برعهده دارند،  بنابراین هرچه آنان بیشتر با اصول کشاورزی و تغذیه صحیح آشنا باشند 
می توانند با هزینه کمتر نیازهای افراد مختلف خانواده را تامین کنند و این کمک بزرگی 

به اقتصاد این نهاد اجتماعی است.
حاجی رضا گفت: از طرف دیگر زنان بخش مهمی از بهره برداران بخش کشاورزی 
استان را تشکیل می دهند که حمایت از آنان موجب  حفظ تولید و اشتغال در مناطق 

روستایی و عامل جلوگیری کننده از مهاجرت خانواده ها از روستا به شهر است.
و  آموزشی  از طرح های  برای حمایت  اعتباری  به نقش صندوق های  اشاره  با  وی 
ترویجی در میان زنان روستایی استان، افزود:  در همین رابطه ۲6 صندوق اعتبار خرد 
زنان روستایی با عضویت ۹۰۰ تن درقم فعالیت می کند و امکان خوبی برای گسترش 

حضور زنان روستایی استان در حوزه کشاورزی از این طریق فراهم شده است.

 مدیر حراست و بازرسی مسجد مقدس جمکران خبر داد:

افزایش دوربین های مداربسته و تجهیز 
اتاق مانیتورینگ 

مدیر حراست و بازرسی مسجد مقدس جمکران گفت: با افزایش دوربین های مدار  
بسته و تجهیز اتاق جدید مانیتورینگ، این مکان فراهم شده تا به صورت شبانه روزی 
بر نقاط مختلف مسجد نظارت داشته باشیم و وضعیت را لحظه به لحظه پایش کنیم تا 

زائران در فضایی امن و با آرامش به انجام اعمال عبادی بپردازند.
 ابوالقاسم شربتی با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران نیز همچون سایر اماکن 
زیارتی برابر ابلاغیه شورای امنیت کشور باید مورد حفاظت قرار گیرد، اظهار کرد: بر این 
اساس از سال ۹6 بازرسی  های بدنی در ورودی های این مسجد مقدس آغاز و گیت 

های بازرسی نیز در درب ها نصب شد تا تمام زائرین مورد بازرسی قرار بگیرند.
 وی ادامه داد: اماکن مقدس شیعیان میلیونها عاشق و دلداده دارند و تعداد معدودی 
نیز دشمن که مترصد سوء استفاده از فرصت برای ضربه زدن هستند. از این رو در تلاش 
هستیم تا امنیت زائرین در این مکان مقدس را تقویت کنیم و در مقابل این مسجد 

شریف را برای اخلالگران و معاندین بسیار ناامن سازیم.
اتفاق  اگر  اینکه  بر  تاکید  با  جمکران  مقدس  مسجد  بازرسی  و  حراست  مدیر   
ناخوشایندی مانند سرقت برای یک زائر در این مکان مقدس رخ دهد این خاطره تلخ در 
ذهنش ماندگار خواهد شد، بیان کرد: همه تلاش ما بر این است که زائر در این مسجد 
مقدس احساس امنیت و آرامش داشته باشد و با عنایت حضرت ولی عصر)عجل الله 
تعالی فرجه( و اقداماتی که انجام دادیم امروز وضعیت بسیار خوبی در مسجد داریم 
تا جایی که بیش از ۹5 درصد سارقین شناسایی و دستگیر شده و تحویل مراجع 
ذیصلاح می شوند.  شربتی با اشاره به اینکه از این وضعیت نیز راضی نیستیم تا زمانی 
که حتی یک اتفاق ناخوشایند برای زائرین در این مکان مقدس رخ ندهد، ابراز کرد: 
یکی از کارهای صورت گرفته، ارتقاء و تقویت حوزه مانیتورینگ است که با افزایش تعداد 

دوربین های مدار بسته در ماه های اخیر صورت گرفته است.
 وی بیان کرد: با افزایش دوربین ها که علیرغم مشکلات مالی صورت گرفت و 
همچنین تجهیز اتاق جدید مانیتورینگ، این مکان فراهم شده تا به صورت شبانه روزی 
بر نقاط مختلف مسجد نظارت داشته باشیم و وضعیت را لحظه به لحظه پایش کنیم تا 
مشکلی برای زائران این مسجد شریف پیش نیاید و افراد در فضایی امن و با آرامش به 
انجام اعمال عبادی بپردازند.  مدیر حراست و بازرسی مسجد مقدس جمکران در پایان 
ضمن تقدیر از همراهی و همکاری زائرین با خادمین حراست و انتظامات این مکان 
مقدس، خاطرنشان کرد: مراقبت و مواظبت زائران از امول خودشان می تواند کمک 
خوبی برای خادمین حراست و انتظامات مسجد باشد و از وقوع سرقت پیشگیری کند.

  
استاندارقم  تاکید کرد:

لزوم تسریع در رفع موانع حضور سرمایه گذاران 
استاندارقم بر لزوم تسریع در رفع موانع حضور سرمایه گذاران تاکید کرد گفت : 
مدیریت استان از حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی در مسیر توسعه استان 

استقبال می کند.
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهاي صنعتي استان قم، دکتر بهرام سرمست 
استاندار قم در نشست با سرمایه گذار خارجی، با اشاره به لزوم توسعه واحد های 
تولیدی و افزایش اشتغال بومی در قم، اظهار کرد: در سال جهش تولید اهتمام مدیریت 
استان را بر حمایت و تسهیل فرآیندهای اجرایی لازم جهت سرمایه گذاری در طرح 
های توسعه محور عنوان کرد و بر لزوم مشارکت و همراهی جدی دستگاههای متولی 
تاکید نمود. سرمست تعامل و تسهیل حضور سرمایه گذاران خارجی را مبنای توسعه 
اقتصادی در استان خواند و افزود : تحقق شعار جهش تولید بدون مشارکت تولید 

کنندگان و سرمایه گذاران بخش خصوصی امکان پذیر نخواهد بود.
مقام عالی دولت در استان بر پیگیری و تسهیل شرایط و تسریع در رفع موانع از سوی 
شرکت شهرک های صنعتی تاکید کرد. همچنین مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتي 
استان قم، حضور سرمایه گذاران خارجي براي استقرار در شهرك هاي صنعتي قم 
مورد تأکید قرارداد و گفت: از حضور سرمایه گذاران داخلي و خارجي در شهرك هاي 
صنعتي استان استقبال مي کنیم و امیدواریم به سرعت شرایط حضور ایشان را فراهم 
نمائیم. مهندس شعاعي حضور سرمایه گذاران خارجي در استان را سبب ارز آوري 
دانست و بیان کرد: فعالیت سرمایه گذاران خارجي و انتقال تکنولوژي باعث جلوگیري 

از وابستگي وارداتي برخي کالاها به کشور خواهد شد.
گفتني است در جلسه اي که به همین منظور برقرار گردید مقرر شد، سرمایه گذاري 
از کشور چین جهت تولید قالب  و یراق آلات مرتبط با تولید کفش و دمپایي در شهرك 

صنعتي محمودآباد در زمیني به وسعت ۳ هکتار مستقر گردد.
 

در ماه مبارک رمضان انجام شد؛

کمک ۵۰ میلیارد ریالی خیرین 
به بهزیستی در قم

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: خیرین قمی در ماه مبارک رمضان بیش از پنجاه 
میلیارد ریال به بهزیستی و مراکز تحت نظارت بهزیستی قم کمک کردند.

مهدی پهلوانی اظهار کرد: در راستای تحقق منویات مقام معظم رهبری مبنی بر 
رزمایش همدلی مؤمنانه، بهزیستی قم با کمک خیرین و نیکوکاران توانست ماه مبارک 
رمضان گام مؤثری در کمک به جامعه هدف خود بردارد. وی افزود: خیرین قمی بیش 
از بیست میلیارد ریال به صورت نقدی و نزدیک به سی میلیارد ریال به صورت غیرنقدی 
به صورت مستقیم به بهزیستی استان و یا به صورت کمک به مراکز تحت نظارت 
بهزیستی قم کمک کردند که این رقم نسبت به سال گذشته با رشد قابل ملاحظه ای 
همراه بود. مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به ضرورت الزامات بهداشتی در دوره 
شیوع بیماری کرونا، خاطرنشان کرد امسال به علت این الزاماً ت از برگزاری سفره های 
اطعام و افطار در مراکز با پذیرایی از مددجویان در تالارهای پذیرایی معذور بودیم اما 
خیرین معزز با کمک های نقدی و غیرنقدی خود بهزیستی را در تأمین سبدهای غذایی 
یاری نمودند. پهلوانی ضمن قدردانی بیوت مراجع عظام تقلید، تولیت های محترم 
حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران، صاحبان کارخانجات و صنوف و کلیه نیکوکاران 
ارجمند که با عمل به وظیفه اجتماعی خود دست بهزیستی را در رفع گوشه ای از 
نیازهای جامعه هدف گرفتند، افزود با توجه به شرایط سخت اقتصادی و تنگناهای 

معیشتی خانواده های تحت پوشش همچنان نیازمند یاری خیرین استان هستیم.
 

پدر شهیدان حسین و مهدی خداجو 
آسمانی شد 

پدر شهیدان حسین و مهدی خداجو مرحوم اصغر خداجو درسن ۸۸ سالگی در 
حالیکه که هیچگاه نتوانست پیکر مطهر فرزندانش را در آغوش بگیرد، جان به جان 
آفرین تسلیم کرد و آسمانی شد.  مراسم تشییع و تدفین این پدر ایثارگر روزشنبه برگزار 
و پیکر مطهر ایشان در گلزار شهدای علی بن جعفر )ع( در جوار شهدا به خاک سپرده 
شد. حسین متولد خرداد سال 1۳4۲ است، وی سال 1۳6۲ ازطریق بسیج عازم جبهه 
های حق علیه باطل شد، در فروردین همین سال در منطقه فکه به درجه جانبازی نایل 
آمد و بعد از عضویت در سپاه  یکسال بعد در آغازین روز فروردین سال 1۳6۳ در عملیات 
بدر در شرق دجله به شهادت رسید و پیکرش مفقود گردید. مهدی متولد آبان سال 
1۳47 است، وی در اردیبهشت سال 1۳65 در عملیات بدر در منطقه فکه به شهادت 

رسید و پیکر مطهر دومین فرزند این خانواده ایثارگر نیز مفقود باقی ماند.
 

مسئول واحد کودک و نوجوان حرم حضرت معصومه)س( خبرداد:

اجرای پویش فاطمی برای بیش از سه هزار نفر
 مسئول واحد کودک و نوجوان حرم حضرت معصومه)س( گفت: در ماه مبارک 
رمضان در پویش فاطمی سه هزار و 4۳۰ نفر در بخش های فرازهای آسمانی، جزء 

خوانی خانوادگی و بچه های بهشت شرکت کردند.
حجت الاسلام مرتضی جعفری اظهار داشت: در ماه مبارک رمضان در پویش فاطمی 
سه هزار و 4۳۰ نفر در بخش های فرازهای آسمانی، جز خوانی خانوادگی و بچه های 

بهشت شرکت کردند که شامل سه هزار کودک، 4۰۰ نوجوان و ۳۰ بزرگسال می شود.
وی با اشاره به برگزاری جشنواره ملی طلیعه بندگی و ارتباط غیر حضوری با مخاطبان 
افزود: ۲۰ نماهنگ با موضوعات مختلف در ماه مبارک رمضان با مشارکت اداره خانواده 

حرم مطهر تهیه شد که دارای انعکاس مطلوبی در شبکه های مختلف بود.
مسئول واحد کودک و نوجوان حرم مطهر حضرت معصومه )س( بیان کرد: مکان 
جدید دفتر نوجوان فاطمی دایر شده تا برنامه های جدید و متفاوتی را در دورانی که 

امکان حضور در حرم مطهر وجود ندارد، برای نوجوانان فراهم سازند.

معاون وزیر بهداشت:

عادی شدن کرونا خطرناک تر از خود ویروس است

اجتماعی

سهیلا طایی

مادر  به  باشیم،  ویروس  ناقل  ما  شاید  ایهاالناس! 
سالخورده ای که کرونا از ما به او سرایت کرده و جسم 
نحیفش توان مقابله با آن را ندارد، فکر کنیم. به پدری که 
نان آور خانواده چند نفری است و همه خانواده چشم شان 
به بازگشت او به خانه است و نگاهشان به سلامت بدن او. 
هر  از  آشناتر  ایرانیان  ما  برای  که  غریبی  واژه  مرگ؛ 
آشنایی است. گویی اتفاقی افتاده که تعجب نمی کنیم 
که عزیزمان از خانه بیرون برود و برنگردد؛ یا تصادف کند، 

یا خودکشی و یا توسط دیگری به قتل برسد...
به  حتی  که  شده  عادی  برایمان  مرگ  آن قدر 
بازماندگانمان هم فکر نمی کنیم و گاه خود، مرگ را در 
به  که  بحرانی  روزهای  این  همانند  می گیریم.  آغوش 
دلیل شیوع کرونا از سر می گذرانیم؛ واپسین سخنان و 
توصیه های مداح معروف را در فضای مجازی می بینیم 
و می شنویم که می گوید به  سلامت جسمتان ننازید این 
ویروس قوی تر از این حرف هاست، و بی خیال ویدئوی 

بعدی را تماشا می کنیم!

حتی لحظه ای به دختر دم بختمان فکر نمی کنیم که 
پس از ما چه کسی باید زندگی اش را سروسامان بدهد، 
پسر سربازمان که با چه حالی از پادگان خود را بالای 
جسد ما خواهد رساند و یا فرزند دیگرمان که کودکی بیش 

نیست و حالا حالاها نوازش والدینش را نیاز دارد.
ما به هیچ یک از این ها فکر نمی کنیم؛ نه اینکه خودخواه 
باشیم. نه! بی خیال شده ایم. بی خیال.  آن قدر که مرگ 
پاساژها  _ کرونا_ در سفره خانه ها جولان می دهد، در 
کرده  خانه  مترو  و  اتوبوس  در  و  می دود  خرید  مراکز  و 
است و از نزدیکی زیاد اصلا دیگر او را نمی بینیم! گویی 
به عنوان نسل بشر نه تنها در جنگ با این ویروس شکست 
را پذیرفته ایم بلکه در مراقبت از خود و خانواده مان هم 
بازنده شده ایم.  با چشمان خود پدری را دیدم که پس 
از مدتی بستری بودن در بخش کرونای بیمارستان، بعد 
از ترخیص همه اعضای خانواده اش را در آغوش گرفت 
و بوسید! انگار که بحث قرنطینه و ایزوله بیمار مبتلا به 
کرونا، در دهه های پیش مطرح بوده است و الان منسوخ 
شده و دیگر هیچ بیمار کرونایی در بیمارستان بستری 
نیست و هیچ انسانی جان عزیزش را براثر کرونا از دست 

نداده و غریبانه به خاک سپرده نمی شود.
لطفا بیدار شوید! کسی ما را بیدار کند؛ چرا مرگ 

را نمی بینیم؟!
مادر  به  باشیم،  ویروس  ناقل  ما  شاید  ایهاالناس! 
سالخورده ای که کرونا از ما به او سرایت کرده و جسم 
نحیفش توان مقابله با آن را ندارد، فکر کنیم. به پدری که 
نان آور خانواده چند نفری است و همه خانواده چشم شان 
به بازگشت او به خانه است و نگاهشان به سلامت بدن 
او...شاید ما ناقل کرونا باشیم؛ آنهم به همه انسان هایی 

که قطعا برای زندگی آرزوهایی در سر دارند. 
بیایید از سر نادانی و بی خیالی، انسان ها را بیمار و مبتلا 
نکنیم؛ اولین انسانی که موظفیم از او مراقبت کنیم، خود 
ماییم. بی خیالی را کنار بگذاریم و دغدغه مند این روزها را 
سپری کنیم. حتی اگر دیگرانی بی خیال شده اند، شما 
مراعات کنید؛ در خرید، مسجد، محل کار، اتوبوس و 
تاکسی و مترو...فاصله مناسب، ماسک و شست و شوی 
دست ها فراموش نشود. یادمان باشد روزهایی که از ترس، 
در خانه هم با فاصله می نشستیم؛ کرونا از میان ما نرفته، 

مرگ را در آغوش نگیریم!

شاید ما ناقل ویروس کرونا باشیم 

لطفا بیدار شوید! 



5 دوشنبه -دوازدهم خرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5045

 بسیاری از مشاغلی که با شیوع کرونا ناچار به توقف فعالیت خود بودند، 
دیگر محدودیتی برای بازگشایی ندارند. اینکه این بازگشایی چگونه می تواند 
با بیشترین رعایت نکات بهداشتی و پیشگیرانه همراه باشد، پرسشی است که 
دانش آموختگان دانشگاه های برتر کشور به آن پاسخ داده اند. تعمیرکار باشید 
یا مدیر، هتل دار باشید یا آرایشگر، فرقی نمی کند. اینجا برای طیف وسیعی از 
کسب وکارها، نسخه هایی برای ادامه حیات اقتصادی با وجود کرونا پیچیده شده 

است. 
تقریباً سه ماه از ورود ویروس کرونا به ایران می گذرد. بعد از حدود یک فصل 
گذران زندگی در حالت نیمه  تعطیل، قرار است محدودیت های بیشتری کنار 
گذاشته شود و به زندگی جدیدی بازگردیم که این ویروس هم یکی از بخش های 

آن است.
سرگیری  از  و  خود  مشاغل  به  مردم  بازگشت  محدودیت ها،  این  برداشتن 
فعالیت های مختلف این نگرانی را ایجاد می کند که به آمار مبتلایان به بیماری 
اضافه شود. با این حال، دغدغه معیشت و مسائل اقتصادی اجازه ادامه تعطیلی 

بیشتر را نمی دهد.
در واقع مسئله از »نحوه قرنطینه و اعمال محدودیت« به »چگونگی از سر گیری 
فعالیت ها« تغییر کرده است. در این میان، پیشنهادهای زیادی برای شروع 
به کار فعالیت های اقتصادی مطرح می شود که در نوع خود قابل بحث و بررسی 
هستند. تمرکز این ایده ها بر روش هایی برای بازگشایی فعالیت های اقتصادی 
به گونه ای است که علاوه بر تأمین درآمد یا جلوگیری از تعدیل نیروی کار، انتقال 

ویروس کرونا به حداقل برسد.
جامعه شناسی،  مدیریت،  حقوق،  رشته  های  دانش آموختگان  از  جمعی 
مهندسی برق و هوش مصنوعی از دانشگاه  های تهران، شهید بهشتی، شریف 
و علامه طباطبایی ایده  هایی را برای کاهش آسیب های معیشتی ناشی از کرونا 

طراحی و گردآوری کرده اند.
این گروه اذعان دارند با اینکه ابزارهای اصلی مدیریت بحران اقتصادی ناشی 
از کرونا در دست دولت و نهادهای عمومی است، اما بحث و گفت وگو درباره این 
ایده ها، زمینه ای را فراهم می آورد تا هرکس به سهم خود بتواند در بهبود شرایط و 

کاهش آسیب  ها به دیگران یاری رساند.
کرونا و چگونگی خرید توسط سالخوردگان

و  اینترنتی  مجازی،  به صورت  امور  از  بسیاری  کرونا،  شیوع  روزهای  در 
با  بنابراین آموزش و آشنا شدن صاحبان مشاغل  انجام شدند.  الکترونیکی 
ابزارهای ارائه خدمات و فروش محصول اینترنتی به خصوص برای افراد میانسال 
یا افرادی که آشنایی کمتری با این ابزارها دارند، می تواند مفید باشد. علاوه 
در  را  و خدمات خود  و کارهای کوچک می توانند محصولات  این، کسب  بر 
مارکت پلیس هایی مانند Digikala و Omdex و  Zoodel عرضه کنند. در مواردی 
که خرید مایحتاج روزانه به صورت حضوری انجام می شود، سوپرمارکت- ها و 
فروشگاه  های زنجیره  ای می  توانند بازه زمانی خاصی را به گروه  های خطرپذیر و 
افراد بالای 6۰ سال اختصاص دهند تا شرایط ایمن تری را برای تهیه اقلام مورد 

نیازشان فراهم کنند.
پیش خرید کالا و خدمات

یا  افراد  درآمد  قطع  جلوی  خدمات،  و  کالا  پیش خرید  با  می توانیم  ما 
کسب وکارهایی را که پیش از این مشتری آنها بودیم، بگیریم؛ درباره بعضی 
از مشاغلی که خدمات آنها یک کار معین است، مثلًا نظافت ساختمان. با 
پیش خرید یک واحد کار معین که می تواند با تخفیف همراه باشد، می توانیم 
پس از عادی شدن شرایط از این خدمات استفاده کنیم. پیش خرید در مشاغلی 
که در زمینه خرید و فروش کار می کنند نیز امکان پذیر است. به عنوان مثال 
آژانس های مسافرتی که بلیت هواپیما را به قیمت روز می  فروشند، می توانند با 
پرداخت 4۰۰ هزار تومان، یک برگ اعتبار 5۰۰ هزار تومانی به مشتری بدهند و 

با از سرگیری پروازها، به ازای آن به مشتری بلیت بدهند.
بعضی شرکت ها نیز در زمینه فروش اعتباری یا بُن کالا و خدمات فعالیت 

می کنند. شرکت هایی مانند نت برگ و تخفیفان می توانند از ساز و کار مالی و 
حقوقی تجربه شده خود برای توسعه و اجرای این مدل استفاده کنند یا امکان 
تبدیل و مبادله  بن ها یا اعتبارها به یکدیگر را فعال کنند. مثلًا اعتبار 5۰ هزار 

تومانی خرید لباس با همین میزان اعتبار در آرایشگاه قابل مبادله باشد.
تغییرات موقت برای تولیدکنندگان چابک

تولیدکنندگان می  توانند با تغییر خط تولید خود به سمت محصولات پر تقاضا، 
امنیت درآمد خود را تضمین کنند. به عنوان مثال، تولیدکنندگان خوشبوکننده ها 
یا حشره  کش ها می توانند تولید مواد ضد عفونی کننده را در پیش گیرند و 
تولیدکنندگان پوشاک، به سمت تولید لباس های گان و ماسک حرکت کنند. 
بسیاری از کسب وکارها نیز می  توانند با تغییراتی جزئی، محصولاتی تولید کنند 
که هم به مردم برای تأمین شرایط بهداشتی کمک کند و هم فروش خود را نیز 
تضمین کنند. مثال هایی از این تغییرات می تواند تولید درهای اتوماتیک و 

شیرهای آب سنسوردار باشد.
کرونا و چالش های مدیریتی

کرونا موجب تعدیل نیروی برخی از بنگاه های اقتصادی و شرکت ها شد، اما 
هنوز فرصتی برای جلوگیری از کاهش بیکاری در این شرایط بحرانی وجود دارد. 
مدیران دارای درآمد بالا می توانند با چشم پوشی داوطلبانه نسبت به دریافت 
بخشی از حقوق خود، از تعدیل نیرو در مجموعه جلوگیری کنند. همچنین 
کارفرما و کارمندان می توانند توافق کنند اضافه کاری در این مدت تعطیل شود 
و در مقابل، مبلغ ساعات اضافه کاری مانند ایام معمولی پرداخته شود. این 
توافق، مشروط بر عدم تعدیل نیرو است. علاوه بر این، توافق برای لغو موقتی 
پاداش  های ماهیانه و فصلی در قبال صرف نظر از تعدیل نیرو نیز پیشنهاد دیگری 

برای گذر از این بحران است.
رعایت فاصله گذاری اجتماعی با شیفت بندی واحدهای صنفی به دو بخش 
هشت ساعته یا سه بخش 6 ساعته، علاوه بر تضمین حضور تمام کارکنان، به 

رعایت بهتر نکات بهداشتی مراجعه کنندگان کمک می کند.
ایده هایی برای شکم گردی در ایام کرونا

رستوران ها و مراکز تهیه غذا یکی از کسب وکارهایی هستند که بیشترین آسیب 
را از کرونا دیده اند. بازگشایی این کسب وکارها نیازمند جلب اعتماد مشتریان 
و همچنین رعایت مسائل بهداشتی است. رعایت نکات و اصول بهداشتی با 
تقسیم کار بین کارکنان و انتخاب فردی به عنوان مسئول بهداشت آشپزخانه قابل 

انجام است تا بر رعایت نکات بهداشتی نظارت داشته باشد.
جلب اعتماد مشتریان نیز با پخش تصاویر زنده از محیط آشپزخانه رستوران 
توسط  مورد  این  است.  امکان پذیر  اجتماعی  شبکه  های  در  غذا  تهیه  یا 
شیرینی فروشی ها نیز قابل انجام است. ارسال اقلام بهداشتی مانند دستکش 
یا ماده ضدعفونی کننده به صورت هدیه به مشتریان می تواند در ترغیب آنها 
به خرید، کمک کند. خدمات اضافه ای مانند تحویل رایگان نیز از دیگر اقدامات 

تشویقی رستوران ها و شیرینی فروشی ها برای جذب مشتری است.
رستوران هایی که غذای نیم پخته و نیازمند به حرارت مجدد را آماده می کنند 
از  پیش  را  خود  غذای  می کنند  توصیه  مشتریان  به  که  رستوران هایی  یا 
مصرف حرارت دهند، شانس بیشتری برای ادامه کار در کنار کرونا خواهند 
داشت. شیرینی پزی هایی هم که تولید خود را از اقلامی مانند شیرینی  تر به 
شیرینی  هایی که امکان حرارت دادن مجدد آنها در مایکروفر وجود دارد تغییر 

می دهند نیز شانس بیشتری برای ادامه فعالیت پیدا می کنند.
چگونه در ایام کرونا ورزش کنیم؟

خانه نشینی چندماهه خیلی ها را از انجام پیاده روی های اجباری در مسیر 
خانه تا محل کار محروم کرده است. بسیاری از افرادی که پیش از این برنامه 
منظمی برای حضور در باشگاه ها داشتند نیز منتظر بازگشایی اماکن ورزشی 
هستند. باشگاه ها می توانند خدمات خود را با استفاده از اینترنت و کلیپ  های 
آموزشی به مشتریان ارائه دهند و برنامه  های تخصصی خود را برایشان ارسال 
کنند. حتی می توان وسایل ورزشی را به صورت ساعتی اجاره داد و تحویل و 

بازپس گیری وسایل در محل مشتری انجام شود. اما اگر قرار بر فعالیت مجدد 
باشگاه ها باشد، بهترین پیشنهاد، تبدیل فضای کلی باشگاه به چند محدوده 
مستقل و استفاده انفرادی متقاضیان از این فضاهاست. در این صورت، لازم 
است اقدامات بهداشتی و ضدعفونی همه وسایل ورزشی پس از هر بار استفاده، 

به طور جدی  تر اعمال شود.
بُکُش و خوشگلم کن، این بار با کرونا!

حتماً شما هم در چند ماه گذشته در خانه دست به قیچی شدید و با هر نگاه به 
آینه یادتان آمده که کار را باید به کاردان سپرد و دلتان برای آرایشگر خودتان تنگ 
شده است! آرایشگاه ها که در ایام پیک کاری خود با بحران کرونا و تعطیلی مواجه 
شده اند هم بی صبرانه منتظر مشتریان خود هستند. رعایت چند نکته می تواند 
درآمد آنها را دوباره به جریان بیندازد و چهره شما را پیراسته کند. آرایشگاه ها 
می توانند وسایل خود را به مشتری اجاره دهند و  از طریق گفت وگوی تصویری 
به او آموزش دهند تا با کمک اعضای خانواده، کار آرایش و پیرایش را انجام دهد. 
راه حل دیگری این است که آرایشگران خدمات خود را با لباس محافظ در منزل 

مشتری و با استفاده از وسایل شخصی او ارائه دهند.
با این حال، اگر قرار بر این است که مشتری حضوری در آرایشگاه پذیرفته شود، 
برای پرهیز از تجمع در محیط آرایشگاه، هر مشتری را فقط با تعیین وقت قبلی 
بپذیرند و تا جای ممکن از وسایل شخصی خودش استفاده کنند. علاوه بر این، 
محیط و وسایل برای هر مشتری کاملًا ضدعفونی شود و آرایشگران حتماً از 

ماسک یا شیلد استفاده کنند.  
یادگیری تعطیل نیست

آموزشگاه های بسیاری خدمات خود را به صورت مجازی در دوران شیوع کرونا 
ارائه دادند و می توان گفت کسب وکارهای این حوزه، با سرعت بیشتری با شرایط 
موجود انطباق پیدا کردند. بنابراین کلاس  آنلاین همچنان یک گزینه مهم برای 
آموزشگاه هاست. با این حال، با توجه به احتمال اختلال اینترنت، می توان مدت 
کلاس  ها را کمی افزایش و با توجه به عدم حضور خدمات گیرندگان در آموزشگاه 

و کاهش هزینه های جاری، مبلغ شهریه را کاهش داد.
کرونا و تعمیرگاه های خودرو

در روزهایی که مردم برای ترددهای خود، تا جای ممکن از خودروی شخصی 
استفاده می کنند تا از ازدحام وسایل حمل و نقل عمومی دور باشند، نیاز به 
خدمات تعمیر خودرو نیز افزایش پیدا می کند. تعمیرگاه ها می توانند با ارائه 
خدمات در محل یا تعیین وقت قبلی، از ازدحام و تجمع در محل تعمیرگاه 
جلوگیری کنند. گفت وگوی تصویری با مشتریان برای رفع ایرادات جزئی، یکی 

دیگر از راه حل های پیش رو است.
خشک شویی ها و پیشگیری از کرونا

خشک شویی ها می توانند با ارائه خدماتی مانند دریافت و تحویل در محل، از 
ازدحام مشتریان در محل کار خود جلوگیری کنند. علاوه بر این، ضدعفونی 
کردن لباس ها برای جلوگیری از انتقال ویروس کرونا از دیگر اقداماتی است که به 

ادامه فعالیت خشک شویی ها در شرایط فعلی کمک می کند.
پیشنهادهایی برای بخش مسکن

رعایت فاصله اجتماعی ایجاب می کند کمترین خروج غیرضروری از خانه را 
داشته باشیم، اما اگر در این میان بخواهیم خانه جدیدی اجاره کنیم، راه حل 
چیست؟ مشاوران املاک در اینجا نقش مهمی دارند. آنها می توانند از مالک 
بخواهند با تهیه یک ویدیوی کوتاه و البته کامل، از تمام نقاط خانه، مراجعه برای 
بازدید حضوری مشتریان را کاهش دهند. سایت های پذیرنده آگهی املاک 
مانند »دیوار« هم می توانند در بخش خدمات ملکی خود، امکان ارسال ویدیو را 
فراهم کنند. از طرف دیگر، در صورت وجود زیر ساخت فنی می توان از واقعیت 

مجازی یا VR برای بازدید از ملک استفاده کرد.
بخشش، برداشت از مبلغ رهن، تقسیط و تهاتر؛ این چهار گزینه پیشنهادی 
درآمد  و قطع  کرونا  به دلیل  که  است  اجاره هایی  به  دادن  و سامان  برای سر 
مستأجرها مطرح می شوند. مالکی که تمکّن مالی دارد، می تواند از دریافت تمام 
یا بخشی از اجاره  بها چشم  پوشی کند. البته برخی از مالکان به اجاره به عنوان 
درآمد ماهانه نگاه می کنند و نمی توانند از دریافت آن صرف نظر کنند. پیشنهاد 
می شود این گروه با توافق با مستأجر، تمام یا بخشی از اجاره را از مبلغی که در 

عرف به آن پول پیش گفته می شود، کم کنند.
پیشنهاد دیگر، تقسیط اجاره پرداخت نشده در ماه های کرونایی و اضافه کردن 
آن به اجاره ماه های باقی مانده است. تهاتر کالا و خدمات، پیشنهاد دیگری برای 
مؤجران و مستأجران است. اگر ملک تجاری باشد، مالک می تواند به جای اجاره، 
از مستأجر خود خرید کند یا اگر ملک مسکونی باشد، مالک می تواند به جای 
اجاره از مستأجر خدماتی دریافت کند. مثلًا اگر مستأجر توان تدریس زبان 
انگلیسی دارد، به ازای تمام یا بخشی از اجاره این خدمت را به مالک یا کسانی 

که او معرفی می  کند، ارائه دهد.
هتل ها و تالارهای پذیرایی در ایام کرونا چه کنند؟

امکان رزرو اتاق بدون تعیین تاریخ و با تخفیف فراهم شود، یعنی مشتری، 
هزینه چند شب اقامت را زودتر پرداخت کند و پس از عادی شدن شرایط، با 
اطلاع قبلی به تعداد شب  هایی که هزینه آن را پرداخت کرده در هتل اقامت 
کند. برای رعایت مسائل بهداشتی می توان وعده های غذایی را بدون هزینه 
اضافه در اتاق مسافران سرو کرد. همچنین هتل های بزرگی که از سایت  هایی 
مانند اسنپ تریپ یا هتل یار پذیرش انجام می دهند، می توانند طی توافقی 
امکان پیش رزرو اتاق  ها با استفاده از این سایت  ها را فراهم کنند. به طور مشابه، 
 تالارهای پذیرایی نیز می  توانند با قیمت امروز و با تخفیف مناسب، برپایی یک 
مراسم را بدون تعیین زمان، برای مشتریان خود رزرو کنند و پس از عادی شدن 

شرایط تاریخ را قطعی کنند.

نسخه هایی برای ادامه حیات اقتصادی ؛

با این روش ها کسب وکار خود را در دوران کرونا احیا کنید

اقتصادی

عمده نمایندگان فعلی دیدگاه هایی در حوزه مسکن دارند 

مجلس یازدهم راه رونق مسکن را 
هموار می کند؟

شاید یکی از مهم ترین برنامه های مجلس یازدهم، وضع قوانین مناسب برای رونق 
دهی به بخش مسکن باشد؛ علاوه بر رئیس و نایب رئیس دوم مجلس که چهره 
های عمرانی محسوب می شوند، عمده نمایندگان فعلی دیدگاه هایی در حوزه 

مسکن دارند. 
در مجلس یازدهم که اغلب افراد آن را اصولگرایان تشکیل می دهند، چهره های 
اقتصادی و عمرانی به خصوص در هیئت رئیسه دیده می شود. قالیباف به عنوان 
رئیس مجلس سابقه 1۲ ساله شهرداری تهران را دارد. نیکزاد نایب رئیس مجلس 
هم سابقاً در دولت احمدی نژاد، وزیر مسکن بوده است. در بین دیگر نمایندگان 
اصولگرا و مسئولان دولت های نهم و دهم نیز چهره های تکنوکرات و عمرانی دیده 
می شود. یکی از این افراد شمس الدین حسینی، وزیر اقتصاد در دولت دهم است 
که در مواردی از مسکن مهر دفاع کرده است. او با اشاره به حضور مسئولان دولت 
احمدی نژاد در مجلس یازدهم گفته که ما 5۰ نفریم و جمع ما احمدی نژادی ها 

جمع است.
در بازه زمانی پیش از انتخابات مجلس یازدهم، بسیاری از کاندیداها درباره برنامه 
های خود در بخش مسکن و عمران صحبت کرده اند که اهمیت این بخش را به 
عنوان یک حوزه پیشران نشان می دهد. در این بین قالیباف شاید بیش از همه 
در باره حوزه مسکن صحبت کرده باشد. او در سال های ۹۲ و ۹6 که کاندیدای 
ریاست جمهوری بود از لزوم توجه به بخش مسکن و همچنین بافت های فرسوده 
شهری سخن گفته بود. او در سال ۹۲ بیان کرد که بافت های فرسوده شهری را باید 
به مسکن مهر تبدیل کنیم تا هم مشکل مسکن و هم مشکل بافت های فرسوده 
رفع شود. شهردار سابق و رئیس کنونی مجلس البته از مسکن مهر هم در جریان 

انتخابات 1۳۹6 دفاع کرد.
همچنین علی نیکزاد، وزیر سابق مسکن و نایب رئیس دوم مجلس یازدهم به طور 
طبیعی طرح هایی را در حوزه مسکن خواهد داشت. از جمله افرادی که با رییس و 
نایب رئیس کنونی مجلس همکاری های مسکنی داشته، مصطفی قلی خسروی 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک است که قالیباف و نیکزاد را افرادی کاری و تلاشگر 
می داند. او از نمایندگان مجلس می خواهد که اصلاح قانون نظام صنفی، اصلاح 
قانون پیش فروش، اهمیت دادن به کد رهگیری و تحکیم قراردادهای دستی را در 

دستور کار قرار دهند.
نیکزاد اخیراً در مصاحبه ای گفته که دولت روحانی شش سال بخش مسکن را 
تعطیل کرد و امروز مسکن دار شدن در کلانشهرها برای جوانان به رویا تبدیل شده 
است. او که به نوعی یکی از پایه گذاران مسکن مهر محسوب می شود در جایی 
بیان کرده که خودمان مسکن مهر را شروع کردیم و خودمان هم تمامش می کنیم.
البته بخش عمده مسکن مهر در دولت روحانی تمام شده و نیکزاد کار سختی 
در این زمینه ندارد. شاید منظور نیکزاد 17۰ هزار واحد از دو میلیون و ۲۰۰ هزار 
واحد باشد که عمدتاً بالای 7۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. حدود 1۰5 هزار 
واحد نیز با پیشرفت میانگین ۳۰ درصد با مشکلات حقوقی مواجه است. از دو 
میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکن مهر تاکنون بیش از دو میلیون و ۳۰ هزار واحد به 
متقاضیان تحویل شده که یک میلیون و ۳۰۰ هزار خانه معادل 5۹ درصد توسط 
دولت روحانی انجام شده است. زمانی که دولت نهم در سال 1۳۸6 کلنگ مسکن 
مهر را به زمین زد این موضوع مطرح می شد که خانه های مردم را 1۸ ماهه تحویل 
میدهند اما به دلیل مشکلاتی در زیرساخت ها و خدمات روبنایی، بعد از گذشت 
6 سال فقط 6۹۰ هزار واحد به متقاضیان تحویل شد و طرح مسکن مهر به دولت 

روحانی به ارث رسید.
با این حال تجارب نمایندگان مجلس یازدهم از جمله رئیس و نایب رئیس دوم 
می تواند در خروج مسکن از رکود موثر واقع شود. برای نیل به این هدف، انتظار 
فعالان بخش مسکن این است که مجلس با تصویب قوانین رکود شکن، به بخش 
مسکن رونق بدهد؛ زیرا طبق برآوردها بخش مسکن ۳۳ درصد از حجم اقتصاد 
را در بر می گیرد و دارای رابطه پیشین با 7۸ بخش و رابطه پسین با 56 بخش با 
ضریب انتشار 1.۲ است یعنی به ازای هر یک از اشتغال 1.۲ اشتغال غیرمستقیم 

ایجاد شده است.
از سوی دیگر بر اساس طرح جامع مسکن، نیاز سالیانه مسکن کشور حدود یک 
میلیون واحد است که اگر این هدف محقق شود دست کم ۲.4 میلیون شغل ایجاد 
می شود اما بر اساس اعلام معاون وزیر راه و شهرسازی هم اکنون تولید سالیانه 
به حدود ۳۲۰ هزار واحد می رسد یعنی ساخت و ساز در کشور حدود یک سوم 
تقاضای مطلق است و در این بین قیمت مسکن همواره روند صعودی داشته است.

معاون سازمان امور مالیاتی  خبرداد:

پایان مرداد؛ آخرین مهلت مشاغل برای 
تسلیم اظهارنامه مالیاتی

معاون سازمان امور مالیاتی گفت: صاحبان مشاغل )اشخاص حقیقی( تا پایان 
مردادماه فرصت دارند، اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 1۳۹۸ خود را به صورت 

الکترونیکی به سازمان تسلیم کنند. 
محمد مسیحی اعلام کرد: صاحبان مشاغل )اشخاص حقیقی( که مطابق 
قانون باید تا ۳1 خرداد ماه هر سال نسبت به تسلیم اظهارنامه مالیاتی خود اقدام 
کنند، امسال با توجه به شرایط خاص ناشی از شیوع ویروس کرونا و تاثیری که این 
معضل بر کسب و کار و مشاغل کشور داشته است، براساس مصوبه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا و شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا، تا ۳1 مردادماه فرصت دارند 
اظهارنامه مالیاتی خود را به صورت الکترونیکی به سازمان امور مالیاتی کشور ارسال 

و مالیات خود را نیز به صورت الکترونیکی پرداخت کنند.
وی تاکید کرد: ضروری است مؤدیان از هر گونه مراجعه غیرضرور به ادارات 

مالیاتی اجتناب کنند.

کارشناسان اقتصادی معتقدند رشد بالای نقدینگی و تورم مزمن، 
منشا ناپایداری های بازارها بوده اند؛ به طوری که برنامه ریزی بنگاه ها 
را دچار اختلال کرده اند و ریسک تولید و سرمایه گذاری بلندمدت 
افزایش داده است. چند سالی می شود که واژه بهبود فضای  را 
زیاد شنیده میشود.  ایران  اقتصاد سیاسی  کسب وکار در فضای 
نبود ثبات بلندمدت در اقتصاد کلان، تحریم های چند دهه گذشته 
و نامساعد بودن فضای کسب وکار در یکی دو سال گذشته، شرایط 
پیچیده و دشواری را برای سرمایه گذاران بخش خصوصی ایجاد 
کرده است. در این شرایط، تلاش برای بهبود وضعیت کسب وکار 
خصوصی  بخش  اصلی  مطالبات  جزو  قبل  سال ها  از  کشور  در 
بوده و در این راستا، همواره تلاش کرده است تا با ارائه پیشنهادها 
و نقدهایی، به سیاست گذار نشان دهد که چگونه می توان فضای 
فعالان  برای  را  شرایط  و  داد  قرار  بهبود  مسیر  در  را  کسب وکار 
اقتصادی و سرمایه گذاران تسهیل کرد. اما با این وجود، مجموع 
اقتصاد  بودن فضای کسب وکار در  ناخوشایند  از  شرایط، حاکی 
کشور است. مجید سلیمی بروجنی، تحلیلگر اقتصادی می گوید: 
اگر آمار و ارقام مربوط به سرمایه گذاری و نرخ تشکیل سرمایه بر 
اقتصاد ایران را در یک دهه اخیر بررسی کنیم، خواهیم دید که از 
ابتدای دهه ۹۰ که نااطمینانی های بین المللی مرتبط با تحریم در 
اقتصاد ایران آغاز شده، سرمایه گذاری هم کم شده است. وی افزود: 
یکی از مهم ترین ویژگی های محیط کسب وکار بنگاه های اقتصادی، 
بی ثباتی اقتصاد کلان است. محیط اقتصاد کلان در ایران به علت 
ناترازی های مالی ساختاری با تورم مزمن و بی ثباتی شدید قیمت ها 
مواجه است. نرخ تورم بلندمدت در اقتصادمان طی 5 دهه گذشته 
در حدود ۲۰ درصد و نرخ رشد نقدینگی در حدود ۲7 درصد بوده 
است و هر دو فاکتور طی چند سال اخیر رشد زیادی داشته اند. این 

تحلیلگر اقتصادی تصریح کرد: رشد بالای نقدینگی و تورم مزمن، 
منشا ناپایداری های بازارها بوده اند و برنامه ریزی بنگاه ها را دچار 
اختلال کرده اند و ریسک تولید و سرمایه گذاری بلندمدت را افزایش 
داده است. سلیمی بروجنی با بیان این که تورم مزمن اقتصاد، انگیزه 
مداخله مستقیم دولت در بازارها و قیمت گذاری از سوی دولت را 
افزایش داده است، متذکر شد: دخالت دولت در قیمت گذاری 
نهاده های تولید یا سیگنال دهی نادرست به سرمایه گذاران منجر 
ایجاد  و  حمایت  مورد  بخش های  در  مازاد  سرمایه گذاری های  به 
ظرفیت های مازاد در بخش های اقتصادی و در نهایت منجر به ایجاد 
ظرفیت های خالی و حتی تعطیلی بنگاه های اقتصادی شده است. 
وی در ادامه گفت: مانع دیگر برای فعالیت بنگاه های اقتصادی، 
و شرکت های  بنگاه های  و بخش عمومی است؛  با دولت  رقابت 
وابسته به دولت و نهادهای عمومی غیردولتی در تمامی عرصه های 
از  ایران، بسیاری  اقتصاد  و در  اقتصاد حضور فعال دارند  اصلی 
بنگاه های بزرگ حتی به رغم واگذاری، در عمل تحت نفوذ دولت 
و سایر نهادها هستند. این گونه بنگاه ها از مزیت ها و حمایت های 
بیشتری نسبت به بنگاه های خصوصی برخوردارند و عرصه فعالیت 

را برای بنگاه های خصوصی تنگ کرده اند.
حمایت هایی که منجر به توزیع رانت شد

این تحلیلگر اقتصادی با ذکر این نکته که حمایت هایی همچون 
معافیت های مالیاتی یا معافیت های گمرک نیز در عمل نتیجه ای 
جز سوءاستفاده و توزیع رانت و کاهش درآمدهای دولت نداشته 
است، افزود: متاسفانه در اقتصاد ایران از یک سو محیط کسب وکار 
برای فعالیت بنگاه ها نامساعد است و از سوی دیگر، سیاست های 
حمایتی دولت به جای کمک به رشد اقتصاد، منشا توزیع رانت و 
ناکارایی و تورم شده است. سلیمی بروجنی تصریح کرد: در واقع 

دولت ها به جای فراهم ساختن فضای مناسب برای تولید و رقابت 
در مقام، توزیع کننده منابع اقتصاد قرار گرفته اند. وی متذکر شد: از 
مشکلات مهم فضای کسب وکار ایران، قوانین و مصوباتی است که 

اثر خود را در طول چرخه عمر یک کسب وکار می گذارد.
این تحلیلگر اقتصادی گفت: یکی دیگر از مشکلات تاثیرگذار 
فضای کسب وکار کشورمان که در کمتر کشوری در دنیا وجود دارد، 
تحریم و ارتباط با دنیا است. تحریم باعث شده بسیاری از مواد اولیه 
و تجهیزات مورد نیاز تولید به سختی و با قیمت بیشتری وارد ایران 
شوند. سلیمی بروجنی افزود: از سوی دیگر، خریداران تاجر حاضر 
به ریسک تجارت و معامله با شرکت های ایرانی نیستند. تحریم های 
یک دهه اخیر آسیب های شدیدی به کسب وکار بخش خصوصی 

زده و شرایط سختی برای آنها به وجود آمده است.
چرا هزینه راه اندازی کسب وکار بالا رفت؟ 

وی عنوان کرد: تورم بسیار سنگین ایران و جهش های متوالی 
برای  کسب وکار  راه اندازی  هزینه  که  است  شده  باعث  ارز  نرخ 
بخش خصوصی زیاد شود و مطلوبیت راه اندازی و ادامه کسب 
وکار کاهش یابد؛ در حالی که ارزش پول هر روز کمتر می شود. 
این تحلیلگر اقتصادی تصریح کرد: سرمایه گذار ترجیح می دهد 
در شرایط نوسانات شدید بازار سرمایه خود را به سمت بازار سکه، 
طلا، ارز و خودرو ببرد. تردیدی نیست که فضای سیاسی داخلی 
و خارجی بر اقتصاد تاثیر می گذارد. سلیمی بروجنی با بیان این که 
باید بپذیریم که ایجاد گشایش در فضای سیاست خارجی به هیچ 
وجه شرط کافی حرکت به سمت رونق تولید نیست، گفت: باید از 
لحاظ سیاستی از جنبه های اقتصادی کارهای جدی انجام گیرد 
تا تغییر و گشایش سیاسی را تکمیل کند. دولت و به طور خاص 
در  و مسوول می توانند سیاست های خرد  مرتبط  وزارتخانه های 

سطح بنگاهی را پی بگیرند که به تولید کمک کند. وی تاکید کرد: 
یکی از این سیاست ها، اصلاح در بازار کار و نظام مالیاتی است 
که بایستی هرچه زودتر عملیاتی شود. هر چقدر که قوانین کار 
منعطف تر باشد، کارفرما راحت تر می تواند برای مدیریت ریسک و 

سرمایه گذاری برنامه ریزی کند.
قوانین سرمایه گذاری تسهیل شود

قوانین  تسهیل  دیگر،  مورد  گفت:  اقتصادی  تحلیلگر  این 
سرمایه گذاری است. تمهیدات سنگین و زمان بر و پیچیده فرایند 
سرمایه گذاری را به تعویق می اندازد. یکی دیگر از سیاست هایی 
که می تواند در کوتاه مدت با توجه به کمبود نقدینگی بنگاه مورد 
است.  اعتباری  و  بانکی  سیاست های  مساله  گیرد،  قرار  توجه 
سلیمی بروجنی افزود: وقتی گفته می شود فضای کسب وکار باید 
اصلاح شود، منظور این است که قوانین تجارت، کار، بیمه تامین 
اجتماعی، مالیات و بانک و...  مورد اصلاح قرارگرفته و کاملا شفاف 

در اختیار سرمایه گذاران قرار بگیرند. وی عنوان کرد: نهاد دولت 
به جای این که ظرفیت تامین کارهای عمومی خودش را بالا برد، 
تمام تلاشش را برای تامین کالای خصوصی گذاشته است. به 
تغییر  در  کوتاه مدت  انتظار  موجود،  در شرایط  که  می رسد  نظر 
سیاست های دولت و چابک شدنش بیهوده باشد. این تحلیلگر 
اقتصادی تصریح کرد: متاسفانه در سال های گذشته بدنه دولت 
بسیار بزرگ و تنبل شده و از لحاظ کارشناسی حرفی برای گفتن 
نداشته اند. وقتی می گوییم فضای کسب وکار باید بهبود پیدا کند، 
منظور این است که تمام فرایندهای دخیل باید سرعت پیدا کند 
و کم هزینه شود. به گونه ای که کارفرما و سرمایه گذار برای تولید و 
افزایش آن رغبت پیدا کنند. سلیمی بروجنی خاطرنشان کرد: باید 
یادمان باشد که یکی از مهم ترین کالاهای عمومی بعد از امنیت و 
آموزش و بهداشت، بهبود فضای کسب وکار است، متاسفانه دولتها 

علاقه ای به انجام اصلاحات بنیادین ندارند.

دو عاملی که هزینه راه اندازی کسب وکار را در اقتصاد ایران بالا برد

چگونه »تورم مزمن« جلوی کسب وکار را گرفته است؟
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شاهرخ بیانی:

مجیدی کار سختی در استقلال دارد
کاپیتان پیشین تیم فوتبال استقلال 
پیش  در  سختی  کار  مجیدی  گفت: 
دارد و باید تیمش را برای حضور در ادامه 

رقابت های لیگ برتر آماده کند. 
بیانی در مورد شروع دوباره  شاهرخ 
ماه  خرداد  اواخر  در  که  نوزدهم  لیگ 
آغاز خواهد شد، گفت: چرخ فوتبال 
ایران قرار است ازپایان خرداد به حرکت 
درآید اما متاسفانه هر روز خبرهای بدی 
از برخی تیم ها می شنویم. یک سری 
از تیم ها بازیکنان شان به ویروس کرونا 
مبتلا شده اند و برخی دیگر به دلیل هزینه های سنگین حاضر به ادامه لیگ نیستند. 
بنابراین مسئولان فوتبال ایران باید تصمیمی جدی و قاطعانه بگیرند تا همه تیم ها 

موظف باشند از این تصمیم اطاعت کرده و سرخود کاری انجام ندهند.
وی خاطرنشان کرد: باید نسبت به جان بازیکنان و خانواده آنها هم حساس بود و 
مسئولیت پذیر باشیم. اگر خدایی نکرده اتفاقی برای چند بازیکن بیفتد و خانواده 
های آنها هم به این ویروس مبتلا شوند چه کسی پاسخگو خواهد بود، آیا مسئولان 
فوتبال این تقصیر را به گردن می گیرند؟ بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران ادامه 
داد: برای شروع لیگ باید تمام جوانب را سنجید. کاش می شد بازی ها یک جا 
انجام می گرفت همه تیم ها در یک جای متمرکز تست کرونا می دادند تا وضعیت 
همه بازیکنان برای مسئولان فوتبال و فدراسیون پزشکی ورزشی مشخص شود و اگر 
واقعاً بازیکنان تیم ها دچار این ویروس هستند لیگ را ادامه ندهیم تا جان بازیکنان 
بیشتری به خطر نیفتد. بیانی درباره آمادگی بازیکنان از لحاظ جسمانی برای شروع 
لیگ گفت: این یک مرحله سخت برای تمام تیم هاست. نقش مربیان بدنساز در این 
برهه بسیار تاثیرگذار است. شاید برخی از بازیکنان به طور انفرادی تمرین کرده تا از 
آمادگی جسمانی برخوردار باشند اما تمرینات گروهی و پرفشار با تمرینات انفرادی 
بسیار متفاوت است. بنابراین باید مربیان بدنساز تیم به گونه ای برنامه ریزی کنند که 

کمتر شاهد آسیب دیدگی بازیکنان در این هفته های پرفشار باشیم.
کاپیتان پیشین استقلال در خصوص شروع تمرینات آبی پوشان تهرانی گفت: 
مجیدی کار سختی در پیش دارد، باید کاملًا به شرایط فیزیکی و آمادگی جسمانی 
بازیکنان دقت کامل داشته باشد. او باید با دیگر اعضای کادر فنی خصوصاً مربی 
بدنساز بیشتر از گذشته در ارتباط باشد و با تمرینات ویژه ای که برای بازیکنان در 
نظر می گیرند اجازه ندهند تیم که باید هر چهار روز یک بار بازی کند نفراتش دچار 
مصدومیت های سنگین شود. حالا بازیکنانی چون یزدانی، شجاعیان و دیاباته از 
بند مصدومیت رهایی پیدا کرده و آماده بازی برای استقلال هستند او باید بهترین 
ها را روانه میدان کند تا از بازی های باقی مانده بیشترین امتیاز را کسب کند. بیانی 
در پاسخ به این سوال که فکر می کنید چه تیمی در پایان فصل قهرمانی را به نام 
خود ثبت کند، گفت: فوتبال ورزش غیرقابل پیش بینی است، هیچکس نمی داند 
تا زمانی که سوت پایان بازی توسط داور زده شود برنده خواهد بود یا خیر در حال 
حاضر شانس پرسپولیس از سایر تیم ها بیشتر است اما بارها اتفاق افتاده تیم هایی 
که فکر می کردند قهرمان شده اند تا رده سوم و چهارم هم در هفته های پایانی سقوط 
کرده اند. بنابراین تمام تیم های بالای جدول برای قهرمانی تلاش می کنند و پایین 
جدول هم تلاش می کنند به لیگ یک سقوط نکنند. وی در پایان خاطرنشان کرد: 
ما جام حذفی را هم در پیش داریم، یک راه کوتاه برای رسیدن به قهرمانی. فکر می 
کنم اگر استقلال یکی از رکوردداران جام حذفی در ایران است بتواند دو بازی آینده 
خود را در جام حذفی بدون استرس و با آرامش بازی کند به طور حتم می تواند یک 

بار دیگر جام قهرمانی را بالای سر ببرد.

چه کسانی از استوکس نفع بردند؟

۲۵۰ هزار دلار برای ۶۵ دقیقه بازی
مهاجم ایرلندی پرسپولیس که پیشینه بداخلاقی و فساد را داشت با قراردادی 
بالای سه میلیارد به این تیم آمد اما بدون حتی یک گل زده و حدود یک ساعت بازی 
سرخپوشان را ترک کرد و حاضر به بازگشت نشد. مهاجم ایرلندی سرخپوشان پایتخت 
پس از 1۰ روز ماندن در دبی امارات در حالی حاضر به عقد قرارداد با این باشگاه برای 
نیم فصل حضور در جمع شاگردان یحیی گل محمدی شد که خواستار دریافت 15۰ 
هزار دلار از ۲5۰ هزار دلار قرارداد خود به صورت نقد شد. اسکناس هایی که در یکی 
از مجلل ترین لابی های هتل در امارات توسط مدیران باشگاه پرسپولیس شمرده شد 
تا استوکس آن را در کوله پشتی خود بگذارد و حاضر به امضای قرارداد با پرسپولیس 
شود. مهاجم پرحاشیه ایرلندی که تقریباً در 1۰ سال گذشته با هر باشگاهی قرارداد 
بسته بود از زیر آن در می رفت با وجود اضافه وزن به تمرینات پرسپولیس آمد تا یحیی 
گل محمدی در نخستین دیدار خود از مربی بدنساز تیم بخواهد برنامه ای ویژه برای 
آب کردن چربی های اضافه شکم او تهیه کند. مهاجمی که قرار بود در تیم ملی فوتبال 
ایرلند خوش بدرخشد اما به قدری حاشیه داشت که آنها نیز قید گلزنی او را زدند تا 
استوکس با خیال راحت تری به کلاب های شبانه برود. استوکس که با اصرار عجیب 
و غریب محمدحسن انصاریفرد مدیرعامل وقت با پرسپولیس قرارداد بست تنها 65 
دقیقه با پیراهن این تیم در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا به میدان رفت. حضوری که 
دو شوت و یک ضربه سر به همراه داشت اما با دلار 17 هزار تومانی فعلی در بازار آزاد 
ارز نزدیک به ۲ میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان آب خورد. مهاجم ایرلندی سرخ ها پس از 
دیدار این تیم با الشارجه امارات در هفته دوم رقابت های لیگ قهرمانان آسیا تقاضای 
مرخصی دو روزه از یحیی گل محمدی کرد. سرمربی سرخ ها نیز که با فرزند خود 
در دبی مانده بود به استوکس مجوز می دهد تا 4۸ ساعت دیرتر به تمرینات بازگردد. 
ساعاتی که هنوز برای او تمام نشده و مهاجم ایرلندی سرخپوشان به تهران بازنگشت. 
حسین قدوسی مدیر وقت روابط عمومی باشگاه پرسپولیس در پاسخ به نیامدن 
استوکس به تهران عنوان کرد: قراردادی که باشگاه پرسپولیس با این مهاجم منعقد 
کرده، محکم است و پرسپولیس می تواند بابت غیبت حضور او در هر بازی، مبلغ 5۰ 
هزار دلار غرامت بگیرد. استوکس نیامد و باشگاه پرسپولیس که با بحران های مدیریتی 
مختلف همچون رفتن انصاریفرد از مدیرعاملی دست و پنجه نرم کرد، تصمیم به فسخ 
قرارداد با او گرفت تا یکی دیگر از مجهول ترین پرونده های مربوط به حضور بازیکنان 
خارجی در این باشگاه کامل شود! باشگاهی که همین حالا حدود دو میلیون یورو 
بابت بدهی به خارجی های پیشین خود با حکم فیفا مقروض است و مشخص نیست 

چه سرنوشتی در پرونده مربوط به استوکس خواهد داشت.

 عضو تیم ملی فوتبال زنان گفت: مسوولان باید نگاه بهتر و حرفه ای تری به فوتبال 
زنان داشته باشند، اما متاسفانه هر سال شرایط بدتر می شود و اهمیت زیادی به آن 

داده نمی شود. 
»زهرا قنبری« عضو تیم ملی فوتبال زنان کارش را ابتدا از فوتسال شروع کرد. 
نخستین تجربه فوتبالی او با دعوت به تیم نوجوانان و دیدار برابر آلمان رقم خورد و 
به جز ۲ دیدار ملی در تمامی دیدارهای تیم های نوجوانان و پس از آن تیم ملی 

بزرگسالان حضور داشت.
او در این فصل برای شهرداری بم بازی می کند. وی در فصل گذشته به عنوان 

بهترین گلزن لیگ برتر فوتبال زنان انتخاب شد.
در متن زیر مشروح گفت و گو با این فوتبالیست را می خوانیم:

در ۱۰ سالگی فوتبال را از باشگاه جواد نکونام شروع کردی؟ 
از دوران کودکی خیلی به فوتبال علاقه داشتم و از 1۰ سالگی با برادرانم فوتبال بازی 
می کردم. در همان سن در محله ما برای فوتبال تست می گرفتند که با وجود آنکه سنم 
کم بود، شرایطش را داشتم و در آن تست شرکت کردم. به باشگاهی رفتم که »جواد 
نکونام« هم آنجا تمرین می کرد و باشگاه به نام او بود. حتی به هنگام تست نکونام هم 
حضور داشت و بیاد دارم در 1۰ سالگی با یک پسر سوم دبیرستان آن هم انفرادی 
بازی کردم و ۲ بر یک او را بردم. موقع ثبت نام  و بردن شناسنامه آن فرد باورش نمی شد 

که دخترم. در آن زمان برای ادامه فوتبال مصرتر شدم.
در دوران کودکی گل رو دیواری خیلی مُد بود و روی دیوار دروازه می کشیدیم. 
همواره توپ را به دیوار می زدم اما توپ به دروازه خورد و خواستم برگردان بزنم که ۲ 

دستم شکست.

به  بتدریج  و  فعالیتم شروع شد  از مسابقات فوتسال مدارس  به صورت رسمی 
رقابت های استانی، کشوری و بعد لیگ برتر راه یافتم. اولین تیم باشگاهی در لیگ 
برتر اسلام شهر با سرمربیگری »مریم حسن زاده« بود. او در مسابقات مدارس بازی من 
را دیده بود و برای این تیم انتخابم کرد. پس از آن به تیم پیکان با »مهناز امیرشقاقی« 
پیوستم. بعد از آن به تیم دانشگاه آزاد رفتم و تا سال ۸۸ در این تیم ها در فوتسال بازی 
کردم. در دوره ای که فوتبال در مازندران برگزار شد با دانشگاه آزاد در مسابقات کشوری 

قهرمانی را تجربه کردم.
سال ۸۸ مصدومیت شدیدی داشتم و مینیسک و رباطم را عمل کردم و در آن زمان 
هم فوتبال و فوتسال را بازی می کردم. بیاد دارم در دیدار حساسی با تیم »شهرزاد 
مظفر« در زمین زانوی پایم مصدوم شد. در این سال دیگر نتوانستم بازی کنم و پیش 
دانشگاهی بودم بنابراین تصمیم گرفتم تا یک سال درمان و درسم را ادامه دهم. در 
همان سال بود که تصمیم جدی گرفتم تا فوتبال را انتخاب کنم و فوتسال را رها کردم.
سال ۸۹ به تیم اسپات شیراز در لیگ برتر پیوستم و پس از آن به ترتیب برای تیم های 
اوج نفت، شهرداری بم به مدت ۲ سال و بوشهر بازی کردم اما دوباره  به بم برگشتم و 

در این فصل هم برای این تیم بازی می کنم.
چرا شهرداری بم؟ 

زمانی که به شهرداری بم رفتم، تیم عقاب بازیکنان پرمهره ای داشت. شهرداری بم 
در آن دوران هنوز حرفه ای نبود اما شرایط مالی خوب و تیم مناسبی برایم بود و منبع 
درآمد همه ما از فوتبال است و احساس می کردم می توانم بهتر در این تیم بازی کنم.

نخستین مرتبه ای که به تیم ملی جوانان دعوت شدی با آلمان بازی کردی؟ 
در سال ۸6 به اولین اردوی ملی جوانان دعوت شدم و تیم جوانان و بزرگسالان 

می خواستند برای نخستین بار با آلمان بازی کنند. در آن زمان »لیلا وقاری« سرمربی 
تیم جوانان بود. تجربه اول نخستین بازی ملی خیلی برایم با ارزش و خاطره انگیز بود 
و حتی لباس اولین بازی ملی را هنوز دارم. در این دیدار فوق العاده خوب بازی کردیم 

و جزو بهترین بازی های عمرم بود. اولین تجربه ملی برای هر بازیکنی افتخار است.
بعد از آن در سال ۸7 با تیم ملی بزرگسال بازی های دوستانه غرب آسیا در اردن، 
نایب قهرمان شدیم و از آن پس تمامی دیدارها را شرکت کردم به غیر از ۲ دیدار ملی 
که نخستین آن مسابقات غرب آسیا بود که تیم ملی ایران قهرمان شد و دومین آن در 

سال ۸۸ مقدماتی المپیک در تایلند به دلیل مصدومیت بود که از دست دادم.  
نخستین دستمزدت چقدر و در کدام تیم بود؟ 

۳۰۰ هزار تومان و در پیکان بود. تمام آن پول را به مادرم دادم. زیرا مادرم خیلی 
برایم زحمت کشید. مادرم با من به محل تمرین در اسلامشهر می آمد و ۲ ساعت 
می نشست و پدرم هم خیلی حمایتم کرد. الان تفاوت پرداختی دستمزدها نسبت 
به گذشته خیلی زیاد است و این دستمزد برای پول تمرین و رفت و آمد هم کفایت 

نمی کند.
چرا فوتبال زنان به اندازه فوتسال پیشرفت نکرده؟ همچنین تیم ملی 

یکسال است که تمرین ندارد. 
تیم ملی فوتسال زنان از زمانی که قهرمان آسیا شد، نسبت به فوتبال زنان وضعیت 
بهتری دارند اما آنان هم بعد قهرمانی پاداش خود را نگرفتند. شرایط آنان نسبت 
به فوتبال بهتر است زیرا خیلی دیده و شناخته شدند. قهرمانی مثل بمبی برای 
فوتسال زنان صدا کرد تا به آنان بیشتر رسیدگی کنند.  وقتی مقامی نیاوری شناخته 
نمی شوی. لیگ سال گذشته خیلی جذاب تر بود زیرا رسانه ها از فوتبال زنان حمایت 
می کردند وخیلی از تصاویر و فیلم ها منتشر شد و بسیاری از مردم از این طریق 
فوتبال زنان را شناختند. وقتی عکس و فیلم فوتبال زنان پخش شود حامیان مالی 
برای تیم داری می آیند اما می دانند که تماشاگری نیست و پوششی هم وجود ندارد، 

حمایت هم نمی کنند.
اردوهای ملی هم می تواند به پیشرفت لیگ فوتبال زنان کمک کند و نبود آن به لیگ 
ضربه می زند. همه اینها برنامه ریزی می خواهد و باید مسوولان این کار را انجام دهند. 
اگر برنامه ریزی باشد شناخته تر و حرفه ای تر می شویم. هر سال این مشکلات را گفتیم 
اما گوش نمی کنند. مشکلات چندسالی هست که گریبانگیر ما شده و متاسفانه بهتر 

نشده بدتر هم شده است.
خیلی ها هم نمی دانند فوتبال زنان وجود دارد یا خیر. این خیلی بد است  و ما 
اسم آن را برای خود حرفه ای بودن می گذاریم اما وقتی تمام عمرت را به این ورزش 
اختصاص دهی از نظر ما حرفه ای محسوب می شود اما اینکه مسوولان به فوتبال زنان 

حرفه ای نگاه کنند اینگونه نیست و باید بیشتر برای زنان این عرصه تلاش کنند.
از داوران لیگ برتر راضی بودی؟ 

وضعیت داوری ها خوب است اما راضی کننده نیست. چون کلاس های خوبی برای 
آنان برگزار نمی شود. داوران نیاز به این دارند تا دانش آنان بروز و اشکلاتشان برطرف 
شود.  برای همه داوران احترام قایلم اما اشتباهات زیادی داشتند و یک جاهایی هم 
پیشرفت کردند. باید به آنان بیشتر توجه شود و این امر هم شامل داوران و نیز بازیکنان 

خواهد بود.  امیدوارم در فصل جدید اشتباهات آنان کم شود.
در فصل جدید در شهرداری بم می مانی؟ 

هنوز معلوم نیست در این تیم بمانم زیرا قراردادم تمام شده است.

عضو تیم ملی فوتبال زنان: 

اهمیت زیادی به فوتبال زنان داده نمی شود

بانوی مطرح و با تجربه تکواندو استان قم موفق به کسب مقام سوم و نشان برنز نخستین رقابت کشوری پومسه ایران در 
سال 1۳۹۹ شد. 

شیوع ویروس کرونا اگر چه باعث لغو بسیاری از مسابقات ورزشی و تعطیلی سالن های برگزاری تمرین و رقابت تیم ها و 
ورزشکاران شد، اما مسوولان برگزاری تمام رخدادهای ورزشی در کشور را به فکر برگزاری رقابت با استفاده از ظرفیت 

فضای مجازی انداخت.
بر همین اساس مسابقات غیرحضوری در اکثر رشته های ورزشی به ویژه رشته های انفرادی نظیر پومسه به انجام رسید 
و یکی از نخستین مدال های ورزش قم در سال 1۳۹۹ از مسابقات همین رشته در بخش بانوان به دست آمد، در حالی که 

رقابت های پومسه زنان ایران به شکل مجازی با حضور ۸۰۰ پومسه رو به انجام رسید.
در این مسابقات ورزشکارانی از استان های مختلف کشور طبق ضوابط فدراسیون تکواندو برای کسب رتبه های برتر و 
مدال های طلا، نقره و برنز با یکدیگر رقابت کردند و در بین سکونشینان پیکارهای رده  سنی 41 تا 5۰ سال استاد کبری 

سخایی وطن از استان قم بر سکوی سوم این رقابت ها ایستاد.
در واقع فدراسیون تکواندو برای نخستین بار مسابقات آزاد غیر حضوری پومسه کشور را با عنوان جام بزرگ مهربانی در هر 
دو بخش مردان و بانوان برنامه ریزی و برگزار کرد و نفرات شرکت کننده در 11 گروه سنی مسابقه دادند و از جذابیت های آن 

رقابت  روسا، دبیران و نایب رئیسان هیات های استانی بود.
از نکات مهم و قابل توجه برگزاری این مسابقات اختصاص تمام درآمد رقابت ها برای خانواده های تکواندوکار آسیب دیده از 
شیوع ویروس کرونا بود، پیکارهایی که در سه مرحله مقدماتی، نیمه نهایی و فینال برگزار شد و در گروه زنان، پومسه روهای 
رده کمربند قرمز به بالا در گروه های سنی کمتر از 1۲ سال، 1۲ تا 14 سال، 15 تا 17 سال، 1۸ تا ۳۰ سال، ۳1 تا 4۰ سال 

و 41 تا 5۰ سال به اجرای فرم پرداختند که قم یک نشان برنز از آن کسب کرد.
پس از داوری این مسابقات سکونشینان رده سنی 41 تا 5۰ سال در حالی مشخص و معرفی شدند که فاطمه اسدپور از 
فارس جایگاه نخست را کسب کرد، نرجس شریفی از هیات کرمان به مقام نایب قهرمانی دست یافت و کبری سخایی وطن 

یکی از چهره های موفق تکواندو زنان قم روی سکوی سوم جای گرفت.

تکواندوکار استان قم با درخشش در نخستین دوره مسابقات مجازی پومسه کشور مقام دوم و عنوان نایب قهرمانی این 
پیکارها را به خود اختصاص داد.

 در شرایطی که تمام اماکن ورزشی و همچنین 4۸ هیات ورزشی استان قم از اول اسفند ماه به دلیل شیوع ویروس کرونا 
اجازه و امکان فعالیت نداشتند و در یک اتفاق غیر منتظره تمام رخدادهای ورزشی استانی، کشوری و بین المللی در همه 

رشته های ورزشی لغو شد، تکواندو فعالیت چشمگیری در این ایام داشت.
هیات تکواندو استان قم در روزهای مقابله با کرونا برنامه های متنوعی را با استفاده از ظرفیت فضای مجازی برای 
مخاطبان خود اعم از ورزشکاران رشته های پومسه و کیوروگی، مربیان و داوران این رشته برنامه ریزی و اجرا کرد، ضمن 

اینکه هماهنگ با فدراسیون تکواندو به اجرای برنامه های خود پرداخت.
یکی از برنامه هایی که توسط فدراسیون تکواندو برنامه ریزی شد و قم در آن مشارکت داشت، نخستین دوره مسابقات 
غیر حضوری پومسه مردان و بانوان ایران بود که نمایندگان قم در آن حضور یافتند و در بخش مردان یک مدال نقره و در 

قسمت بانوان یک نشان برنز نصیب استان قم شد.
نخستین دوره مسابقات پومسه ایران توسط فدراسیون تکواندو به شکل غیر حضوری با عنوان جام بزرگ مهربانی در 
دو گروه مردان و زنان با حضور ۸۰۰ شرکت کننده در 11 رده سنی به انجام رسید و نکته جالب توجه این است که روسا، 

دبیران و نایب رئیسان هیات های استانی نیز امکان رقابت داشتند.
این مسابقات با هدف اجرای طرح پویش دست هایی خدایی برای حمایت از خانواده های تکواندوکار آسیب دیده از 
شیوع ویروس کرونا به انجام رسید و شرکت کنندگان در سه مرحله مقدماتی، نیمه نهایی و فینال رده کمربندی قرمز به 
بالا در گروه های سنی کمتر از 1۲ سال، 1۲ تا 14 سال، 15 تا 17 سال، 1۸ تا ۳۰ سال، ۳1 تا 4۰ سال، 41 تا 5۰ سال، 

51 تا 6۰ سال، 61 تا 65 سال و بالای 65 سال به اجرای فرم پرداختند و قم یک نشان نقره گرفت.
در پایان رقابت پومسه روهای شرکت کننده در گروه سنی 51 تا 6۰ سال ابراهیم خاوری دانشور از هیات گیلان به مقام 
نخست دست پیدا کرد، عباس رفیعی از هیات تکواندو قم نایب قهرمان شد و مقام سوم مشترک به حسین کوهی فومنی 

از مازندران و سیدآیت الله هاشمی شیخ شعبانی از اصفهان رسید.

درنخستین رقابت کشوری پومسه ایران درسال ۹۹:

بانوی قمی به مقام سوم پومسه کشور دست یافت 
در نخستین دوره مسابقات مجازی پومسه کشور ؛

تکواندوکار قم نایب قهرمان ایران شد 

میثم منیعی مدافع اسبق استقلال معتقد است فرهاد مجیدی در این تیم موفق 
خواهد شد.

از فوتبالیست های متعصب در دوره رقم خوردن قهرمانی های جذاب  یکی 
استقلال، میثم منیعی مدافع چپ این تیم بود. فوتبالیستی که حواشی متعددی 
داشت اما هواداران، او را به خاطر تعصب و به پیراهن آبی دوست داشتند. میثم 
در گفت وگویی ابراز امیدواری کرد که آبی ها بتوانند روزهای موفقی را برای خود 

در آینده بسازند.
اخبار فوتبال را دنبال می کنی؟

بله ولی از یکسری مسائل متعجب هستم؛ این که چطور ممکن است وقتی همه 
باشگاه ها دنبال تعطیلی و لغو لیگ هستند، پرسپولیسی ها به خاطر یک جام تا 
این حد پیگیری می کنند و حرف تز ادامه بازی ها می زنند. باید قبول کنیم که 
وضعیت خیلی بد است و در این شرایط، جایز نیست که حتماً همه فوتبال بازی 

کنند.
اما لغو فصل هم تبعات زیادی برای فوتبال ایران دارد. این موضوع را 

قبول داری؟
شاید لغو فصل باعث شود که فوتبال ایران به لحاظ نظم و انضباط دچار آسیب 
شود اما با همین اقدام ساده می توان جلوی مرگ برخی  از اهالی فوتبال را گرفت. 
از کجا معلوم که تا پایان رقابت ها هیچ کس به کرونا مبتلا نشود؟ ما باید فکر 

سلامتی جامعه باشیم و فوتبالیست ها هم جزئی از جامعه هستند.
با این حال پرسپولیسی ها می گویند همه مشاغل مشغول کار هستند و 

فوتبال هم باید ادامه پیدا کند. چه نظری در این مورد داری؟ 
من به پرسپولیسی ها کاری ندارم چون انگار آنها عادت کردند که جام های مفت 
بگیرند؛ مثل همان جامی که در سوپرجام نصیب شان شد. همان کاپ قهرمانی 
که با اسنپ برای پرسپولیسی ها ارسال شده بود! من حرف خودم را می زنم؛ لیگ 
در این شرایط نباید ادامه پیدا کند، زیرا ممکن است به سلامتی افراد جامعه لطمه 

جدی وارد کند. 
 به عنوان یک استقلالی دوآتشه از او و شاگردانش قطعاً حمایت خواهم کرد چون 

ما استقلالی ها باید هوای یکدیگر را داشته باشیم

فکر می کنی در صورت ادامه لیگ، استقلال شانس قهرمانی داشته باشد؟
من در مورد استقلال نظر دیگری دارم. این تیم با فرهاد مجیدی قرار است یک 
تاریخ جدیدی را بنویسد. حتی پتانسیل فرهاد را تا قهرمانی در آسیا می بینم نه 
فقط قهرمانی لیگ اما امسال شرایط برای همه باشگاه ها متفاوت است. شاید اگر 
بازی ها ادامه پیدا کند استقلال با خط حمله قدرتمندی که دارد، بتواند مدعی 
باقی بماند اما به هرحال قهرمان شدن کمی سخت است. به خصوص که همه 
بازیکنان و مربیان ترس از ابتلا به کرونا دارند و این موضوع بر روی مسائل روحی و 

روانی آنها هم تاثیر می گذارد.
پس تو عقیده داری فرهاد مجیدی در استقلال موفق می شود؟

بله و به عنوان یک استقلالی دوآتشه از او و شاگردانش قطعاً حمایت خواهم کرد 
چون ما استقلالی ها باید هوای یکدیگر را داشته باشیم تا مسائل دیگر از جمله 
برخی حمایت ها از پرسپولیس نتوانند تاثیری روی نتایج مان داشته باشد. باید 

قبول کنیم در این سال ها، از پرسپولیس به نوعی بیشتر از استقلال حمایت شد.

میثم منیعی:

 استقلال با فرهاد تا قهرمانی آسیا پیش می رود 

یک سایت ایتالیایی برنامه باشگاه آث میلان برای جذب سردار آزمون را راهکار »ایوان گازدیس« مدیر اجرایی این تیم دانست.
»گاتزتا دلو اسپورت« ایتالیا در خبری درباره سردار آزمون و احتمال حضورش در باشگاه آث میلان اعلام کرد آزمون یکی از گزینه های خط حمله این باشگاه است که 

۲5 میلیون هزینه دارد ولی مطرح ترین گزینه همچنان »لوکا یوویچ« است.
در بازار نقل و انتقالات تابستانی، آث میلان فارغ از اینکه چه آینده ای در انتظار زلاتان ابراهیموویچ است، دنبال تقویت خط حمله خود خواهد بود.

این سایت ایتالیایی نوشت: »میلان سردار آزمون مهاجم ۲5 ساله زنیت )1۰ گل در ۲1 بازی( را زیر نظر گرفته است. این بازیکن ایرانی بخشی از پیشنهادات و 
راهکارهایی است که توسط گازدیس مدیر اجرایی میلان )جوان بودن بازیکن و حقوق در دسترس( ارائه شده است و برای جذب او مبلغ ۳۰ میلیون یورو تخمین زده 

می شود.
با این حال باشگاه زنیت می تواند با مبلغ ۲5 میلیون یورو هم این بازیکن را بفروشد. اما یک مانع در این راه وجود دارد: رقابت ناپولی که قبلا مذاکراتی با آزمون انجام 

داده است.«
این سایت البته ادامه می دهد که »لوکا یوویچ« مهاجم تیم رئال مادرید همچنان داغترین و اصلی ترین گزینه برای اضافه شدن به خط حمله تیم میلان است.

صرفنظر از سرنوشت ابراهیموویچ؛

پشت پرده انتقال آزمون به باشگاه میلان چه کسی است؟

مفقودی 
پروانه بهره برداری کارخانه تولیدی و صنعتی گاز 

بتاریخ 53/۰3/۱۸  شماره 3۲33۱۱  به  قم  اکسیژن 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

مدیر عامل شرکت گاز اکسیژن قم 

اصلاحیه آگهی مناقصه
پیرو آگهی مناقصه عمومی شماره 

۸3۱ق۹۹ مربوط به نگهداری سالن توزیع 
کابل )MDF( شرکت مخابرات ایران منطقه 

قم مورخ ۱۰خرداد ۱3۹۹بدینوسیله 
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ 
۹۹۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال اصلاح می گردد.
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رییس مجلس شورای اسلامی گفت:مجلس یازدهم نه بنای تقابل و مچگیری 
دارد و نه در پیگیری منافع و حقوق مردم مسامحه می کند. مجلس یازدهم تلاش 
می کند موانع قانونی دولت در مسیر خدمت رسانی به مردم را حذف و اصلاح کند. 
اما در عین حال اجازه نخواهد داد دولت در اجرا و پیاده سازی قوانینی که حل 

کننده مسایل مردم است سهل انگاری کند.
»محمدباقر قالیباف« در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی 
اسلامی  انقلاب  تاریخ  از  حساسی  برهه ای  در  یازدهم  مجلس  اظهارداشت: 
و در آغاز برداشتن گام چهل ساله دوم آن و در حالی که جمهوری اسلامی با 
مجموعه ای از قوت ها و ضعف ها و فرصت ها و تهدیدها روبرو است، با همدلی و 

وحدت میان نمایندگان مردم برای حل مشکلات آنها آغاز به کار می کند.
وی افزود: نگاهی کلان به گذشته 4۰ ساله و جایگاه فعلی جمهوری اسلامی 
نشانگر این است که علیرغم اینکه ضعف های کارکردی و رفتاری و کاستی های 
مرتفع نشده، توانسته است گام اول خود را محکم و استوار بردارد. این یک واقعیت 
برابر  همه گستره دشمن در همه  انکارناپذیر است که جمهوری اسلامی در 
عرصه های نظامی، سیاسی اقتصادی، بین المللی، امنیتی و فرهنگی ایستادگی 

و مقاومت کرده بدون این که از آرمان های اصلی خود ذره ای عقب نشینی کند.
رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: نظام اسلامی در سطوح راهبردی روز 
به روز قوی تر از گذشته به راه خود ادامه داده است به گونه ای که امروز  به عنوان 
یک قدرت مهم منطقه ای تبدیل به یک بازیگر تاثیرگذار و پرنفوذ در عرصه های 

بین المللی شده است.
وی اضافه کرد: نگاهی به حجم و شدت دشمنی نظام سلطه با همه ابزارهای 
قدرتمند رسانه ای، اقتصادی و سیاسی و اطلاعاتی خود به خوبی گواه این مساله 
است که  امروز انقلاب اسلامی توانسته است مهمترین الگوی رقیب برای نظام 
سرمایه دار جهانی باشد. این دستاورد بزرگ تنها براساس حرکت بر مدار مکتب 
امام و هدایت رهبری حکیم انقلاب و مجاهدت مردانی چون حاج قاسم ها بدست 
آمده است. مردانی که با ولایت پذیری و عقلانیت و کارآمدی خطوط طراحی شده 

توسط رهبری را تحقق بخشیدند.  
قالیباف خاطرنشان کرد: در کنار این توفیقات عظیم ندیدن ناکامی های بزرگ 
باعث از دست رفتن سریع دستاوردهای بدست آمده خواهد شد چرا که نداشتن 
تصویر درست از واقعیت های موجود باعث اشتباه در تصمیم و اجرا می شود. 
ناکامی های گوناگون در عرصه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی متاسفانه به 
سرمایه اجتماعی نظام آسیب وارد کرده است. براین اساس انقلاب اسلامی در 
آغاز گام دوم خود برای رسیدن به هدف ایجاد تمدن نوین اسلامی با مجموعه ای 

از تهدیدها و فرصت ها روبرو است.
رییس مجلس شورای اسلامی افزود: مهمترین فرصت ما رهبری حکیمانه و 
هوشمندانه رهبر معظم انقلاب است که کشتی نظام را از طوفان های سخت به 
سلامت تا به امروز عبور داده است. فرصت دیگر باور دینی عمیق مردم به ویژه 
جامعه ایثارگری و خانواده شهدای دفاع مقدس و مدافعان حرم و اعتقاد آنها 
به آرمان های انقلاب اسلامی که زمینه ساز امدادالهی در دشواری های بزرگ 

می شود.
قالیباف ادامه داد: از سوی دیگر قدرت منطقه ای فزاینده جمهوری اسلامی 
هم که باعث شکل گیری عمق راهبردی و نفوذ ژئوپلتیکی شده و فرصت مغتنمی 
است که جمهوری اسلامی را به نماد مقاومت در برابر مستکبران تبدیل کرده و 
همچنین با افزایش توان بازدارنده نظامی جرات دست درازی به این سرزمین را از 

دشمن سلب کرده است.
رییس قوه مقننه گفت: قدرت علمی و پیشرفتی فناورانه در کشور به دست 
نخبگان که زمینه لازم جهت هر گونه پیشرفت را فراهم کرده است. بدنه وسیع 
و گسترده نیروهای جهادی و مردمی در سراسر کشور فرصت بی نظیری است که 
می تواند در صورت انسجام و مدیریت مطلوب مبتنی بر الگوی عمل جهادی بر 

ناکامی های گوناگون غلبه کند.
وی وجود طیفی از جوانان مومن و انقلابی را فرصت مغتنم شمرد و گفت: این 
جوانان با استقامت مومنانه خود موتور متحرکه این کشتی پرتلاطم شده است و در 
کنار این موارد، سرمایه انسانی جوان و توانمند ایرانی و ثروت های عظیم خدادادی 
و منابع فراوان طبیعی نیز از جمله ظرفیت ها و فرصت های دیگر است که می تواند 

بستر شکل گیری جهش بزرگ در عرصه های مختلف شود.  
 فساد در تار و پود ساختارهای مختلف نفوذ کرده است

قالیباف با بیان این که در کنار تمام فرصت ها، تهدیداتی هم در کمین نظام 
اسلامی است؛ تصریح کرد: نخستین تهدید، کاهش سرمایه اجتماعی نظام است 
که در نتیجه ناکارآمدی اشباع شده مدیریتی کشور و فاصله گرفتن مسئولان از 
اصول انقلاب ایجاد شده و متاسفانه چالش اقتصادی و معیشتی را بوجود آورده 

که زمینه ساز بیکاری و آسیب های اجتماعی فراگیر شده است.
رییس مجلس گفت: فساد نگران کننده در تار و پود ساختارهای مختلف نفوذ 
کرده و موجب افزایش تبعیض و نارضایتی و عدم تحقق عدالت شده است؛ 
همچنین نظام اداری و اجرایی متورم و به هم ریخته کشور تهدید دیگری است که 

امکان حکمرانی خوب را سلب کرده است.

وی در ادامه تضعیف نهاد بسیار مهم خانواده از طریق گسترش روز افزون سبک 
زندگی غربی را  تهدیدی نگران کننده عنوان کرد که نیاز به توجه ویژه و فوری دارد 
و اضافه کرد: در نهایت گسترش نفوذ جریان غرب زده که با امید بستن دشمن 
مانع خودباوری ملی و توجه به ظرفیت های عظیم داخلی شده است تهدید مهم 

دیگری است که باید در مورد آن به طور جدی هوشیار بود.
قالیباف ادامه داد: اگر چه این موارد می تواند تهدید جدی برای حاکمیت ایران 
اسلامی باشد اما تجربه های پیشین انقلاب اسلامی در وضعیت های بحرانی 
نشان داده است اگر الگوی موفق گذشته به ویژه در پیروزی انقلاب اسلامی به 
ویژه در دوران دفاع مقدس و در تقویت توان نظامی و توسعه قدرت منطقه ای 
مبنای عمل قرار بگیرد، از تهدیدات موجود نیز می توان فرصت های بزرگ ساخت.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس نظام فکری رهبر معظم انقلاب 
اسلامی برای استفاده از فرصت های یاد شده و جلوگیری از اثرگذاری و تشدید 

تهدیدها تنها راه این است که الگوی مدیریت جهادی در پیش گرفته شود.
وی با بر شمردن اصول الگوی مدیریت جهادی گفت: باور به مبانی قرآنی 
و سنت های الهی و استعانت مستمر از آن ها که امروز برای ما در ولایت فقیه و 

مردم سالاری اسلامی متبلور است و می تواند سبب گشایش هر بن بستی شود.
رییس مجلس مردمی سازی حکمرانی و اقتصاد را دومین اصل الگوی مدیریت 
جهادی دانست و افزود: این موضوع می تواند ظرفیت های بزرگ انسانی مادی و 

معنوی را وارد عرصه مدیریت می کند.  
قالیباف به سومین اصل مدیریت جهادی اشاره کرد و افزود: تلاش و کوشش 
مجاهدانه و امیدوارنه که کمبودها و نقص های ساختاری و کاستی ها را جبران 

می کند.  
وی افزود: همچنین توجه ویژه به معنویت و اخلاق اسلامی به عنوان اصل 
چهارم مدیریت جهادی زمینه ساز توجهات ویژه حضرت ولی عصر )عج( و »رزق 

لا یحتسب« می شود.
رییس قوه مقننه اظهارداشت: پنجم وحدت کلمه مردم همگرایی نخبگان که به 
تعبیر امام بزرگوار رمز پیروزی و بقا جمهوری اسلامی است و ششم توجه و میدان 
دادن به نسل جوان پرانگیزه و توانمندسازی آنها که می تواند هر مانع ای را از سرراه 
بردارد و هفتم توجه ویژه به عدالت با اولویت دادن به محرومین و مستضعفین و 

همچنین طبقه متوسط که صاحبان اصلی انقلاب هستند و خواهند بود.
مجلس یازدهم نقشه راه خود را پیام رهبر حکیم خود قرار می دهد 

که  آنچه  دارد  قرار  خود  راه  آغاز  در  مجلس  که  اکنون  افزود:  مجلس  رییس 
شرایط را خطرناک تر می کند الگوی مدیریتی دستگاه های اجرایی کشور است 
که علاوه بر ناکارآمدی و آشفتگی مدیریتی و تمرکز بر نگاه بیرون به بسیاری از 
اصول و مولفه های الگوی مدیریتی جهادی باور ندارد. در چنین شرایطی است که 
مجلس یازدهم می تواند با رویکردی منطقی و انقلابی نسبت به دولت و با استفاده 
از ظرفیت های تقنینی و به خصوص نظارتی خود در چارچوب پیام رهبر انقلاب 

دولت را به سمت مطلوب هدایت کند.
قالیباف ادامه داد: مجلس یازدهم نقشه راه خود را پیام رهبر حکیم خود قرار 
می دهد و به عنوان یک نهاد مردمی و انقلابی که هدف خود را تشکیل مجلس 
قوی و کارآمد قرار داده است حل مسایل ملی و محلی مردم را به عنوان یک وظیفه 
انقلابی و مطلوب وجه همت خود قرار خواهد داد و با این شاخص تعامل خود را با 

دولت فعلی و دولت آینده را تنظیم می کند.
وی گفت: مجلس یازدهم نه بنای تقابل و مچگیری دارد و نه در پیگیری منافع و 
حقوق مردم مسامحه می کند. مجلس یازدهم تلاش می کند موانع قانونی دولت 
در مسیر خدمت رسانی به مردم را حذف و اصلاح کند. اما در عین حال اجازه 
نخواهد داد دولت در اجرا و پیاده سازی قوانینی که حل کننده مسایل مردم است 

سهل انگاری کند.
رییس مجلس افزود: رهبری در پیام روشنگرانه خود در حوزه اقتصادی بر توجه 
به معیشت طبقات ضعیف و تحقق عدالت تاکید داشتند و اشاره فرمودند مطابق 
نظر صاحب نظران این هدف با اصلاح خطوط اصلی اقتصاد ملی محقق می 

شود.  
قالیباف ادامه داد: امروز امراض اصلی اقتصاد ما مانند رشد نقدینگی،   بهینه 
نبودن قیمت های نسبی و تخصصی نبودن تولید برهیچ صاحب نظری پوشیده 
نیست و از مهمترین دلایل اصلی آن هم حذف حضور موثر مردم،   مداخلات 
غیرمنطقی دولت، انحصارات، امضاهای طلایی، پولسازی کسری بودجه و نظام 

مالیاتی معیوب است.
باید بپذیریم انقلاب مردمی ما به اقتصاد مردمی منجر نشد 

وی گفت: متاسفانه باید بپذیریم انقلاب مردمی ما به اقتصاد مردمی منجر نشد. 
علت هم این بود که آرمان های متعالی انقلاب مانند پیشرفت و عدالت را در ظرف 
دیوانسالاری یکصدساله کشور ریختیم و چنانچه رهبری اشاره کردند نمره قابل 
قبولی نگرفتیم. این رخداد بیش از همه محصول نبود تفکر جامع،  منسجم و 

نظامند به اقتصاد ملی است.
رییس مجلس افزود: اقتصاد مردمی، مردم بنیاد است و با اراده و حضور و 
سرمایه و فعالیت های مستقیم مردم تحقق پیدا می کند و دولت در آنها تنها نقش 
زمینه سازی و ظرفیت سازی و نظارت دارد. در این اقتصاد هدف تنها کسب سود 
بیشتر و رشد اقتصادی به هر قیمتی نیست بلکه اقتصاد وسیله ای برای تحقق 

آرمان های والاتر انسانی و اخلاقی که یکی از آنها تحقق عدالت است.
وی ادامه داد: مجلس مردمی و قوی یازدهم با همه توان و امکانات و ظرفیت های 
مانده  برزمین  بارهای  تا  کرد  خواهد  تلاش  خداوند  یاری  با  و  خود  قانونی 
انقلاب اسلامی که در راس آن حل مشکلات و سختی های زندگی محرومین 
و  از فقر  ناشی  و آسیب های اجتماعی  بردارد  از زمین  را  و مستضعفین است 

محرومیت را به حداقل برساند.
قالیباف تاکید کرد: مجلس یازدهم به عنوان یک مجلس مردمی و انقلابی در 
کنار مسایل ملی و حل مسایل محلی مردم نیز توجه دارد. به ویژه اینجانب به 
عنوان رییس مجلس خود را متعهد می دانم که در این موضوع با حضور میدانی 

پشتیبان نمایندگان باشم.
رییس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: این امر مهم از طریق هم افزایی 
نیروهای جهادی و مردمی، متخصصان و نمایندگان بخش خصوصی،   نمایندگان 
محوریت  با  اجرایی  دستگاه های  نمایندگان  و  حاکمیتی  و  عمومی  نهادهای 
نماینده مجلس محقق خواهد شد و هدف از آن این است که هر نماینده ای 
در حوزه انتخابیه خود به یک کنشگر فعال در حوزه حل مسایل مردم و پاسخ به 
مطالبات آنها تبدیل شود و با اجرایی سازی قوانین از طریق نظارت هوشمند و 
موثر و هم افزایی ظرفیت ها و امکانات معضلات حوزه انتخابیه خود را برطرف کند. 

این الگو در سطح استان و سپس در سطح ملی با تشکیل کارگروه های موضوعی 
دنبال خواهد شد.

وی در بخش دیگری از اظهارات خود گفت: موضوع دیگر که اهمیت فراوان 
دارد، مقوله فرهنگ است. فرهنگ، همیشه از مهمترین اولویت ها بوده، اما با 
آن برخورد شعاری شده است. مجلس یازدهم، تقویت نهاد خانواده و ترویج و 
تقویت فرهنگ و سبک زندگی اسلامی- ایرانی در برابر سبک زندگی غربی را، 
اولویت اصلی خود قرار می دهد و اجرایی شدن سند تحوّل آموزش و پرورش، و 
اصلاح و تقویت کمّی و کیفی رسانه ملّی را پیگیری خواهد کرد. همچنین تلاش 
خواهیم کرد با شتاب دادن به روند شکل گیری شبکه ملّی اطلاعات، و نظارت 
دقیق بر عملکرد مسئولین این حوزه، ضمن قانونمندسازی فضای مجازی، 
دستگای مسئول را مکلّف کنیم، که با بهترین کیفیت ممکن، خدمات زیرساختی 

و محتوایی در حوزه فضای مجازی را، به مردم عرضه کنند.
قالیباف با بیان اینکه مجلس یازدهم، خود را نماینده همه مردم ایران می داند، 
تصریح کرد: مجلس حتی خود را نماینده کسانی که به هر دلیل سیاسی، یا 
نارضایتی از شرایط کشور، به آن رای نداده اند، و بر اساس نگاه بلند رهبرحکیم 
انقلاب، معتقد است که تمام دستگاه های حاکمیتی، باید مثل خورشید، بدون 

تبعیض بر همه شهروندان ایران عزیز بتابند و به آن ها خدمت کنند.
مجلس یازدهم خود را متعهّد به ادامه دادن راه شهید سلیمانی می داند

رییس قوه مقننه تصریح کرد: مجلس یازدهم با توجه به نقشی که برای خود در 
جایگاه تمدن ساز انقلاب اسلامی قائل است، بر سر آرمان های اصلیِ انقلاب، 
هیچ مسامحه ای را نمی پذیرد و مقابله مقتدرانه در برابر دشمن خارجی، به ویژه 
آمریکا و رژیم صهیونیستی را جزو اصول اساسی خود قرار می دهد، و در مرزبندی 
با جریان معاند و منافق داخلی، تعارف نمی کند، و البته دایره نیروهای انقلاب را 
مطابق راهبرد رهبر انقلاب گسترده می داند، و با طرد نیروهای انقلابی، به دلیل 

اختلاف سلیقه های سیاسی یا کارشناسی، با جدیّت مخالفت خواهد کرد.  
وی ادامه داد: مجلس یازدهم، توجه به واقعیّت ها را، در راه رسیدن به آرمان ها، 
مدنظر قرار می دهد، تا آرمانگرایی به توّهم منجر نشود. بر اساس تبیین رهبر فرزانه 
انقلاب اسلامی، مکتب امام )ره( شامل سه بعد عدالت، معنویت و عقلانیت است 
و مجلس یازدهم بر این باور است که تمرکز و توجه یکسان بر تمامی این ابعاد، 
ضروری است و تاکید بر یکی از این ابعاد و بی توجهی به ابعاد دیگر، منجر به 

انحراف جامعه و حکومت می شود.
قالیباف با بیان اینکه مجلس یازدهم خود را متعهّد به ادامه دادن راه شهید 
سلیمانی، در افزایش توان محور مقاومت، به عنوان راهبردی غیرقابل تغییر دانسته 
و حمایت از ملت فلسطین، حزب الله لبنان، گروه هایِ مقاومت، حماس، جهاد 
اسلامی و مردم مظلوم یمن را وظیفه ی انقلابی و ملّی خود به حساب می آورد، 
گفت: مجلس یازدهم همیشه خود را کنار مردم، دولت و مرجعیت عراق و آماده 

هرگونه همکاری با آنها خواهد دانست.
وی با اشاره به راهبرد مورد نظر مجلس در حوزه سیاست خارجی، تاکید کرد: 
مجلس یازدهم، استکبارستیزی را، هم آرمانی اعتقادی و هم منفعتی راهبردی 
می داند و مذاکره و سازش با آمریکا به عنوان محور استکبار جهانی را، بی حاصل و 
پرضرر ارزیابی می کند. راهبرد ما در برخورد با آمریکای تروریست، تکمیل زنجیره 
انتقام خون شهید سلیمانی است. کاری که با حمله بی سابقه به پایگاه عین الاسد 
شروع شد و با شکسته شدن هیبت پوشالی آمریکا در عدم توان پاسخ به اقدام 
جمهوری اسلامی ادامه یافت و با اخراج کامل ارتش تروریست امریکا از منطقه 

تکمیل خواهد شد.
رییس قوه مقننه با بیان اینکه مجلس یازدهم، در عین باور به درون زایی و مردم 
باوری، برونگرایی را نیز مد نظر قرار می دهد، گفت: مجلس معتقد است برونگرایی 
باید با تمرکز بر کشورهای منطقه بویژه همسایگان، و در کنار آنها قدرت های بزرگی 
باشد که در سختی ها با ما دوستی کردند و منافع راهبردی قابل توجهی با ما 
دارند. البته مجلس یازدهم، حامی گسترش ارتباط با همه جامعه جهانی است، 
اما اعتماد به حکومت هایی که چه در سابقه ی تاریخی خود و چه در تجربه ی 

دوران جمهوری اسلامی، کارنامه ی سیاهی دارند را، خطای راهبردی می داند.
وی افزود: طبیعی است که تحوّل در مجلس و احیای جایگاه و شان مجلس، 
الزام اولیه برای هر اقدام موثّر در حل مسائل کشور و مشکلات مردم است. مجلس 
باید تغییر را از خود آغاز کند. شفاف سازی، هوشمندسازی، مردمی سازی و 

کارآمدسازی، چهار رویکرد اصلی در تحوّل مجلس خواهد بود.
قالیباف عنوان کرد: در یک جمله، مجلس یازدهم، تمام تلاش خود را خواهد 
کرد تا با استمداد از حضرت باری تعالی و تحت راهبری های رهبر فرزانه انقلاب، 
مجلسی قوی، کارآمد، مردمی و انقلابی بسازد، تا با محور قراردادن حل مسائل 
مردم،  و دفاع قدرتمند از حقوق و منافع مصرح آنها در قانون اساسی، در سال های 
آغازین گام دوّم، سرمایه اجتماعی نظام را تقویت و حرکت به سمت ایجاد تمدن 

نوین اسلامی را تسریع کند.
رییس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: برای ساخت تمدّن نوین اسلامی، 
باید ایرانی قوی ساخت. ایرانی که در آن تک تک مردم ایران، با هر سلیقه ای و در 

هر گوشه ای از کشور، قوی باشند.

قالیباف در نخستین نطق پیش از دستور:

مجلس یازدهم بنای تقابل و مچگیری ندارد

هرچند این روزها سر و صدای زیادی درباره اعتبارنامه برخی نمایندگان به گوش می رسد اما این جدال ها تنها 
حکایت مجلس یازدهم نیست و از همان سال 5۹ و آغاز اولین دوره مجلس شورای اسلامی اعتبارنامه هایی بوده  که 

خبرساز شده اند و حتی مهر »رد« پای برخی از آنها نقش بسته شد.
جدال بی انتهای مجلس یازدهمی ها حالا به ایستگاه اعتبارنامه رسیده و از ظواهر امر و جنجنال های اخیر پیدا است 
که جلسات بررسی اعتبارنامه نمی تواند خالی از حواشی باشد. ماجرای کشمکش  بر سر اعتبارنامه ها از چندروز پیش 
آن هم با توئیتی که روح الله نجابت نماینده شیراز منتشر کرد آغاز شد؛ او از نامه اعتراضش به اعتبارنامه »غلامرضا 
تاجگردون« به علت رانت خواری خبرداد و علیرضا زاکانی و هفت نماینده دیگر هم آن را امضا کردند. در این نامه نوشته 
شده بود: » احتراماً با استناد به ماده ۲۸ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی اعتراض خود را نسبت به اعتبارنامه 
آقای غلامرضا تاجگردون منتخب مردم شریف گچساران و باشت به دلیل رانت خواری و کسب منافع اقتصادی و 
اعمال نفوذ شبکه ای از طرق مختلف در دستگاه های دولتی و شرکتهای تابعه و بخش عمومی اعلام می داریم.« ماجرا 
به همین جا ختم نشد و اعتراض ها به اعتبارنامه نمایندگان، دامن کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا را هم گرفت و 
نجابت، زاکانی و کریمی در نامه ای به اعتبارنامه محمد کاظم دلخوش آن هم به دلیل سوء استفاده مالی و زمین خواری 
اعتراض کردند. اما این جدال، تنها یک طرف نداشت و غلامرضا تاجگردون که خود را در میان رینگ دید، دست به 
مقابله به مثل زد و آنطور که از زمزمه ها پیدا است نماینده گچساران هم به اعتبارنامه »محمدباقر قالیباف« که هنوز مهر 
ریاست مجلسش خشک نشده است اعتراض کرد البته در لیست اعترض تاجگردون، قالیباف تنها نبود و اعتراض به 

اعتبارنامه علیرضا زاکانی و مرتضی آقاتهرانی هم به چشم می خورد.
ابهام در اعتبارنامه ۸ نماینده 

سینا کمالخانی منتخب مردم تفرش یکی از افرادی بود که هنوز پایش به صحن سبز بهارستان نرسیده جنجال 
آفرین شد آن هم به دلیل مدرک تحصیلی اش که گفته می شد معتبر نیست و مخدوش است موضوعی که شورای 
نگهبان در بررسی های بعد از برگزاری انتخابات به آن پی برد و صلاحیت او را رد کرد. اما آنطور که گفته می شود گویا 
کمالخانی تنها تائید صلاحیت شده ای نبود که غبار ابهام بر روی مدرک تحصیلی اش سنگینی می کرد؛ به طوری که 
اسدالله عباسی سخنگوی مجلس دهم و منتخب مجلس یازدهم گفته بود: »حدود ۸ مورد از منتخبین به طور قطع 
مدرک حوزی و دانشگاهی آنها دچار مشکل است و تخلف آنها محرز است. به جای فرافکنی شفاف سازی شود.« 
آنطور که عباسی گفته منتخبین استان اصفهان و استان های جنوبی جزو نمایندگانی هستند که مدارک شان دچار 
ایراد است. اما سوال اینجاست آیا اعتبارنامه این هشت نماینده تائید خواهد شد؟ سوالی که محمدحسین فرهنگی 
سخنگوی مجلس یازدهم در پاسخ به آن می گوید: »ملاک در بررسی مجدد اعتبارنامه ها در مجلس اعتراضی است 
که در آنجا مطرح می شود نه مطالبی که بیرون از مجلس گفته شده است. اگر روی مواردی مانند عدم تائید مدارک 

تحصیلی هنگام بررسی اعتبارنامه ها مطلبی واصل شود، شعبه موظف به بررسی است.«
اعتبارنامه های جنجالی 

هرچند این روزها سر و صدای زیادی درباره این اعتراضات به گوش می رسد اما این جدال ها تنها حکایت مجلس 
یازدهم نبود و از همان سال 5۹ و آغاز اولین دوره مجلس شورای اسلامی اعتبارنامه هایی بوده  که خبرساز شده اند و 

حتی مهر »رد« پای برخی از آنها نقش بسته شد.
مجلس اول رکورددار رد اعتبارنامه

اولین دوره مجلس شورای اسلامی، رکورددار رد اعتبارنامه ها است، در این مجلس اعتبارنامه ۹ نماینده رد شده 

است. دو اعتبارنامه به دلیل فقدان امضای وزارت کشور، یکی به دلیل وضعیت همسر فرد منتخب، یکی به دلیل روال 
خان خانی حاکم بر برگزاری انتخابات در برخی حوزه ها و ...رد شده اند. اما تعداد کسانی که اعتبارنامه شان رد شد 
بعد از مجلس اول به مرور کمتر شد به طوری که در مجلس ششم ۳ اعتبارنامه رد شد و از مجلس هفتم به بعد هیچ 

اعتبارنامه ای رد نشد.
حواشی بررسی اعتبارنامه هایی که در نهایت تصویب شدند

آنچنان که در یک نمونه در خرداد سال ۸7 که نمایندگان مجلس هشتم بررسی اعتبارنامه ها را در دستور کار خود قرار 
داده بودند، فاطمه آلیا نماینده تهران به اعتبارنامه رضا عبدالهی نماینده ماه نشان اعتراض کرد؛ اعتراضی که نماینده 
ماه نشان منشا آن را انتقادات کمیسیون برنامه و بودجه نسبت به گزارش هایی عنوان کرد که توسط دیوان محاسبات 
درباره وام های دریافتی ازسوی برخی شرکت ها ارائه شده بود می دانست و برای همین دراقدامی به اعتبارنامه 1۸ نفر 
از نمایندگان از جمله غلامعلی حداد عادل، احمد توکلی، حسن غفوری فرد، محمدرضا باهنر، شهاب الدین صدر، 
حمیدرضا کاتوزیان، سید رضا اکرمی، فاطمه آلیا، فاطمه رهبر، غلامرضا مصباحی مقدم، حسین نجابت، الیاس 
نادران، لاله افتخاری، مهدی کوچک زاده، علیرضا زاکانی، علی اصغر زارعی، طیبه صفایی، پرویز سروری و حسین 

فدایی آشتیانی اعتراض کرد. در نهایت طرفین از اعتراض به اعتبارنامه ها انصراف دادند و ماجرا خاتمه یافت.  
در همان سال، اعتبارنامه نماینده دیگری خبرساز شد و آن »سلمان خدادادی« نماینده ملکان بود؛ نماینده ای که 
اتفاقا در سال های پایانی مجلس دهم نام او را زیاد شنیدیم و حواشی پیرامونش کم نبود. درواقع اواخر دوره هفتم 
مجلس بود که اتهامی با عنوان مسائل اخلاقی متوجه او شد موضوعی که از سوی مرحوم »فاطمه رهبر« که در 
آن زمان نماینده تهران و رئیس فراکسیون زنان بود پیگیری شد اما این پیگیری ها راه به جایی نبرد و بعد از چند روز 
بازداشت با تودیع وثیقه 15۰ میلیونی آزاد شد و دوباره به عنوان نماینده  سر از مجلس هشتم درآورد. با شروع مجلس 
هشتم فاطمه آلیا به اعتبارنامه خدادادی اعتراض کرد که این اعتراض در شعبه 1۳ بررسی اعتبارنامه نمایندگان به 
ریاست روح الله حسینیان اعتبارنامه او را رد کرد و دلیل آن را »مسائل اخلاقی« عنوان کرد. در نهایت اعتبارنامه او 
در جلسه غیرعلنی مورخ ۲۳ مردادماه سال ۸7 مورد بررسی قرار گرفت و با عقب نشینی آلیا، اعتبارنامه خدادادی 
با 14۹ رأی مثبت، 77 رای منفی و 17 رای ممتنع از مجموع ۲4۸ نماینده حاضر تأیید شد. البته خدادای با وجود 
آنکه در مجلس نهم صلاحیتش تائید نشد اما توانست بار دیگر در مجلس دهم در قامت نمایندگی ظاهر شود و باز 
هم حاشیه سازی کند البته اتهامات اخلاقی او در دوران نمایندگی اش در مجلس دهم به خودکشی یک زن و صدور 
حکم قضایی علیه او ختم شد.  هشت سال پیش نیز وقتی مجلس نهم می خواست اعتبارنامه نمایندگان را به بحث 
بگذارد اعتبارنامه 11 نفر از منتخبان مجلس شورای اسلامی به مشکل برخورد. ابتدا احمد توکلی، نماینده وقت به 
اعتبارنامه علی  ایرانپور، منتخب مردم مبارکه، سید مهدی موسوی نژاد، منتخب دشتستان، حبیب برومند، منتخب 
پارس آباد و بیله سوار و فتح الله حسینی، منتخب قصرشیرین و سرپل ذهاب اعتراض کرد. الیاس نادران نیز او را در 
اعتراض به اعتبارنامه ایرانپور و موسوی نژاد همراهی کرد. علی ایرانپور هم در یک اقدام متقابل به اعتبارنامه توکلی، 
نادران و ۲۳ نماینده دیگر اعتراض کرد.علیپور متهم به محکومیت جزایی ۹ ماهه برای سرقت چک و جعل چهار 
عنوان تحصیلی در دادگاه بود که اتهامات او از سوی دادگاه تجدیدنظر هم تأیید شده بود. شعبه 1۳ نیز به این استناد 
اعتبارنامه او را رد کرد، اما کمیسیون تحقیق آن را تأیید کرد و علیپور بعد از آن که اعتراض خود به اعتبارنامه ۲۳ نماینده 
را پس گرفت، در دفاع از خود گفت که جزای او به جریمه نقدی تبدیل شده  است. در نهایت اعتبارنامه او با 15۰ رأی 
موافق تصویب شد. حبیب برومند هم که پیش از این در مجلس چهارم اعتبارنامه اش به دلیل اعمال منافی با شئون 

روحانیت و داشتن عکس هایی از اماکن عمومی بلاد کفر )برلین،آلمان( رد شده بود در مجلس نهم نیز نتوانست یک 
نفس راحت بکشد و اینبار احمد توکلی به اعتبارنامه او اعتراض می کند اما با همه حرف و حدیث ها جلسات غیرعلنی 
درباره اعتبارنامه ها به کمک نمایندگان آمد و در نهایت اعتبارنامه حبیب برومند، موسوی نژاد و فتح الله حسینی هم که 

از سوی احمد توکلی مورد اعتراض قرار گرفته بود در جلسه غیرعلنی تصویب شد.  
از سوی دیگر  زهره طبیب زاده نوری و حسین نجابت، نمایندگان تهران هم به اعتبارنامه حامد قادر مرزی، منتخب 
قروه و دهگلان اعتراض کردند که او نیز متقابلًا به اعتبارنامه آن ها اعتراض کرد. علاءالدین بروجردی، منتخب مردم 
بروجرد و جواد کریمی قدوسی، منتخب مردم مشهد هم متقابلًا اعتبارنامه یکدیگر را مورد اعتراض قرار دادند که 
همگی در نهایت به تأیید بهارستانی های دوره نهم رسیدند. نادر قاضی پور یکی از نمایندگانی بود که حرف و حدیث 
درباره اعتبارنامه اش در مجلس دهم زیاد بود. او که در جریان انتخابات اسفند ۹4 و میتینگ های انتخاباتی اش به زنان 
نماینده توهین کرده بود و گفته بود:»مجلس جای ... و زنان نیست، جای مردان است. بفرستید سرشان بلا بیاورند 
آبرویتان برود« او گفته بود» مجلس جای سوسول بازی نیست. مرد به مجلس بفرستید، حداقل کاری نتواند بکند، آن 
یکی کار را می تواند بکند.« موجب شد تا موجی از اعترضات متوجه این نماینده شود و حتی فاطمه رهبر رئیس وقت 
فراکسیون زنان در مجلس نهم نیز شکایتی علیه او به دادسرا و هیات نظارت بر رفتار نمایندگان تقدیم کرد. با وجود این 
حواشی نمایندگان مجلس دهم قرار بود به اعتبار نامه او اعتراض کنند اما گویا پیش از بررسی اعتبارنامه ها قاضی پور 
خط و نشان کشیده بود که اگر به اعتبارنامه من اعتراض کنید به اعتبارنامه هر ۳۰ نماینده تهران اعترض خواهم کرد؛ 
تهدیدی که جواب داد و موجب شد تا اعتبارنامه او نه با اکثریت آرا که با اتفاق آرا به تصویب برسد. بعد از انتخابات 
میان دوره مجلس دهم، چهار نفر از نمایندگان نسبت به اعتبارنامه حسن کامران منتخب مردم اصفهان اعتراضاتی 
داشتند و در نهایت موافقت خود را با تأیید اعتبارنامه او اعلام کردند. اما عبدالرضا هاشم زایی در صحن علنی مجلس 
در مخالفت با اعتبارنامه حسن کامران گفت که من به صلاحیت ایشان اعتراضی ندارم، بلکه به نحوه انتخابات در 
اصفهان معترض هستم و امیدوارم کمیسیون تحقیق آن را بررسی کند. مسعود پزشکیان که ریاست جلسه علنی را بر 

عهده داشت، گفت: این اعتراض به صلاحیت شخصی حسن کامران نیست و لذا اعتبارنامه ایشان تأیید می شود.

کدام مجلس رکوددار رد اعتبارنامه است؟

آغاز جَنگ اعتبارنامه ها در پارلمان



ورود وزارت اطلاعات در موضوع دلالی در فوتبال
به صورت  که  برای دلالانی  به طور حتم  وزارتخانه  و جوانان گفت:  وزارت ورزش   مدیرکل حراست 
غیرقانونی در فوتبال کار می کنند برنامه دارد و از ظرفیت وزارت اطلاعات هم استفاده می کنیم. جعفر 
سمیعی روز یکشنبه در حاشیه مجمع انتخاباتی فدراسیون تنیس در جمع خبرنگاران در خصوص تایید 
صلاحیت کاندیداهای مجامع فدراسیون ها، اظهار داشت: معاونت ورزش قهرمانی و حرفه ای توسط دفتر 
امور مشترک فدراسیون های ورزشی، اسامی را به حراست اعلام می کند و کار استعلام را انجام می دهیم 
که این کار زمان بندی مشخصی دارد.وی همچنین در مورد اعتراض برخی از نامزدها مبنی بر رد شدن 
صلاحیت آنها در مجمع انتخابات فوتبال، افزود: این نظر شخصی دوستان است. در فدراسیون فوتبال 
یک هیات سه نفره به صورت شکلی صلاحیت آنان را بررسی می کند و ورود به صلاحیت مدیریتی، امنیتی 
و حراستی ندارد و اسامی را به دبیر فدراسیون اعلام و بعد از آن به مرکز حراست وزارتخانه اعلام می شود.
مدیرکل حراست وزارت ورزش و جوانان در خصوص دلالی در فوتبال خاطرنشان کرد: وزارت به طور حتم 
برای دلالانی که به صورت غیرقانونی در فوتبال کار می کنند، برنامه دارد و پرونده ای تشکیل شده و از 
ظرفیت وزارت اطلاعات هم استفاده می کنیم. به لحاظ قانونی  نمی توانیم اسم  کسی را بیاوریم و پرونده 

در حال تکمیل شدن است.

اولین تخلف هیات رئیسه مجلس یازدهم 
 مجلس یازدهم در اولین جلسه رسمی خود سه رئیس داشت. قالیباف زنگ آغاز را زد و نیکزاد زنگ پایان 
جلسه علنی مجلس را.به گزارش خبرآنلاین، اولین هیات رئیسه مجلس یازدهم دیروز اداره جلسه را به 
عهده داشتند اما نکته جالب و کم سابقه این بود که در اولین جلسه سه نفر بر صندلی ریاست نشستند. 
در حالی که ساعت حدودا ۸ و 15 دقیقه محمدباقر قالیباف زنگ آغاز جلسه را به صدا درآورد اما دو ساعت 
بعد امیر حسین قاضی زاده هاشمی نائب رئیس اول مجلس اداره جلسه را به عهده گرفت اما او هم تا پایان 
جلسه ماندگار نشد و بعد از گذشت ساعتی ریاست را به علی نیکزاد سپرد.این اتفاق در حالی رخ می دهد 
که در ادوار گذشته تنها در صورتی این اتفاق رخ می داد که دستورکار بسیار فشرده بود اما گویا هیات رئیسه 
در اولین روز خواسته است هر سه نفر رئیس و نواب طعم ریاست مجلس را بچشند. طبق آئین نامه داخلی 
مجلس شورای اسلامی هر جلسه باید 4 ساعت باشد و اگر نمایندگان بخواهند جلسه را ادامه بدهند باید 
برای آن رای گیری کنند با وجود این جلسه علنی امروز که حدودا ساعت ۸ و 5 دقیقه صبح آغاز شده بود 
تا 1۲ و 4۰ دقیقه ادامه پیدا کرد. البته برخی اعضای هیات رئیسه با صدای آرام این موضوع را به یکدیگر 
تذکر می دادند اما علی نیکزاد زنگ پایان جلسه را وقتی به صدا درآورد که نزدیک به نیم ساعت از وقت 

قانونی مجلس گذشته بود.
 

تکذیب تهدید وزیربهداشت از سوی دفتررئیس جمهور 
 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: شایعه ای در 
زمینه فشار رییس دفتر ریاست جمهوری مبنی بر استعفای وزیر بهداشت مطرح شد که این موضوع به 
هیچ عنوان صحت ندارد و کاملا بی پایه و اساس است. کیانوش جهانپور روز یکشنبه در گفت  وگویی درباره 
صحبت های یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی مبنی بر فشار رییس دفتر ریاست جمهوری مبنی 
بر استعفای وزیر بهداشت افزود: این شایعه کاملا بی پایه و اساس است و علاوه بر حمایت های رییس دفتر 
رییس جمهوری که در همه مراحل انجام شده، هفته گذشته وزیر بهداشت از اقدامات دکتر واعظی قدردانی 
کرد.وی بیان کرد: روابط فردی بین دکتر واعظی و دکتر نمکی هم سال هاست وجود داشته و چنین شایعه ای 
به هیچ عنوان صحت ندارد و بی پایه و اساس است. این شایعه هیچ محلی از اعتنا ندارد و درست نیست.لازم 
به ذکر است ، دیروز نماینده نجف آباد در مجلس شورای اسلامی در گفت  وگو با یکی از خبرگزاری ها موضوع 

فشار واعظی برای استعفای سعید نمکی در صورت همراه نبودن با دولت را مطرح کرد.

اعتبارنامه ۳ نماینده تأیید نشد 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی از ارسال اعتبار نامه سه نفر از منتخبان مجلس یازدهم 
به کمیسیون تحقیق خبر داد. محمدحسین فرهنگی در گفتگو با ایلنا، درباره تعیین تکلیف منتخبانی 
که اعتبارنامه آنان با اعتراضاتی رو به رو شده است، گفت: نمایندگانی که اعتبارنامه آن ها هنوز تایید نشده 
سه نفر هستند که برای حفظ آبرویشان اسامی آنان اعلام نمی شود.سخنگوی هیأت رئیسه مجلس 
شورای ادامه داد: اعتبارنامه هایی که مورد تأیید نبوده پس از بررسی در شعب به کمیسیون تحقیق 
مجلس شورای اسلامی خواهد رفت تا در این کمیسیون اعتبارنامه های تایید نشده تعیین تکلیف شود 
و نمایندگانی که اعتبارنامه آنان تایید نشده، طبق آیین نامه داخلی می توانند تا زمانیکه اعتبار نامه آن ها رد 
نشده است به وظایف نمایندگی خود عمل کنند.اسامی سید کاظم دلخوش، غلامرضا تاج گردون و حسین 

محمدصالحی از سوی شعب اعلام نشد.

اعلام زمان قرعه کشی خودرو های فروش فوق العاده 
 ثبت نام 11 محصول ارائه شده برای طرح فروش فوق العاده که از هفته گذشته آغاز شده است تا روز 
چهارشنبه هفته جاری ادامه دارد. پس از روز پایانی ثبت نام، سایت بسته و روز شنبه 17 خردادماه فرآیند 
قرعه کشی انجام خواهد شد.به گزارش ایسنا، اسامی افرادی که اسم آن ها دربیاید، اعلام و از طریق پیامک 
به آن ها اطلاع رسانی می شود و ظرف مدت 4۸ پس از اعلام اسامی، زمان دارند تا نسبت به واریز و تکمیل 
وجه اقدام کنند. اگر فردی در قرعه کشی برنده شده و وجه مورد نیاز را تامین نکند، تا دو سال از شرکت 
در فرآیند ثبت نام محروم می شود.به گفته خودروسازان حداقل سه ماه پس از قرعه کشی خودرو تحویل 

مشتری داده می شود.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

آغاز تدوین پروتکل خواهرخواندگی 
شهرداری قم 

پروتکل  تدوین  آغاز  از  قم  شهرداری  الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
مهدی  خبرداد.  خارجی  شهرداری های  با  مستمر  ارتباط  و  خواهرخواندگی 
کلانترزاده با اشاره به فعال شدن اداره بین الملل اداره کل ارتباطات و امور بین 
الملل شهرداری قم گفت: شهر قم به عنوان جهان شهر شیعی جایگاه ویژه ای 
ارتباطات  مرکز  در  دیرباز  از  و  دارد  کشور  مذهبی  کلانشهرهای  دیگر  بین  در 
بین المللی قرار داشته است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
افزود: شهرداری قم به عنوان خادم زائران بین المللی آستان کریمه اهل بیت )س( 
از گذشته تمهیداتی را برای ارتباط موثر با دیگر شهرداری های شهرهای زیارتی و 
شهرهای مطرح جهان اندیشیده بود و با تدبیر شهردار محترم، اداره بین الملل این 
اداره کل به عنوان نقطه تماس بین المللی شهرداری تعریف شده است. کلانتزاده 
تصریح کرد: از جمله ظرفیت های مهم در ارتباطات بین المللی بین شهری، 
خواهرخواندگی است که شهرداری قم از گذشته تلاش هایی را در این زمینه انجام 
داده و اکنون با فعال تر شدن اداره بین الملل، تنظیم روابط با خواهرخوانده های 
فعلی و تصویب و ایجاد خواهرخوانده های جدید در اولویت این اداره قرار گرفته 
است. وی مزایای خواهرخواندگی را در ارتباط موثر و سریع با شهرداران و دریافت و 
اعطای کمک های معنوی و مادی دانست و تاکید کرد: در رابطه خواهرخواندگی، 
برخی شهرها به سبب محتوای اثرگذار فرهنگی تولید شده در آن شهر، نقش 
محوری ایفا می کنند و قم نیز به همین دلیل، ظرفیت بالایی برای صدور فرهنگ 
اسلامی و انقلابی دارد که این نکته در تدویل پروتکل خواهرخواندگی شهرداری 
قم  شهرداری  الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیرکل  دارد.  قرار  تاکید  مورد  قم 
خاطرنشان کرد: پس از کرونا باید به دنبال افزایش ارتباطات و به تبع آن ورود 
بیشتر زائر و توریست بین المللی به قم برای جبران کاهش درآمدهای شهر در 
ماه های گذشته باشیم و افزایش ارتباطات بین المللی یکی از راهکارهای این امر 
است. کلانترزاده پروتکل خواهرخواندگی را ضامن ارتباطات بادوام و موثر بین 
شهرداری ها دانست و گفت: در پروتکل خواهرخواندگی، نحوه انتخاب شهرها 
برای عقد خواهرخواندگی، سطح ارتباطات و نقاط مرتبط بین دو شهرداری و شهر 
تعریف می شوند و سپس روند اجرا آغاز می شود. در مسیر تدوین این پروتکل از 
تجارب دیگر کلان شهرهای ایران و سازمان های بین المللی استفاده شده و از 
کارشناسان امور بین الملل در قم و حوزه علمیه نیز کسب نظر و تجربه خواهیم 
کرد. وی ابراز امیدواری کرد که تا پایان امسال براساس این پروتکل تدوین شده، 

تعدادی خواهرخواندگی جدید بین قم و شهرهای مهم دنیا برقرار شود.
 

شهردار قم:

تعیین پهنه ای بافت تاریخی درقم 
مشکل ساز شده است

 شهردار قم گفت: ۳۰۰ هکتار از مساحت شهر قم به عنوان یک پلتفرم در نظر 
گرفته شده که برای شهر مشکل ساز است و ما پیگیر هستیم تا مسائلی که در این بین 
برای مردم ایجاد شده حل شود.  دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد با اشاره به وضعیت 
بافت فرسوده شهر قم، برنامه های شهرداری در احیای بافت فرسوده شهر را مورد 
توجه قرار داد و اظهار کرد: حدود هزار و 7۰۰ هکتار از مساحت شهر قم بافت فرسوده 
است و ۳۰۰ هکتار از این محدوده نیز به عنوان بافت تاریخی مشخص شده است. 
شهردار قم با انتقاد از تعیین ۳۰۰ هکتار از مساحت شهر قم به عنوان بافت تاریخی، 
گفت: ما نسبت به این مساله اعتراض داریم چراکه چنین محدوده ای بافت تاریخی 
در قم وجود ندارد و به همین خاطر برخی محلات شهر متروکه شده و این آسیب های 
زیادی برای شهر دارد. سقائیان نژاد با بیان اینکه دو سیاست در مساله بافت فرسوده 
و بافت تاریخی مطرح است، گفت: یا باید به بافت فرسوده به عنوان یک پلتفرم و 
محدوده فریزشده نگاه شود و یا باید این محدوده به صورت سلول وار دیده شود به 
این شکل که برای هر مکان تاریخی حریم مشخص شود. وی گفت: ۳۰۰ هکتار از 
مساحت شهر قم به عنوان یک پلتفرم در نظر گرفته شده که برای شهر مشکل ساز 

است و ما پیگیر هستیم تا مسائلی که در این بین برای مردم ایجاد شده حل شود.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

اجرای طرح آسیب شناسی و ایمنی 
تقاطع های قم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از تعمیر پل شهید مصطفی خمینی)ره( 
با هزینه سه میلیارد تومانی خبر داد.  عباس حلوایی زاده با اشاره به ایجاد پل ها 
و تقاطع های غیرهمسطح در شهر قم برای مدیریت ترافیک، اظهار داشت: بیش 
از 15 سال بوده که مسئله احداث تقاطع های غیرهمسطح برای تسهیل عبور و 
مرور در شهر قم موردتوجه قرار گرفته است اما تاکنون بیشتر تمرکز روی ساخت این 
سازه ها بوده نه موضوع تعمیر و نگهداری. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره 
به اینکه پل ها به عنوان سازه هایی دائمی محسوب شده که هرکدام حداقل تقریباً 
5۰ سال عمر مفید دارند، اضافه کرد: سال گذشته برای بررسی وضعیت ایمنی 
تمام تقاطع ها و پل های کوچک و بزرگ در شهر قم مشاوری گرفتیم و وضعیت تمام 
آن ها را تحلیل و آسیب شناسی کردیم. حلوایی زاده با اشاره به انتخاب چند تقاطع 
شاخص که بیشترین خرابی را داشتند، گفت: از جمله مجموعه پل های شهید 
مصطفی خمینی دارای آسیب شناسایی شد که سال گذشته با هزینه سه میلیارد 
تومان تعمیر شد. وی خاطرنشان کرد: تعمیر درز انبساط ها، بهسازی تیرها، ترمیم 
پدال های بتنی و پیاده روسازی تاکنون انجام شده است. نرده ها هم تا ماه آینده 
تکمیل خواهیم کرد و تمام این کارها بدون وقفه در عبور و مرور مردم انجام شده 
است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: امسال هم شاخص های بعدی 

در دستور کار قرار می گیرد تا بتوانیم طول عمر پل ها را افزایش دهیم.
 

شهردار منطقه پنج قم  خبرداد:

افزایش و توسعه سرانه فضای سبز
 در رینگ دوم جمکران 

 شهردار منطقه پنج قم گفت: اجرای عملیات احیا و کاشت بیش از ۹۰۰۰ گلدان 
از انواع گل های فصلی و 14۰۰ اصله درخت و درختچه در رینگ دوم جمکران و بلوار 
پیامبر اعظم )ص( جهت زیباسازی و بهره وری زائرین و شهروندان به اتمام رسید. 
علیرضا اقبالیان بیان داشت: در راستای بازپیرایی، اصلاح و زیباسازی منظر شهری، 
توجه ویژه ای می طلبد که با بهبود و تکمیل  بلوارها، حاشیه خیابان ها و بوستان های 
منطقه ای باید جبران شود، در این راستا منطقه پنح اقدام به خاکبرداری و اصلاح 
خاک و سپس کاشت بیش از ۹ هزار گل فصلی و 14۰۰ اصله درخت و درختچه 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( و رینگ دوم جمکران نموده است. شهردار منطقه پنج 
قم در پایان گفت: اجرای فضای سبز بلوار پیامبر اعظم )ص( و رینگ دوم جمکران 
مکمل نشاط و شادابی روحیه زائرین و شهروندان است، طراحی و ایجاد فضای سبز، 
بخشی از چهره شهر را می سازد و یکی از نیازهای ضروری و پدیده های مطلوب 

زندگی شهرنشینی و جذب سرمایه گذار محسوب می شود.
 

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم مطرح کرد :

تامین زیرساخت های ارتباطی شهر در 
حوزه شهر هوشمند

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم از بسترسازی برای تامین زیرساخت های 
ارتباطی شهر در حوزه شهر هوشمند خبر داد.  همایون یزدان پناه با بیان اینکه در 
حوزه شهر هوشمند زیرساخت نرم افزاری در شهرداری ایجاد شده و باید زیرساخت 
ارتباطی فراهم شود، اظهار کرد: در راستای ایجاد شبکه ارتباطی هوشمند و 

الکترونیکی در شهر در حال اقدام در زمینه توسعه فیبر نوری هستیم.
و  هوشمند  شهر  توسعه  لازمه  قم  شهرداری  هوشمند  شهر  ستاد  رئیس 
الکترونیکی سازی خدمات در شهر را فرهنگ سازی دانست و افزود: در همین 

راستا توسعه زیرساخت های فرهنگی نیز در حال انجام است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بخشایش خدا بر آن بنده ای که با همسرش 
به نیکی رفتار می کند ؛ چرا که خداوند عز و 

جل زمامِ اختیار او را در دست وی نهاده و او 
را سرپرست آن زن قرار داده است .
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طرح:مهدی عزیزی

مدرک دکترا بدون کنکور، بیا اینجا! 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: به علت شیوع ویروس کرونا 
و تغییر بسیاری از برنامه های شهرداری تصویب نهایی طرح جامع حمل و نقل 
شهر قم در شورای ترافیک استان و شورای عالی ترافیک کشور به تأخیر افتاده و 

امیدواریم در نیمه اول سال ۹۹ به تصویب برسد. 
 عباس ذاکریان در گفت وگویی، با اشاره به شاخصه های توسعه یافتگی در شهر 
اظهار داشت: یکی از معیارها و شاخصه های توسعه یافتگی در جوامع امروز 

توسعه حمل  و نقل عمومی است.
وی به تشریح وظایف معاونت حمل و ترافیک شهرداری قم پرداخت و افزود: 
ایجاد زیرساخت های مناسب حمل  و نقل و ترافیک در سطح شهر مهم ترین 
وظیفه این معاونت بوده تا شاخصه توسعه یافتگی یعنی روانی حمل  و نقل در 
سطح شهر را اجرایی کند. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم انسان محور 
بودن ترددهای سطح شهر را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: نخستین اقدام 
برای بازآفرینی سیستم حمل  و نقل عمومی به روزرسانی طرح جامع ترافیکی 

شهر بوده که بعد از 1۳ سال این مهم تا نیمه سال ۹۹ به انجام می رسد.
وی مهم ترین دغدغه معاونت را در به روزرسانی طرح مطالعات جامع ترافیک 
شهر قم تعیین نقشه راه شهر قم در 15 سال آینده دانست و تصریح کرد: هر 
اتفاق حمل  و نقل و ترافیکی در حوزه و محدوده شهر مانند سیستم حمل  و نقل 

انبوه، ریلی و غیره باید بر مبنای این مطالعات انجام شود.
ذاکریان ادامه داد: مشخص شدن رینگ های حمل  و نقلی، ناوگان اتوبوسرانی، 
تاکسیرانی، بی آر تی، شبکه معابر، جانمایی پایانه های درون شهر و برون شهری، 

تعیین معابر پیاده رو، معابر ویژه دوچرخه سواری و همه مباحث مرتبط به حمل   
ونقل در این مطالعات مشخص  شده است.

وی علت تأخیر تصویب نهایی طرح جامع مطالعاتی ترافیک را شیوع ویروس 
کرونا دانست و خاطرنشان کرد: به علت شیوع ویروس کرونا و تغییر بسیاری از 
برنامه های شهرداری و به تبع آن معاونت حمل ونقل و ترافیک تصویب نهایی این 

طرح با تأخیر روبه رو شد.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم تصویب نهایی این طرح را در دو شورا 
لازم دانست و تأکید کرد: برای مبنا قرار گرفتن این مطالعات باید شورای ترافیک 
استان و شورای عالی ترافیک کشور آن را تصویب کرده و امیدواریم بدون مشکل 

در 6 ماه ابتدایی سال ۹۹ به تصویب نهایی برسد.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

طرح جامع حمل و نقل شهر قم به زودی نهایی می شود 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  خبرداد:

رشد ۱۰۹ درصدی درآمد کمیته امداد قم 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: در ۲ ماه امسال 16۰ میلیارد ریال کمک های 

مردمی در این نهاد جمع آوری شد که نسبت به مدت مشابه پارسال،  1۰۹ درصد رشد داشته است. 
اکبر میرشکار روز یکشنبه در جمع خبرنگاران افزود: از ابتدای امسال تا پایان اردیبهشت، هفت هزار 

و 767 تَن خارج از افراد تحت پوشش به کمیته امداد مراجعه و 15 میلیارد ریال کمک دریافت کردند.
وی اضافه کرد: در همین مدت 5۹۸ فقره وام قرض الحسنه توسط صندوق قرض الحسنه امداد ولایت 

به مبلغ ۳۰ میلیارد ریال پرداخت و ۹۸ جهیزیه به نوعروسان تحت پوشش این نهاد اهدا شده است.
وی بابیان این که در ماه رمضان امسال سه میلیارد و ۹۲۰ میلیون ریال فطریه جمع آوری شد، ادامه 
داد: ۲1 هزار و 1۰7 خانواده در طول ماه رمضان بسته های معیشتی به ارزش 47 میلیارد ریال را 

دریافت کردند و 76 هزار پرس غذای گرم توسط امدادگران استان درب منازل نیازمندان توزیع شد.
میرشکار بیان کرد: اشتغال ۲ هزار و 54۰ مددجو با اعتبار ۸1۰ میلیارد ریال هدف گذاری شده است 
که از این تعداد، پرونده 7۰۰ تَن برای پرداخت وام آماده است. وی درعین حال از عدم همکاری بانک ها 
در پرداخت وام اشتغال زایی انتقاد کرد و افزود: 57۰ پرونده پرداخت وام اشتغال زایی از سال گذشته 
تاکنون در بانک ها معطل مانده است. وی در ادامه به عملکرد کمیته امداد در سال گذشته اشاره کرد 
و گفت: باوجود این که سال ۹۸ سال سخت اقتصادی بود، مجموع درآمد این نهاد 67۲ میلیارد ریال 
بود که 45 در صد نسبت به برنامه پیش بینی شده و 44 درصد نسبت به سال ۹7 رشد داشت. مدیرکل 
کمیته امداد قم افزود: سال گذشته 15۰ میلیارد ریال به 17 هزار خانواده که تحت پوشش این نهاد 
نیستند به صورت موردی در قالب وام، جهیزیه و یا کمک به درمان بیمار پرداخت شد. وی بابیان این که 
سال گذشته، قم در جذب کمک های مردمی مربوط به ایتام رتبه نخست را کسب کرد، اضافه کرد: یک 

هزار و ۸۳۳ یتیم در این استان تحت پوشش کمیته امداد هستند و 1۸ هزار حامی دارند.
سال گذشته ۱۸۰۰ خانوار درقم تحت پوشش قرارگرفتند

وی ادامه داد: در سال ۹۸، یک هزار و ۸۰۰ خانواده نیازمند تحت پوشش این نهاد قرار گرفتند و در 
حال حاضر خانواده نیازمندی که در انتظار تحت پوشش قرار گرفتن، دریافت وام و یا جهیزیه باشد،  وجود 
ندارد. به گفته میرشکار، پارسال چهار هزار و 51۸ تَن وام قرض الحسنه کارگشایی از 5۰ تا 1۰۰ میلیون 
ریال، 74۳ تَن نیز وام ودیعه مسکن از 5۰ تا ۲۰۰ میلیون ریال و ۲ هزار و پنج تَن نیز وام اشتغال زایی به 
مبلغ 61۰ میلیارد ریال دریافت کردند. وی افزود: پارسال یک هزار و 41۲ فقره کمک هزینه ازدواج به 

مبلغ 11۳ میلیارد ریال پرداخت شد که نسبت به سال ۹7، ۳۰ درصد افزایش یافته است.
وی با اشاره به این که 54۸ تَن نیز از وام قرض الحسنه خرید و ودیعه مسکن بهره مند شدند، خاطرنشان 

کرد: درمجموع سال گذشته هفت هزار تَن از وام قرض الحسنه کمیته امداد بهره مند شدند.
میرشکار بابیان این که سال گذشته 1۸ واحد مسکونی برای مددجویان خریداری شد، ادامه داد: اگر 
بنیاد مسکن زمین در اختیار کمیته امداد قرار دهد، این نهاد آماده ساخت یک هزار واحد مسکونی برای 
مددجویان است. وی گفت: تاکنون به 46 خانواده ای که سرپرست خود را بر اثر ابتلا به کرونا از دست 

دادند، کمک های بلاعوض از ۳۰ تا 1۰۰ میلیون ریال پرداخت شده است.
وی به خدمات مشاوره ای کمیته امداد اشاره و بیان کرد: بیش از سه هزار و 5۰۰ تَن از مشاوره فردی 
و ۹ هزار تَن از مشاوره گروهی بهره مند شدند و حاصل این مشاوره برگشت به تحصیل 6۸ تَن، برگشت 

به زندگی مشترک ۲5 زن مطلقه و آغاز زندگی مشترک 7۳۰ زوج با یادگیری مهارت های زندگی بود.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

حال ۳۵ بیمار کرونایی درقم وخیم است
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش ۲۲ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم طی ۲4 

ساعت گذشته خبر داد و گفت: 6 نفر از این تعداد در بیمارستان بستری شدند.
محمدرضا قدیر گفت: طی ۲4 ساعت گذشته و منتهی به یازدهم خرداد ماه، ۲۲ نفر در مراکز درمانی 

قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.
وی افزود: 6 نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در 

بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در شبانه روز گذشته، 1۸ نفر از کل بیماران که طی 

روزهای متمادی بستری بودند، پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.
قدیر بیان کرد: در حال حاضر حدود 1۰۰ نفر مشکوک و محتمل به کرونا در قم بستری بوده که حال 

حدود ۳5 نفر آنها وخیم است.

دستیار ویژه وزیر علوم در امور حقوق شهروندی گفته بیش از 3۰ هزار مدرک جعلی در سال ۹۸ در میدان انقلاب کشف شده و برخی مدیران سیاسی 
بدون حضور در کلاس مدرک دکتری و ارشد می گیرند.

 مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
دستفروشان  از  تعهد  اخذ  از  قم  شهرداری 
روزبازارها برای بازگشایی با رعایت پروتکل های 

بهداشتی خبر داد. 
احمدرضا شفیعی با اشاره به پروتکل های 
بهداشتی و محدودیت هایی که طی ماه های 
اخیر برای فعالیت مشاغل مختلف ایجاد شده 
است، اظهار کرد: در خصوص مشاغل شهری 
تمام مدیریت شهری عزم خود را به کار گرفت 
تا با مدیریت و ایجاد محدودیت ضمن رعایت 
پروتکل ها هم خدمات لازم به مردم ارائه شود 

هم سلامت آنها حفظ شود.
تخلفات شهری  رفع  و  پیشگیری  مدیرکل 
بازگشایی  با  اینکه  بر  تاکید  با  شهرداری قم 
برخی مشاغل پیگیری در خصوص بازگشایی 

روزبازارها را مد نظر قرار داد و گفت: تصمیم 
بر این شده که چهار روزبازار شهر با رعایت 
محدودیت ها  برخی  ایجاد  و  پروتکل ها 

بازگشایی شوند.
از  تعهد  اخذ  به  اشاره  با  شفیعی 
دستفروشان روزبازارها جهت اجرای قوانین 
بهداشتی  پروتکل های  دستورالعملهای  و 
ابلاغی، بیان کرد: با نظارت کامل بر رعایت 
بازگشایی  شهر  بازار  روز  چهار  تعهدات  این 

خواهند شد.
وی اشاره به ضرورت توجه به وضعیت مالی 
روزبازارها  گفت:  دست فروشان،  معیشت  و 
عمدتا توسط افرادی اداره می شود که از اقشار 
آسیب پذیر جامعه هستند و در این شرایط به 
شدت با مشکل مواجه شده اند که لازم است 

بستر اشتغال آنها فراهم شود.
تخلفات شهری  رفع  و  پیشگیری  مدیرکل 
جمع آوری  عدم  به  اشاره  با  قم  شهرداری 
قائم)عج(  شهرک  در  روزیکشنبه   روز  بازار 
در  روز  بازار  برپایی مجدد  برای  تعهد  اخذ  و 
اظهار  بهداشتی،  دستورالعمل  چهارچوب 
کرد: در همین راستا جهت پیشگیری و مقابله 
با شیوع ویروس و با رعایت کامل پروتکل های 
بازار  دوشنبه  شرح  به  بازار  روز  بهداشتی 4 
واقع در بلوار جمهوری، سه شنبه بازار واقع 
در پردیسان، چهارشنبه بازار واقع در مجاورت 
بوستان جوان و همچنین جمعه بازار ظهور 
واقع در مجاورت مسجد مقدس جمکران و 
به تعداد ۳۰۰ نفر، فعالیت خود را از سر می 

گیرند.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم  خبرداد:

اخذ تعهد از دستفروشان روزبازارها برای بازگشایی 


